
  Protokół Nr XXXIX/08
z sesji Rady Miejskiej

w dniu 27 marca 2009 r.

Przewodniczący Rady Miejskiej - Bronisław Patynko o godz. 1000 otworzył  obrady sesji  
i  po powitaniu radnych oraz zaproszonych gości oznajmił,  iż zgodnie z podpisaną listą 
obecności,  aktualnie  w  posiedzeniu  uczestniczy  19  radnych,  co  wobec  ustawowego 
składu  rady  wynoszącego  21  osób,  stanowi  kworum  pozwalające  na  podejmowanie 
prawomocnych uchwał. 

Listy obecności -   stanowią załącznik Nr 1  

Proponowany  porządek  dzienny  obrad  przesłany  radnym  przedstawiał  się 
następująco: 

 1. Otwarcie obrad.
 2. Zatwierdzenie protokołu z ostatniej sesji rady.
 3. Powołanie sekretarza sesji.
 4. Funkcjonowanie kultury i oświaty na terenie gminy.
 5. Podjęcie uchwał w sprawach:
     1/ zmian w budżecie gminy na rok 2009;
     2/ przystąpienia do sporządzenia zmiany studium uwarunkowań i kierunków 
         zagospodarowania przestrzennego gminy we wsi Długopole Dolne;
     3/ zmiany uchwały w sprawie strategii rozwoju gminy na lata 2008 – 2015;
     4/ programu usuwania azbestu i wyrobów zawierających azbest na lata 2009 – 2032;
     5/ skargi mieszkańców ul. Kościuszki w Długopolu Zdroju;
     6/ regulaminu przyznawania dodatków do wynagrodzenia zasadniczego nauczycieli;
     7/ zmian w obwodach głosowania;
     8/ utworzenia odrębnych obwodów głosowania, ustalenia ich granic i numerów oraz 
          siedzib obwodowych komisji wyborczych;
     9/ wniesienia odpowiedzi na skargę wojewody dolnośląskiego do WSA.
  6. Sprawozdania z pracy komisji stałych rady za rok 2008.
  7. Informacja przewodniczącego Komisji Rewizyjnej z przeprowadzonych kontroli.
  8. Informacje Burmistrza.
  9. Zapytania radnych.
10. Informacje Przewodniczącego Rady.
11. Sprawy różne i wolne wnioski.
12. Zamknięcie obrad.
 
Przewodniczący poinformował,  że podczas głosowania podniesione ręce liczone będą 
przez wiceprzewodniczącego rady - p. Andrzeja Wziątka.
     Poinformował też,  że realizacja porządku dziennego będzie prowadzona zgodnie  
z przesłanym zawiadomieniem na dzisiejszą sesję.
     Następnie przypomniał  radnym,  a wszystkim obecnym na sali  odczytał  wypis  ze 
Statutu Gminy. Chodzi o dwa paragrafy, a mianowicie § 37 i § 44:
     „§ 37. 1. Sesje są jawne, co oznacza, że przewodniczący w sposób ustalony w toku 
przygotowania sesji, podaje do wiadomości mieszkańców informację o terminie, miejscu 
i przedmiocie obrad. Informację tą podaje się do wiadomości co najmniej na pięć dni przed  
sesją. 
      2. Jawność sesji oznacza ponadto, że podczas obrad może być obecny na sesji każdy  
mieszkaniec  gminy,  który  nie  bierze  czynnego  udziału  w  obradach  nie  mniej  jednak  
przewodniczący obrad może udzielić zainteresowanym osobom głosu na sesji.
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     § 44. 1. Przewodniczący obrad zapewnia porządek i powagę obrad oraz czuwa nad ich  
sprawnym  przebiegiem  i  zachowaniem  formalnych  wymogów  w  tym  zwłaszcza  
w odniesieniu do wystąpień radnych oraz innych osób uczestniczących w sesji. 
     2. Przewodniczący obrad może czynić radnym uwagi dotyczące tematu, formy i czasu  
trwania wystąpień na sesji. 
     3. W przypadku stwierdzenia, że w swoim wystąpieniu radny wyraźnie odbiega od 
przedmiotu obrad lub znacznie przekracza przeznaczony dla niego czas, przewodniczący  
obrad może przywołać radnego  „do rzeczy” a po trzykrotnym przywołaniu odebrać mu 
głos. 
     4.  Jeżeli  temat,  sposób wystąpienia lub zachowanie radnego w sposób oczywisty  
zakłócają  porządek  obrad  bądź  uchybiają  prowadzeniu  sesji,  przewodniczący  obrad  
przywołuje radnego „do porządku”, a gdy przywołanie nie odniosło skutku może odebrać 
mu głos. 
     5.   Fakty wymienione w ust. 3 i 4 odnotowuje się w protokole sesji. 
     6.  Postanowienia  ust.  2,  3  i  4  stosuje  się  odpowiednio  do  osób  spoza  rady,  
zaproszonych na sesję. 
     7. Przewodniczący obrad może nakazać opuszczenie sali obrad osobom spoza rady,  
które swoim zachowaniem lub wystąpieniami zakłócają porządek obrad, bądź naruszają  
powagę sesji, w razie potrzeby może on korzystać z pomocy straży miejskiej lub policji”.
    Zaznacza, że od dnia dzisiejszego będzie bardziej przestrzegał przepisy statutu. 

Ad 2.
     Przewodniczący przystąpił do realizacji punktu dotyczącego „Zatwierdzenia protokołu 
z ostatniej sesji”. Poinformował, że protokół z XXXVIII sesji Rady Miejskiej z dnia 27 lutego 
2009 r. był i nadal jest do wglądu w Biurze Rady Miejskiej.
       W  związku  z  tym,  że  nie  wniesiono  żadnych  uwag,  co  do  treści  protokołu, 
Przewodniczący poddał pod głosowanie wniosek o jego przyjęcie.
      Rada w obecności 19 radnych, w głosowaniu jawnym, 19 głosami za, jednogłośnie 
protokół przyjęła.

Ad 3.
     Przewodniczący przystąpił do realizacji punktu dotyczącego  „Powołania sekretarza  
sesji”.
     Poinformował, że zgodnie z przyjętym wnioskiem na sesji w dniu 29 grudnia 2006 r. 
obowiązki  sekretarza  są  pełnione  przez  radnych  według  kolejności  alfabetycznej.  
Na bieżącej sesji ta godność przypada radnej Marii Sajewicz .
Przewodniczący poddał pod głosowanie wniosek o wybór sekretarza sesji w osobie radnej 
Marii Sajewicz .
Rada  w  obecności  19  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  18  głosami  za,  przy  
1 wstrzymującym się wniosek przyjęła. 

Ad 4. 
Przewodniczący przystąpił  do  realizacji  punktu  dotyczącego  „Funkcjonowania  kultury  
i oświaty na terenie gminy”. 
Renata Surma - Burmistrz - poinformowała, że na terenie gminy funkcjonują trzy jednostki 
kultury, są to: Miejsko-Gminny Ośrodek Kultury , Muzeum Filumenistyczne oraz Biblioteka 
Publiczna. Jeśli  chodzi  o szkoły,  to  mamy 6 szkół  podstawowych,  które stanowią  sieć 
szkół  gminnych.  Oprócz  tego  funkcjonuje  na  naszym  terenie  Publiczna  Szkoła 
prowadzona przez Waliszowskie Stowarzyszenie Edukacyjne w Starym Waliszowie oraz 
Szkoła Niepubliczna Podstawowa, którą prowadzi Towarzystwo Miłośników Gorzanowa. 
Dokładne  informacje  zawiera  informacja  złożona  przez  Wydział  Edukacji  i  Spraw 
Społecznych. Dodaje też, ze żadna ze szkół nie mieści się w subwencji oświatowej, którą 
gmina otrzymuje do swojego budżetu. W związku z wnioskami na ostatnim posiedzeniu 
Komisji Edukacji, Kultury i Sportu o przygotowanie informacji, jaki jest koszt utrzymania  
1 ucznia w poszczególnych szkołach, chciała przedstawić taką informację. Jednostkowy 
koszt  kształcenia  i  edukacyjnej  opieki  wychowawczej  jednego  ucznia  przedstawia  się 
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następująco:
- w Szkole podstawowej w Starej Łomnicy - 12 661 zł, 
- w Szkole Podstawowej w Długopolu Dolnym - 10 343 zł, 
- w Szkole Podstawowej w Pławnicy - 8 613 zł, 
- w Gimnazjum Nr 2 w Wilkanowie - 5 486 zł, 
- w Szkole Podstawowej Nr 1 - 4 826 zł,
- w Szkole Podstawowej Nr 2 - 4 723 zł, 
- w Szkole Podstawowej w Wilkanowie - 8 591 zł, 
- w Niepublicznej Szkole Podstawowej w Gorzanowie - 4 968 zł, 
- w Publicznej Szkole prowadzonej przez Waliszowskie Stowarzyszenie - 5 791 zł. 

Funkcjonowanie jednostek oświatowych w roku szkolnym 2008/2009
1. Informacja o sieci szkół i przedszkoli w Gminie Bystrzyca Kłodzka 

1/ Szkoły Podstawowe
    Sieć gminnych szkół podstawowych stanowią:

- Szkoła Podstawowa nr 1 im. Gen. Józefa Bema w Bystrzycy Kłodzkiej,
- Szkoła Podstawowa nr 2 im. Obrońców Warszawy w Bystrzycy Kłodzkiej, 
- Szkoła Podstawowa w Długopolu Dolnym,
- Szkoła Podstawowa im. Marii Konopnickiej w Pławnicy,
- Szkoła Podstawowa w Starej Łomnicy,
- Szkoła Podstawowa w Wilkanowie.

Stopień organizacyjny wszystkich szkół podstawowych obejmuje klasy od I do VI. Dwie 
pierwsze z wymienionych jednostek funkcjonują w obrębie miasta,  natomiast pozostałe 
zlokalizowane są na terenach wiejskich.  
  Sieć gminną korzystnie uzupełniają:
- od 1 września 2004 r. pierwsza tego typu w Gminie publiczna szkoła podstawowa
  Waliszowskiego Stowarzyszenia Edukacyjnego, utworzona na bazie zlikwidowanej   
  placówki gminnej, której obwód szkolny obejmuje miejscowości: Stary Waliszów, Nowy  
  Waliszów oraz Piotrowice,
-  od  1  września  2008  r.  niepubliczna  szkoła  podstawowa  ogólnodostępna  
   z oddziałem przedszkolnym prowadzona przez Towarzystwo Miłośników Gorzanowa,
  utworzona na bazie zlikwidowanej placówki gminnej.
   Od początku roku szkolnego na skutek likwidacji Szkoły Podstawowej w Gorzanowie 
miejscowości  Gorzanów,  Mielnik  i  Topolce  zostały  włączone  do  obwodu  Szkoły 
Podstawowej w Starej Łomnicy.
    Obwody szkół podstawowych są zróżnicowane i obejmują od 2 do kilkunastu wsi,  
w zależności od położenia, wielkości i gęstości zaludnienia. 
     Najbardziej rozległym jest obwód Szkoły Podstawowej nr 2, do którego należy oprócz 
części miasta, 13 wsi odległych od szkoły do 24 km. 

2/ Gimnazja
      Po przekazaniu Gimnazjum nr 1 w Bystrzycy Kłodzkiej Powiatowi  Kłodzkiemu do 
dalszego  prowadzenia  gminną  sieć  gimnazjów  stanowi  obecnie  Gimnazjum  nr  2  
w Wilkanowie. Obwody obydwu szkół nie uległy zmianie.
     W Bystrzycy  Kłodzkiej  funkcjonuje również Gimnazjum dla  dorosłych,  do którego 
uczęszczają uczniowie z całego województwa.

3/ Przedszkola
     Sieć przedszkolna w Gminie Bystrzyca Kłodzka jest  niezmieniona od roku  2006. 
Stanowią ją:
-  zlokalizowane w mieście Przedszkole nr 2, które obejmuje również oddziały 
    przedszkolne zlikwidowanego Przedszkola nr 1 przy ul. Wojska Polskiego 5 
-  4 oddziały przedszkolne przy wiejskich szkołach podstawowych prowadzonych 
   przez Gminę (Wilkanów, Pławnica, Długopole Dolne, Stara Łomnica) 
- „zerówka”, działająca w strukturze organizacyjnej publicznej Szkoły Podstawowej 
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   Waliszowskiego Stowarzyszenia Edukacyjnego w Starym Waliszowie,
- oddział przedszkolny przy niepublicznej szkole podstawowej prowadzonej przez 
  Towarzystwo Miłośników Gorzanowa.

2. Dane statystyczne
1/   Liczba uczniów  
     Liczba  uczniów  w  poszczególnych  szkołach,  gimnazjach,  przedszkolach 
i  oddziałach przedszkolnych wg danych statystycznych kształtuje się następująco: 

Nazwa szkoły Liczba 
uczniów

Liczba 
oddziałów

Średnia 
liczebność 
oddziału

Szkoła Podstawowa nr 1 395 17 23
Szkoła Podstawowa nr 2 290 12 24
SP w Długopolu Dolnym 58 6 10
Oddział przedszkolny 14 1 14
SP w Starej Łomnicy 38 6 6
Oddział przedszkolny 9 1 9
SP w Pławnicy 67 6 11
Oddział przedszkolny 17 1 17
SP w Wilkanowie 66 6 11
Oddział przedszkolny 23 1 23
SP WSE 63 6 11
Oddział przedszkolny 12 1 12
SP Gorzanów 34 6 6
Oddział przedszkolny 7 1 7
Gimnazjum nr 2 294 12 25
Gimnazjum dla dorosłych 96 3 32
Przedszkole nr 2 270 11 25
Razem 1753 97 18
w tym:
Szkoły na wsi 620 48 13
Szkoły w mieście 781 32 24
Przedszkola na wsi 82 6 14
Przedszkola w mieście 270 11 25

      Według bazy danych systemu informacji oświatowej wg stanu na dzień 30 września 
2008  r.  naukę  w gminnych  bądź dotowanych  przez  Gminę  szkołach rozpoczęło  1401 
uczniów, z tego 1011 to uczniowie szkół podstawowych, 390  gimnazjaliści. Wychowaniem 
przedszkolnym zostało objętych 167 sześciolatków oraz dzieci starszych (odroczonych), z 
czego 107 w przedszkolach, natomiast 60 w oddziałach zerowych przy wiejskich szkołach 
podstawowych. Do oddziałów przedszkolnych  uczęszcza również 181 dzieci w wieku od 3 
do 5 lat. Utrzymują się tendencje spadkowe w liczbie uczniów. W  porównaniu do stanu 
sprzed roku  w szkołach nastąpił spadek o  45 uczniów.  
      Charakterystykę  zmian  w  liczbie  uczniów  w  placówkach  oświatowych  obrazują 
poniższe wykresy.
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Wykres  nr  1. Liczba  uczniów  w  poszczególnych  typach  jednostek  oświatowych  w  
poszczególnych latach szkolnych z wyłączeniem Gimnazjum nr 1 w Bystrzycy Kłodzkiej
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2/   Sytuacja kadrowa  w gminnych jednostkach oświatowych – nauczyciele  

    Poniższa  tabela  prezentuje  stan  zatrudnienia  kadry  pedagogicznej  na  dzień  10 
września 2008 r. w poszczególnych jednostkach na podstawie sprawozdania EN-3

Nazwa szkoły
Kadra 
pedagogiczna

Średnio na

 
etaty 
przeliczeniowe

1 oddział

Szkoła Podstawowa nr 1 30,44 1,79
Szkoła Podstawowa nr 2 20,08 1,68
SP w Długopolu Dolnym 8,94 1,49
Oddział zerowy 1,04 1,04
SP w Starej Łomnicy 6,79 1,14
Oddział zerowy 1,00 1,00
SP w Pławnicy 9,61 1,61
Oddział zerowy 1,00 1,00
SP w Wilkanowie 8,89 1,49
Oddział zerowy 1,00 1,00
Gimnazjum nr 2 24,54 2,05
Gimnazjum dla dorosłych 3,38 1,13
Przedszkole nr 2 18,42 1,68
Razem 135,13 1,40

      W skali  Gminy w porównaniu z  rokiem ubiegłym liczba etatów pedagogicznych 
utrzymuje się mniej więcej na tym samym poziomie, w związku z większą liczbą godzin 
nauczania  indywidualnego,  wzrostem  liczby  urlopów  zdrowotnych  nauczycieli  oraz 
zmianami  w  planach  nauczania  (język  angielski  na  I  etapie  edukacyjnym).  Sytuację  
w poszczególnych jednostkach przedstawia poniższy wykres. 

0
5

10
15
20
25
30
35
40

SP nr 1

SP nr 2

SP w
 D

ług
opo

lu D
oln

ym

SP w
 Star

ej Ł
om

nicy

SP w
 Pławnicy

SP w
 W

ilka
no

wie

Gim
naz

jum nr 2

Gim
naz

jum dla dorosły
ch

Prze
ds

zk
ole 

nr 
2

2004/2005 r.
2005/2006 r.
2006/2007 r.
2007/2008
2008/2009

Wykres nr 4. Stan zatrudnienia  w poszczególnych jednostkach  porównawczo w ciągu ostatnich  lat  
szkolnych

     Aktualna struktura zatrudnienia nauczycieli  w gminnych jednostkach oświatowych,
w  zależności  od  stopnia  awansu  zawodowego  oraz  poziomu  wykształcenia  wygląda 
następująco:
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Stopień  awansu 
zawodowego

Etaty 
przeliczeniowe

    
    
Stażyści  6,39  
  
Nauczyciele kontraktowi  17,53  
  
Nauczyciele mianowani  82,08  
  
Nauczyciele dyplomowani 29,13  
    
Razem  135,13  

Wykres  nr  5. Struktura  zatrudnienia  w  gminnych  jednostkach  oświatowych  wg  stopnia  
awansu zawodowego porównawczo w  latach 2003/2004 - 2008/2009.
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Wykres nr  6. Struktura zatrudnienia  w gminnych jednostkach oświatowych wg poziomu 
wykształcenia porównawczo w  latach 2003/2004 – 2008/2009.

      Podsumowując  należy stwierdzić,  że zmianie uległa struktura zatrudnienia  kadry 
pedagogicznej  ze  względu  na  posiadane  wykształcenie  przy  jednoczesnym  wzroście 
procentowego udziału nauczycieli dyplomowanych w ogólnej liczbie nauczycieli gminnych 
placówek oświatowych.
     Większość nauczycieli w bieżącym roku szkolnym posiada kwalifikacje do nauczania 
przydzielonych  przedmiotów,  tym  niemniej  na  zatrudnienie  kilku  osób  konieczne  było 
uzyskanie zgody Kuratora Oświaty (nauczyciele języka obcego, nauczania, techniki). 
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3/ Stan zatrudnienia pracowników administracji w gminnych jednostkach oświatowych
    Gminne jednostki oświatowe w roku szkolnym 2008/2009 zatrudniają księgowych oraz 
sekretarzy  w  dużych  szkołach  miejskich  lub  sekretarki  w  wiejskich  szkołach 
podstawowych. Liczbę etatów administracyjnych w poszczególnych szkołach przedstawia 
poniższa tabela.

 

Nazwa szkoły
Etaty 

administracji
Etaty 

administracji/oddział
SP nr 1 4 0,2353
SP nr 2 3 0,2500
SP w Długopolu Dolnym 1 0,1429
SP w Starej Łomnicy 1 0,1429
SP w Pławnicy 1 0,1429
SP w Wilkanowie 1 0,1429
Gimnazjum nr 2 3 0,2500
Gimnazjum dla dorosłych Umowa zlecenie ---------
Przedszkole nr 2 2 0,1819
Razem 16 0,1650

4/ Stan zatrudnienia pracowników obsługi w gminnych jednostkach oświatowych

Nazwa szkoły Etaty 
obsługi

Etaty 
obsługi/oddział

SP nr 1 7 0,4118
SP nr 2 5 0,4167
SP w Długopolu Dolnym 1,75 0,2500
SP w Starej Łomnicy 2 0,2858
SP w Pławnicy 2 0,2858
SP w Wilkanowie 2 0,2858
Gimnazjum nr 2 3,5 0,2917
Gimnazjum dla dorosłych - -
Przedszkole nr 2 14 1,2728
Razem 37,25 0,3841

3. Dowóz uczniów do szkół i przedszkoli 
     Podobnie jak w latach ubiegłych gmina realizuje obowiązek dowozu uczniów, których 
droga  z  domu  do  szkoły  przekracza  3  km  (oddziały  zerowe,  klasy  I-III  szkół 
podstawowych)  oraz  4  km  (klasy  IV-VI  szkół  podstawowych  i  gimnazja)  w  ramach 
obwodów szkół. Gmina zabezpiecza dowóz 431 uczniom uczęszczającym do gminnych 
szkół  oraz  do  Szkoły  Podstawowej  WSE,  w  tym  również  6-latkom,  które  objęte  są 
obowiązkowym wychowaniem przedszkolnym. Dowóz uczniów gmina realizuje częściowo 
własnym transportem (282 uczniom) a częściowo zwracając uczniom koszty przejazdu 
środkami komunikacji publicznej (149 uczniom). Bazę transportową gminy stanowią dwa 
14-miejscowe busy i dwa autobusy (rok produkcji 1995,1999). Stan techniczny autobusów 
jest zły, naprawy pochłaniają znaczne środki finansowe. 
Gmina ponosi także koszty:
- dojazdu  dzieci z Piotrowic, które kształcą się w szkołach prowadzonych przez Gminę  
 Kłodzko,  w  związku  z  brakiem  możliwości  zagwarantowania  dowozu  do  szkół  
   prowadzonych przez naszą gminę,
- dowozu dzieci niepełnosprawnych z terenu gminy do szkół specjalnych 
   i integracyjnych oraz ośrodków szkolno-wychowawczych, w których realizują 
  obowiązek szkolny, zapewniając jednocześnie zwrot kosztów sprawowania nad nimi  
   opieki w czasie przejazdu.
Koszt dowozu uczniów w 2003 r. wynosił  456,4 tys.  zł,  w roku 2006 już 530 tys.  zł.,  
w 2007 r. 792 tys. zł, z tego kwota 284 tys. zł. to koszt zakupu nowych środków transportu, 
natomiast w 2008 r. 524 tys. zł.
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4.  Analiza finansowa
Wydatki związane z prowadzeniem szkół i przedszkoli w roku 2008 wyniosły ogółem 

9.682.415,93 zł, w tym wydatki na: 
- szkoły podstawowe: 6.593.869,68 zł.
- gimnazja: 1.698.458,84 zł.
- przedszkole: 1.390.087,41 zł.
- dowożenie uczniów do szkół: 524.425,93 zł.

Wyszczególnienie Budżet ogółem
Subwencja 
oświatowa

 Środki własne 
Gminy

Wypracowane 
dochody

     
SP nr 1 2 267 735,63 1 804 991 462 744,63 12 553,75
SP nr 2 1 401 268,21 1 138 194 263 074,21 31 750,89
SP w Długopolu Dolnym 620 614,44 359 410 261 204,44 5  310,19
SP w Starej Łomnicy 488 860,88 223 968 264 892,88 1 029,05
SP w Pławnicy 616 990,59 416 780 200 210,59 823,85
SP w Wilkanowie 623 804,20 366 564 257 240,20 5 429,82
SP w Gorzanowie 259 742,91 152 846 106 896,91 252,50
Dotacja dla SP WSE 314 852,82 345 517 0 0
Gimnazjum nr 2 1 565 716,30 1 613 229 0 5 124,39
Gimnazjum  dla 
Dorosłych 132 742,54 232 542 0 183,04
Przedszkole nr 2 1 390 087,41 1 390 087,41 201 886,15
Razem 9 682 415,93 6 654 041 3 206 351,27 264 343,63

      Część oświatowa subwencji ogólnej na rok 2008 wyniosła 6.654.041 zł. W związku 
z  koniecznością  wypłacenia  odpraw  zwalnianym  nauczycielom  złożono  wniosek  
o zwiększenie subwencji oświatowej z rezerwy jaką dysponuje Minister Finansów. Z tego 
tytułu  otrzymano kwotę  2.417 zł.  Również z  ww.  rezerwy do budżetu Gminy wpłynęła 
kwota 96.620 zł na przeprowadzenie remontów bieżących w szkołach (wymiana okien). 
Subwencja oświatowa w roku budżetowym 2008 r. nie obejmowała wydatków związanych 
z  funkcjonowaniem  przedszkoli,  oddziałów  przedszkolnych,  świetlic  szkolnych  oraz  
z dowozem uczniów do szkół i przedszkoli.

Na wzrastające z roku na rok wydatki budżetowe szkół składa się wiele czynników, 
jak choćby:
       - wzrost zadań edukacyjnych (wzrost liczby dzieci wymagających nauczania 
          indywidualnego),
       - coroczna podwyżka wynagrodzeń nauczycielskich,
       - zmiany w planie nauczania,
       - awans zawodowy kadry pedagogicznej.

5. Programy edukacyjne
W tym roku szkolnym gmina realizowała rządowy program „Dofinansowanie zakupu 

podręczników  dla  dzieci  rozpoczynających  obowiązkowe  roczne  przygotowanie 
przedszkolne,  naukę  w  klasach  I-III  szkoły  podstawowej  lub  klasach  I-III 
ogólnokształcącej szkoły muzycznej I stopnia - Wyprawka szkolna”, którego celem 
było  wyrównywanie  startu  szkolnego  poprzez  dofinansowanie  zakupu  kompletu 
podręczników dla uczniów  pochodzących z rodzin o najniższym statusie materialnym.  
97 uczniów ogółem otrzymało dofinansowanie do podręczników o wartości od 70 do 170 
zł. W bieżącym roku szkolnym kontynuowany jest lokalny program romski, realizowany 
ze  zwiększonej  subwencji  oświatowej  oraz  środków  pozyskanych  z  dotacji  z  budżetu 
Państwa.  W ramach  programu w SP nr  1  zatrudniony jest  jak  dotychczas  nauczyciel 
wspomagający  oraz  asystent  edukacji  romskiej.  Organizowane  są  również  zajęcia 
wyrównawcze dla uczniów pochodzenia romskiego (18 godzin zajęć wyrównawczych dla 
uczniów klas I-VI, 6 godzin koła muzycznego, 4 godziny zajęć z informatyki oraz świetlica 
romska).
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Pomoc materialna dla uczniów romskich 
Środki  na  zakup podręczników i  przyborów szkolnych  dla  uczniów pochodzenia 

romskiego uczęszczających do Szkoły Podstawowej nr 1(22 uczniów) oraz Gimnazjum  
nr  1  (6  uczniów)  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  w  związku  z  realizacją  Programu  na  rzecz 
społeczności romskiej w 2008 r. finansowanie: dotacja z Ministerstwa Edukacji Narodowej 
w kwocie 10.750 zł, z tego dla uczniów SP nr 1 w Bystrzycy Kłodzkiej przypada kwota 
6.250 zł, zaś dla uczniów Gimnazjum nr 1 - kwota 4.500 zł. 
Dolnośląski Program Motywacji Uczniów Romskich
     Lokalny  program  stypendialny  dla  uczniów  romskich  realizowany  przez  Gminę 
w 2008 roku.  Celem programu był wzrost liczby uczniów kończących szkoły podstawowe 
i ponadpodstawowe, poprawa wyników nauczania oraz wzrost zainteresowania rodziców 
romskich  edukacją  swoich  dzieci.  Adresatami  programu  byli  uczniowie  pochodzenia 
romskiego ze Szkoły Podstawowej Nr 1 oraz Gimnazjum Nr 1 w Bystrzycy Kłodzkiej. Ze 
środków  programu  uzyskanych  z  dotacji  w  kwocie  1.500  zł  stypendium  motywacyjne 
otrzymało 3 uczniów romskich.
     Od lutego br. ruszyła kolejna edycja  Powszechnego Programu Nauki Pływania, 
w ramach którego wszyscy chętni uczniowie klas szóstych i piątych nabywają umiejętności 
pływackie  pod  okiem  instruktorów  nauki  pływania  na  krytej  pływalni  Centrum  Sportu 
i  Rekreacji  w  Stroniu  Śląskim.  Z  bezpłatnych  zajęć  sportowych  na  basenie  korzysta 
corocznie  160  uczniów.  W  listopadzie  2008  r.  gmina  wystąpiła  z  wnioskiem  
o dofinansowanie ze środków Funduszu Zajęć Sportowo -Rekreacyjnych dla Uczniów. 
     Gmina Bystrzyca Kłodzka  od lutego 2008 r.  do chwili obecnej realizuje pilotażowy 
program  „Uczeń  na  wsi  –  pomoc  w  zdobyciu  wykształcenia  przez  osoby 
niepełnosprawne  zamieszkujące  gminy  wiejskie  oraz  gminy  miejsko-wiejskie”. 
Celem  programu  jest  wyrównanie  szans  w  zdobyciu  wykształcenia  przez  osoby 
niepełnosprawne zamieszkujące w części wiejskiej gminy. Przyznana ze środków PFRON 
pomoc  finansowa  może  obejmować  następujące  koszty:  zakupu  przedmiotów 
ułatwiających  lub  umożliwiających  naukę,  uczestnictwa  w  zajęciach  mających  na  celu 
podniesienie  sprawności  fizycznej  lub  psychicznej,  dostępu  do  Internetu,  kursów 
doszkalających  w  zakresie  programu  nauczania  oraz  kursów  językowych,  wyjazdów 
organizowanych w ramach zajęć szkolnych itp. Pomoc w ramach tego programu otrzyma 
32  niepełnosprawnych  uczniów.  Na  realizację  Programu  gmina  pozyskała  środki  
z Państwowego Funduszu Osób Niepełnosprawnych w kwocie 30.417,20 zł 
     W ramach dotacji  celowej z budżetu państwa Gmina Bystrzyca Kłodzka w 2008 r. 
realizowała  pomoc materialną o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych 
na  terenie  gminy.  Stypendia  szkolne  były  realizowane  w  formie  refundacji  kosztów 
poniesionych  na  cele  edukacyjne  oraz  w  formie  pieniężnej,  na  podstawie  przepisów 
ustawy o systemie oświaty oraz lokalnego regulaminu. Wysokość stypendium szkolnego 
zależna była  od sytuacji  dochodowej  rodziny ucznia oraz od występujących w rodzinie 
okoliczności.  Minimalna miesięczna wysokość stypendium szkolnego wynosiła 51,20 zł, 
maksymalna  natomiast  128  zł.  Ogółem  za  okres  od  stycznia  do  czerwca  2008  r. 
przyznano  stypendia 461  osobom, natomiast za okres od września do grudnia 2008 r. 
344 uczniom. W roku 2008 przyznano oprócz stypendiów również 5  zasiłków szkolnych 
w kwotach od 280 do 320 zł.  Ponadto gmina otrzymała  w połowie  listopada  2008 r. 
dodatkowe  środki  na  dofinansowanie  świadczeń  pomocy  materialnej  dla  uczniów  
o charakterze socjalnym w wysokości 240.513 zł. W związku z powyższym 47 osobom 
spełniającym  kryterium  dochodowe  (tj.  351  zł  netto  na  osobę  w  rodzinie)  
i korzystającym ze świadczeń pieniężnych z pomocy społecznej, które nie złożyły wniosku 
na  stypendium  w  roku  szkolnym  2008/2009  a  zostały  wytypowane  przez  miejscowy 
Ośrodek  Pomocy  Społecznej  przyznano  stypendium  szkolne  z  urzędu  za  okres  od 
września do grudnia 2008 r.
Jeśli chodzi o gminne jednostki kultury, to  Biblioteka Publiczna złożyła informację, z której 
wynika, że:
Wydatki poniesione na kulturę w  mieście / gminie w  roku 2008 ogółem –  1. 975.275 zł
     w tym wydatki poniesione na bibliotekę –502.146 zł.
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1. Charakterystyka  sieci   bibliotecznej
W porównaniu z rokiem poprzednim:
   Wyszczególnienie                                                              2007                           2008
   Placówki biblioteczne ogółem                                                9                                  9
   ( biblioteki + filie biblioteczne )    
   Oddziały dziecięce                                                                1                                   1
   Biblioteki publiczne połączone                                               -                                   -
   z innymi instytucjami
   Punkty biblioteczne ogółem :                                                 5                                 5
   w tym na wsi                                                                          2                                 2

2.Baza materialna bibliotek - modernizacja filii w Starej Łomnicy

Biblioteka      i  filie     
 W okresie sprawozdawczym działały na terenie miasta :  
- Biblioteka z wypożyczalnią główną,  czytelnią i oraz oddziałem dla dzieci i młodzieży z 

czytelnią + Pracownia Regionalna,
 -    filia miejska  na Osiedlu Szkolnym 
-     na terenie wiejskim siedem filii w następujących dużych wioskach: 
    Wilkanów, Długopole Zdrój, Gorzanów, Międzygórze, Stara Łomnica, Stary    
     Waliszów /czasowe zawieszenie/, Idzików. 
Filie  wiejskie  obsługiwały  bardzo  rozległy  teren  zamieszkały  przez  zaledwie  9.431 
mieszkańców.  
W porównaniu z rokiem 2007 ilość placówek bibliotecznych nie uległa zmianie.

3.Księgozbiór
Księgozbiór biblioteki liczył (stan w dniu  31.XII.2008 r.) ogółem 109.520 woluminów.
      w tym :
      -   50.131   wol.   w bibliotekach wiejskich 
      -   59.389   wol.   w bibliotekach miejskich 
W stosunku do roku poprzedniego stan księgozbioru zmniejszył się o 2095 wol. /selekcja, 
ubytki/
Liczba  woluminów  na  100  mieszkańców - ogółem: 540      
      w tym:
      -   w mieście: 547  
      -   na wsi:       531 
W roku sprawozdawczym przybyło ogółem: 2 098 książek za łączną sumę  38.408.63 zł 
w tym:  
 -    dotacja celowa z gminy na książki - 598 wol.  – 12.050,50 zł.
- dotacja z Ministerstwa Kultury - 1145  wol.   – 19.900 zł.
- środki pozabudżetowe, w tym:
- Koło  Przyjaciół  Biblioteki  -  87 woluminów, na kwotę 2319,70   zł. - dział  dla 

dorosłych
- Koło Przyjaciół Literatury (filia miejska) 21 woluminów na kwotę 619,30 zł.
- Dary - 247  woluminów   -  na kwotę  3519,13 zł
Z ogólnej liczby zakupionych książek biblioteki miejskie otrzymały 731 wol. 
na łączną kwotę 14.882 zł. Do siedmiu wiejskich placówek zakupiono ogółem 1012 wol.
za łączną sumę 17.068zł. 
Selekcję księgozbioru przeprowadziło 7 placówek, spisując 4.193  wol.  
na kwotę 3.967,59 zł. Głównie były to książki zniszczone i zdeaktualizowane. 
Przeprowadzono inwentaryzację księgozbioru na filii biblioteki w Wilkanowie. 
Biblioteka Centralna ma własną introligatornię. 
Niezależnie  od  prac  wykonywanych  na  potrzeby  biblioteki  -  introligatornia  prowadzi 
również odpłatne usługi na zewnątrz (w tym także dla bibliotek publicznych z innych gmin).
W roku 2008 ze zbiorów własnych oprawiono 50 książek, + 169 wol. na kwotę 2548 zł. 
(usługi) średnia  cena  oprawy  wynosiła  11-15 zł.
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4. Udostępnianie zbiorów na miejscu i na zewnątrz
     W roku sprawozdawczym udostępniono czytelnikom ze zbiorów na zewnątrz ogółem 
98.726 woluminów w tym 96.633 książek oraz 2.093 czasopism nieoprawnych. 
Na miejscu 8.569 wol. w  tym 5899 książek, 2670 czasopism nieoprawnych .
W  mieście  ogółem  74.049 woluminów  w  tym:  72.823  książek,  1.226  czasopism 
nieoprawnych (na zewnątrz)  4142 woluminów - w tym 2.550 książek, 1592 czasopism 
nieoprawnych (na miejscu) 
Na wsi ogółem: 24.677 woluminów, w tym książek 23.810 woluminów, oraz 867czasopism 
nieoprawnych  (na  zewn.)  4.427  woluminów,  w  tym:  książek  3.349  wol.  oraz  1.078 
czasopism nieoprawnych (na miejscu) 
Dwa lokale biblioteczne są przystosowane do obsługi czytelników niepełnosprawnych.

5.Upowszechnianie czytelnictwa 
Dla specjalnych kategorii czytelników biblioteka centralna prowadziła:
- dwa punkty biblioteczne w domach opieki społecznej, w których regularnie korzystało 70 
  pensjonariuszy
- jeden punkt w szpitalu miejskim, z którego korzystało 171 czytelników 
                                Lata                                          2007                     2008

   Czytelnicy ogółem:                                                5356                      5090
    w  tym: do lat 15-tu                                               1723                      1727        
   -  „ogółem” czytelnicy na wsi                                 1709                       1598          
   -  „ogółem” czytelnicy sezonowi                              451                         389  
Ogólna liczba zarejestrowanych czytelników zmalała o 266, w tym: przybyło 
4 czytelników do lat 15, na wsi - spadek o 111 czytelników, sezonowych - spadek o 62 
czytelników. 
Liczba czytelników na 100 mieszkańców gminy - 25.1
Liczba wypożyczeń (na zewn. i na miejscu) na 100 mieszkańców - 529,3

6.Działalność informacyjno – bibliograficzna
W  roku  sprawozdawczym  2008  udzielono  2.146  informacji  bibliotecznych  z  różnych 
dziedzin wiedzy i na różne tematy, w tym:

Bibliotecznych      1126
Bibliograficznych    189
Tekstowe                 18
Rzeczowe              678
Bezpośrednie           57
Telefoniczne            13
Internetowe              65

Preferencje  użytkowników: czytelnie  najczęściej  odwiedzają  uczniowie  i  studenci. 
Obserwuje się największe zainteresowanie poszczególnymi dziedzinami nauki: ekonomia, 
pedagogika, filozofia, historia, geografia regionalna i turystyka.

Średnia dzienna liczba odwiedzin wynosi 7 – 15 osób
Przez  cały  rok  sprawozdawczy  Biblioteka  Centralna  prowadziła  intensywna  politykę 
informacyjną dla całej społeczności lokalnej, czego dowodem były chociażby publikowane 
informatory i  informacje w wersji  elektronicznej  na naszej  stronie  internetowej,  Urzędu 
Miasta i Gminy i miejscowego portalu bystrzyca.pl

7.  Kadra  bibliotekarska 
Ogółem na stanowiskach w bibliotece centralnej i filiach zatrudnionych było 17 osób 

Posiadane  kwalifikacje  zawodowe:
-   studia  wyższe  bibliotekoznawcze                 -  4  osób / w tym 1 osoba –urlop wych.
-   studia wyższe nie bibliotekarskie                    - 2 osoby
-   studium  bibliotekarskie                                  -  4  osoby 
-   średnie  (ogólnokształcące)                            -  3  osoby   
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8. Komputeryzacja  biblioteki
- 20 stanowisk komputerowych (centralna sieć – Neostrada 1024,  filie Neostrada 256, 

512) w tym 14 stanowisk dla czytelników, wszystkie z dostępem do Internetu,
- poczta elektroniczna e – mail:  bibbystrzyca@wp.pl,
-  witryna  internetowa  www.biblioteka.bystrzyca.pl , 

(8.207 odwiedzin w 2008 r.),
- przewidywana dalsza komputeryzacja biblioteki (w zależności od środków 

finansowych),
- ustawiczne szkolenia pracowników.

9.  Rocznice  i  jubileusze:
1 osoba - 20 lat pracy,
2 osoby - 25 lat pracy.

10. Działalność  kulturalno - edukacyjna   
a/ wystawy i ekspozycje
1. Wystawa fotografii Janusza Pawlikowskiego – „Cztery pory roku w Kamiennej” - luty
2. 2008 – rok Zbigniewa Herberta – luty
3. „Przesłanie duchowe Jana Pawła II” wystawa z okazji rocznicy śmierci Papieża. – filia 
    na Osiedlu szkolnym - kwiecień
4. Wystawa prac artystycznych „ Kobieta w ruchu” – wrzesień
5. „Jestem wesoły bo idę do szkoły” – ekspozycja - wrzesień
6. Wystawa „Nasze korzenie”, promocja książki „Wspomnienia Sybiraków”
7.  Ekspozycja naturalnych darów jesieni – biblioteka na osiedlu szkolnym  
8. „Jesień w poezji”- październik
9. Wystawa prac plastycznych dzieci z przedszkola „Dary jesieni” - październik
10. Pożegnanie jesieni (Mała Galeria Biblioteki)
11.90 Rocznica Odzyskania Niepodległości
12. Ekspozycja jesienno- zimowych prac plastycznych w przygotowaniu dzieci 
      z Przedszkola nr2
13. „Życie zesłańców na Nieludzkiej Ziemi”- ekspozycja Koła Sybiraków
14. Wystawa krajowa „Przegląd Pasji Twórczych Bibliotekarzy”- grudzień
Spotkanie autorskie z dr Małgorzatą Ruchniewicz i  prof.  dr  hab. Arno Herzigiem oraz 
promocja książki „Dzieje Ziemi Kłodzkiej - wrzesień

b/ działania cykliczne:
- Spotkania  czytającego  Seniora (filia miejska)  (średnio18 osób mies.)
- Spotkania Klubu Aktywnych Seniorów Czytelników Biblioteki   (średnio 20osób mies.)
- Ratuszowa Pracownia Plastyczna przy  BPMiG  (12)
- Spotkania Klubu Czytających Przedszkoli i Szkół (Dział dla dzieci i młodzieży) (45)
- Punkt Informacji Turystycznej przy  bibliotece w Długopolu Zdroju
- Wystawa stała „Historia Długopola Zdr” 
- Lekcje biblioteczne tematy: Literatura regionalna w zbiorach bibliotecznych , 
- Osobliwości Bystrzycy i okolic, 
- Wyszukiwanie informacji naukowej w bibliotece.  (140 osób)
- VII Edycja konkursu „Okolica w literę ujęta” – marzec, kwiecień

c/ dział dla dzieci i młodzieży
Styczeń
- projekcja filmu „Kaczorek i przyjaciele”  25 osób
Luty
- spotkanie z bajką.- zabawy, projekcja bajki, dzieci z przedszkola nr1.- 28 osób
Marzec
- zwiedzanie biblioteki, oglądanie wystawy „Wielkanoc”, przedszkole 54 osoby
Kwiecień 
- Pierwsze spotkanie z cyklu „Bajkowy świat Książki”, (27 osób)
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Maj
-„Bajkowy świat książki” (20 osób)
- Spotkanie przedszkolaków z Burmistrzem, głośne czytanie bajek (30 osób)
Czerwiec
- Spotkanie z bajką  (17 osób)
- Bajkowy świat książki (25 osób)
Wrzesień
- Lekcja biblioteczna -  „Poznajemy bibliotekę”  
- S.P. z Długopola Dolnego (37 uczniów)
- S.P. Pławnica   (24 uczniów)
- S.P. Wilkanów (22 uczniów)
Listopad
- Projekcja bajki „Królowa Śniegu” (19 osób)
Grudzień
- Spotkanie przy choince, głośne czytanie bajek przez Panią Burmistrz
- Recytacja wierszy i śpiewanie piosenek przez przedszkolaków (51 osób)

    Jeżeli  chodzi  o Miejsko-Gminny Ośrodek Kultury,  to prowadzi  on m.in.  działalność 
edukacyjną i tygodniowy plan zajęć w 2009 r. przedstawia się następująco:

Rodzaj zajęć Prowadzący Dzień Godziny
KLUB FILMOWY 
„OBIEKTYW”

Maciej Kozber wtorek, czwartek 18.00 – 20.00

KLUB 
FOTOGRAFICZNY 
„FLESZ”

Maciej Kozber środa, sobota 17.00 – 19.00
11.00 – 13.00

TEATR ULICZNY 
„TUB”

Ewa Tarczewska poniedziałek, piątek 16.30 – 18.30

TEATR LALEK Ewa Tarczewska wtorek, czwartek 15.30 -17.00
SZTUKI WALKI Mariusz Bil poniedziałek,  środa, 

piątek
16.45 – 20.00

STUDIO TAŃCA 
STACATTO

Magdalena Scelina od  poniedziałku  do 
piątku

15.00 – 21.00

AEROBIC Magdalena Scelina poniedziałek, 
czwartek

20.00 – 21.00

BRAK DANCE Wojciech Zygmunt wtorek, środa 15.00 – 16.30
ZAJĘCIA 
PLASTYCZNE

Marta Ruda środa, piątek 14.30 – 16.30
17.00 – 20.00

PRACOWNIA 
PLASTYCZNA

Maryla Śliwowska wtorek, środa, piątek 16.00 – 18.00

STUDIO WOKALNE Grażyna Wachowska 
–Szuba

środa 17.30 – 19.00

STUDIO 
RECYTATORSKIE

Grażyna 
Wachowska- Szuba

poniedziałek 15.00 – 17.00

STUDIO 
TEATRALNE
„TEATR nie 
JEDNEGO AKTORA”

Grażyna 
Wachowska- Szuba

piątek 15.00 – 21.00

MAŁA GALERIA 
SZTUKI

Amelia Iwańska wtorek, czwartek 15.30 – 17.00

PRACOWNIA 
PLASTYCZNA 
„PROMYKA 
RADOŚCI”

Marta Ruda poniedziałek, środa 13.00 – 14.00
14.30 – 16.30

ZESPÓŁ 
MŁODZIEŻOWY

Robert Grabowski piątek 16.00 – 18.00

ZESPÓŁ ROCKOWY Lutosław 
Marchewka,  Adam 

wtorek 17.00 – 20.00
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Fijołek
PRÓBY ZESPOŁU 
„JARZĘBINA”

Józef Borewicz Poniedziałek,
czwartek

14.0 0 – 16.00

PRÓBY ZESPOŁU
„WALISZOWIANIE”

Marek Knopiński czwartek 17.00 – 19.00

PRÓBY ZESPOŁU
„TARNAWICZANKI”

Marek Knopiński poniedziałek 17.00 – 19.00

PRÓBY ZESPOŁU
„CYRANECZKI”

Eustachy Krypowycz środa, piątek 17.00 – 19.00

PRÓBY ZESPOŁU
„ŁOMNICZANKI”

Józef Borewicz poniedziałek 17.00 – 19.00

PRÓBY ZESPOŁU
„WILCZNIE”

Bolesław Kołt środa 17.00 – 19.00

KONWERSACJE 
JĘZYKOWE

Wolontariusze  z 
Europejskiego 
Forum Młodzieży

Poniedziałek - piątek Uzgadniane  na 
bieżąco

Wykaz  projektów,  na  które  jednostka  pozyskała  dofinansowanie  z  zewnątrz  i  złożyła 
projekty:

ROK 2008
1. SURVIVAL W LASÓWCE      –  15.000 PLN
2. FESTIWAL BYSTRZAK 2008 – Starostwo – Kłodzko      –    4.400 PLN
3. PASTERSKIE SKAŁY – Starostwo – Kłodzko                –    4.000 PLN
4. NASZĄ PIEŚŃ USŁYSZYSZ – Starostwo – Kłodzko       –    5.500 PLN
5. TEATR nie JEDNEGO AKTORA – FLMŚ                        –    2.000 PLN
6. PROGRAM ROMSKI – MSWiA                                        –  10.000 PLN
7. MUZYCZNE SPOTKANIA SĄSIADÓW     – 134.172 PLN

ROK 2009
1. PROGRAM ROMSKI – MSWiA (złożony)                         – 10.000 PLN
2. DZIEŃ KULTURY ROMSKIEJ – MSWiA (złożony) –  37.000 PLN
3. Promyk Radości Polsko-Czeskiego Pogranicza (złożony)– 126.000 PLN
4.  WSPÓLNĄ DROGĄ Z SĄSIADAMI (złożony)       – 112.500 PLN

                                                                         RAZEM:       460.572 PLN

Współpraca MGOK w Bystrzycy Kłodzkiej ze środowiskiem miejskim
    - Współpraca z Przedszkolem w Bystrzycy Kłodzkiej:
       a) organizacja Dnia Dziecka,
       b) organizacja imprezy „Mikołajkowej” w MGOK oraz w Przedszkolu,
       c) organizacja spektakli teatralnych,
       d) współorganizacja TRADYCJI WIELKANOCNYCH,
       e) organizacja konkursów plastycznych,
       f) projekcje filmów dla dzieci w ramach ferii zimowych i wakacji letnich.

    - Współpraca ze Szkołami Podstawowymi:
       a) organizacja Dnia Dziecka,
       b) organizacja imprezy „Mikołajkowej”,
       c) organizacja i obsługa techniczna spektakli teatralnych,
       d) współorganizacja TRADYCJI WIELKANOCNYCH,
       e) organizacja konkursów plastycznych, 
       f) projekcje filmów dla dzieci w ramach ferii zimowych i wakacji letnich,
       g) pomoc w organizacji festynów, zabaw i dyskotek szkolnych,
       h) wynajem nagłośnienia, oświetlenia wraz z obsługą techniczną,
       i) udział instruktorów MGOK w prowadzeniu zabaw szkolnych,
       j) organizacja etapu gminnego konkursu recytatorskiego PEGAZ dla uczniów Szkół 
          Podstawowych. 
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    - Współpraca z Zespołem Szkół Ogólnokształcących oraz Zespołem Szkół
       Ponadgimnazjalnych:
       a) współpraca podczas organizacji Finałów WOP,
       b) współorganizacja TRADYCJI WIELKANOCNYCH DZIECI I MŁODZIEŻY,
       c) nagłośnienie, oświetlenie oraz obsługa techniczna etapu szkolnego oraz finału 
           wojewódzkiego Festiwalu Piosenki Międzynarodowej,
       d) nagłośnienie i oświetlenie wraz z obsługa techniczną  wszystkich imprez 
           organizowanych przez szkoły w Sali Widowiskowej MGOK,
       e) udział uczniów w zajęciach Młodzieżowego TEATRU nie JEDNEGO AKTORA,
       f) udział uczniów w zajęciach plastycznych (Pracownia Plastyczna, Mała Galeria),
       g) udział uczniów w zajęciach tanecznych Studia Tańca STACATTO, Klubu 
           Fotograficznego oraz Filmowego,
       h) współpraca z wolontariuszami – uczniami ZSO i ZSP podczas organizacji imprez
           i realizacji projektów w ramach działalności MGOK,
       i)  organizacja etapu gminnego konkursu recytatorskiego PEGAZIK dla uczniów 
           Gimnazjum.

   - Współpraca z Państwową Szkołą Muzyczną I st. w Bystrzycy Kłodzkiej:
      a) zapraszanie do udziału w imprezach organizowanych przez MGOK i uczniów PSM
          (Finały WOŚP, Przeglądy Kolęd i Pastorałek, Festyn Średniowieczny),
      b) nagłośnienie i obsługa techniczna imprez organizowanych przez PSM w plenerze.

 - Współpraca z Muzeum Filumenistycznym w Bystrzycy Kłodzkiej:
   a) wynajem nagłośnienie i oświetlenia wraz z obsługa techniczną,
   b) występy LZŚ oraz zespołu romskiego MRODO DZIWEŁ działających pod patronatem 
       MGOK,

 - Współpraca z Ośrodkiem Opieki Społecznej i z Centrum Integracji Społecznej:
   a) współorganizacja spektakli teatralnych i programów edukacyjnych w ramach 
       profilaktyki uzależnień dzieci i młodzieży,
   b) współpraca z zespołem wokalnym PRZYSTAŃ,
   c) współpraca z Pracownią Plastyczną i Krawiecką CIS,
   d) odpłatne zatrudnianie osób objętych programem CIS do prac porządkowych w MGOK

- Współpraca z TPD i ZHP:
   a) udział dzieci i młodzieży korzystających z programów TPD oraz działających w ZHP 
       w warsztatach: teatralnych Teatru Ulicznego TUB, Teatru Lalek, plastycznych, 
       tanecznych,
   b) współpraca przy naborze uczestników zajęć organizowanych w MGOK podczas Ferii 
        Zimowych (Zimowe Igraszki) i Wakacji Letnich (Wakacyjne Warsztaty Artystyczne).

- Współpraca ze Związkami i Kołami działającymi na terenie gminy:
   a) Związek Kombatantów i Byłych Więźniów Politycznych,
   b) Związek Inwalidów Wojennych,
   c) Związek Sybiraków i Osób Represjonowanych,
   d) Związek Emerytów, Rencistów i inwalidów,
   e) Polski Związek Niewidomych,
   f) Koło Łowieckie LIS,
   g) Automobil Klub Ziemi Kłodzkiej – Koło WIRAŻ w Bystrzycy Kłodzkiej,
   h) Polski Związek Działkowców – Rodzinne Ogrody Działkowe ZGODA.
   
  Współorganizacja imprez - nagłośnienie, oświetlenie i obsługa techniczna;
  Występy Zespołów artystycznych działających pod patronatem MGOK, podczas imprez 
organizowanych przez ww. 
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- Współpraca ze Stowarzyszeniami i organizacjami działającymi na terenie
   gminy:
  a) Bystrzyckie Towarzystwo Społeczno Kulturalne, 
  b) Towarzystwo Miłośników Bystrzycy Kłodzkiej,
  c) Stowarzyszenie Wsi Nowy Waliszów,
  d) Waliszowskie Stowarzyszenie Edukacyjne,
  e)  Stowarzyszenie RAZEM dla Długopola-Zdroju,
  f)  Fundusz Lokalny Masywu Śnieżnika,
  g) Europejskie Forum Młodzieży.

Współpraca MGOK w Bystrzycy Kłodzkiej na terenach wiejskich
    - Współpraca z Sołtysami i Radami Sołeckimi
       a) zagospodarowanie czasu wolnego dzieci i młodzieży podczas ferii zimowych 
          (Zimowe Igraszki) i wakacji letnich (Wakacyjne Warsztaty Artystyczne),
       b) Współorganizacja imprez organizowanych przez Sołtysów, Rady Sołeckie 
            i mieszkańców poszczególnych miejscowości,
       c) organizacja spotkań mających na celu podejmowanie inicjatyw służących 
           rozwojowi wsi.

    - Współpraca z Ludowymi Zespołami Śpiewaczymi:
       a) zabezpieczenie w budżecie MGOK wynagrodzenia dla instruktorów prowadzących 
           poszczególne LZŚ,
       b) zabezpieczenie transportu dla LZŚ, które uczestniczą w przeglądach, festiwalach 
            i imprezach organizowanych na terenie kraju oraz poza jego granicami,
       c) organizacja przeglądów, prezentacji i spotkań służących promocji twórczości 
           ludowej, polskich tradycji i integracji społecznej gminnych środowisk.

    - Współpraca z Powiatowym Zespołem Doradców, z twórcami ludowymi 
       i gospodarstwami agroturystycznymi:
       a) współorganizacja imprez o zasięgu lokalnym i regionalnym,
       b) zapraszanie twórców ludowych, właścicieli gospodarstw  agroturystycznych 
           i pszczelarzy do udziału w jarmarkach i festynach.

Imprezy  cykliczne organizowane przez MGOK w bystrzycy kłodzkiej
1. Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy 
2. Ferie Zimowe „Zimowe Igraszki” (MGOK oraz Wiejskie Ośrodki Kultury)
3. Wspólne Kolędowanie z Ludowymi Zespołami Śpiewaczymi
4. Bal Karnawałowy „PROMYKA RADOŚCI”
5. Eliminacje Gminne Dolnośląskiego Konkursu Recytatorskiego „PEGAZIK”
6. Dzień Kultury Romskiej
7. Polsko-Czeskie Prezentacje Ludowych Zespołów Śpiewaczych, Święto 3-Maja
8. Dzień Dziecka w MGOK
9. Dzień Dziecka z „PROMYKIEM RADOŚCI”
10.Wakacje z MGOK „Wakacyjne Warsztaty Artystyczne” (MGOK oraz Wiejskie 

Ośrodki Kultury)
11.Piknik pod Pasterskimi Skałami
12.Jarmark Średniowieczny – Polsko-Czeski Jarmark Rozmaitości
13.Muzyczne Spotkania Sąsiadów
14.Święto Odzyskania Niepodległości – 11 Listopada
15.Mikołaj z MGOK
16.Mikołaj z „PROMYKIEM RADOŚCI”
17.Kiermasze Świąteczne (Wielkanoc, Boże Narodzenie)
18.Wystawy prac uczestników klubu fotograficznego „FLESZ”
19.Cykl wystaw tematycznych „Ocalić od zapomnienia…”
20.Wystawy prac uczestników Pracowni Plastycznych
21.Przegląd Młodzieżowych Teatrów Ulicznych
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Imprezy organizowane wspólnie z MGOK przez sołectwa Gminy Bystrzyca Kłodzka
1. Dni Długopola-Zdroju
2. Dni Międzygórza
3. Dożynki Wiejskie
4. Festyny na zakończenie lata
5. Jarmark Adwentowy w Długopolu-Zdroju

Imprezy organizowane wspólnie z MGOK przez szkoły z terenu Gminy Bystrzyca 
Kłodzka 

1. Jasełka Szkolne
2. Festiwal Piosenki Międzynarodowej (etap szkolny i finał)
3. Tradycje Wielkanocne Dzieci i Młodzieży  
4. Festyn na zakończenie lata z Gimnazjum Nr 1

Imprezy organizowane wspólnie z MGOK przez Urząd Miasta i  Gminy Bystrzyca 
Kłodzka

1. Dni Bystrzycy Kłodzkiej, Jarmark Floriański
2. Dożynki Gminne
3. Europejskie Dni Dziedzictwa

Andrzej Wziątek - Przewodniczący Komisji Edukacji, Kultury i Sportu - poinformował, że 
komisja  na  posiedzeniu  w  dniu  24  marca  wysłuchała informacji  dotyczącej 
funkcjonowanie jednostek oświatowych w roku szkolnym 2008/2009 przedstawionej przez 
p. Renatę Surmę - Burmistrza i p. Beatę Dańkowską-Szczygieł  – Zastępcę Kierownika 
Wydziału Edukacji i  Spraw Społecznych UMiG oraz wysłuchała informacji dotyczących 
funkcjonowania jednostek kultury,  przedstawionych przez p. Roberta Dumę - Dyrektora 
Biblioteki Publicznej, oraz p. Grażynę Wachowską-Szubę - Dyrektora Miejsko-Gminnego 
Ośrodka Kultury oraz przyjęła pisemną informację dyrektora Muzeum Filumenistycznego.
Joanna Wilewska - radna - odnosi się do pracy MGOK-u w Bystrzycy Kłodzkiej, chcąc 
zwrócić  uwagę  wszystkich  na  kwotę,  jaką  Dyrektor  p.  Wachowska-Szuba  pozyskała  
z zewnątrz tj. ponad 400 tys. zł. Uważa, że należy jej się za to podziękowanie i chwała, bo 
inni  nie  mogą  się  takimi  osiągnięciami  pochwalić.  Kolejna  sprawa,  to  p.  Burmistrz 
odpowiedziała jej już na poprzedniej sesji, że wniosek, który składała p. dyrektor o remont 
domu  kultury, przeszedł weryfikację merytoryczną, ale nie uzyskał akceptacji. Ale to nie 
z powodu braku środków, czy cięć budżetowych, bo kwoty, które były przeznaczone na 
remonty pozostały takie, jakie były w budżecie, tylko ten wniosek nie przeszedł z powodu 
braku lobbingów - to jest jej ocena sytuacji. 
Mieczysław Kamiński -  Przewodniczący Forum Samorządowego - zaznaczył, że pytań 
może  być  bardzo  dużo,  natomiast  funkcjonowanie  kultury  związane  jest  z  realizacja 
statutowych  i  ustawowych  zadań  własnych  gminy,  ale  szereg  tych  zadań  jest 
niezrealizowanych,  natomiast  na  niektóre  zadania  gmina  wydaje  za  dużo  pieniędzy. 
Dlatego  też  analizując  sprawozdania  gminnych  instytucji  kultury  zaniepokojony  jest 
sprawozdaniem Dyrektora Muzeum Filumenistycznego, ponieważ to jest tylko informacja 
o tym, co będzie robił w roku 2009, natomiast nie ma informacji za rok 2008. Oczywiście 
p. Nowicki jest nowym dyrektorem, ale należało złożyć sprawozdanie z tego, co działo się 
w  muzeum przynajmniej  w  roku  ubiegłym.  Informacja  o  funkcjonowaniu  i  działalności 
kultury  dotyczy  również  lat  poprzednich  oraz  przyszłości.  Tak  więc  w  sprawozdaniu 
Dyrektora Muzeum Filumenistycznego brakuje informacji  na temat tego, co działo się  
w końcówce dyrektorowania p. Sikorskiego. 
     Jeżeli chodzi o oświatę, to jest to największa działka gminy. Jeżeli chodzi o wielkość 
budżetu i tego zadania, to tu niestety nie ma odniesienia do tej najważniejszej informacji, 
którą p. Burmistrz podała dopiero w ostatnim momencie. On sobie policzył, czyli podzielił 
wielkość  budżetu  danej  jednostki  przez  ilość  uczniów  i  policzył  ile  kosztuje  koszt 
utrzymania jednego ucznia w jednostkach gminnych. To właśnie nad tym powinniśmy się 
tutaj zastanowić, a nie przejść do porządku dziennego lub przynajmniej Komisja Edukacji, 
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Kultury i Sportu, jak nie cała Rada Miejska powinna bardzo poważnie przeanalizować ten 
temat i wypracować jakąś opinię w tej sprawie. 
Chciałby  tu  również  podkreślić  pozytywne  działanie  Miejsko-Gminnego  Domu  Kultury, 
jeżeli chodzi o pozyskiwanie środków finansowych z zewnątrz, bo jest to faktycznie jedna 
z  nielicznych  naszych  placówek  kulturalno-oświatowych,  która  pozyskała  taką  ilość 
środków finansowych  na funkcjonowanie  w latach poprzednich.  Ze  złożonej  informacji 
przez MGOK wynika również, że zostały złożone wnioski na następne środki z zewnątrz 
na funkcjonowanie Domu Kultury w roku 2009. Uważa, że należy p. Grażynie Wachwskiej-
Szubie - Dyrektorowi MGOK bardzo podziękować za to, tym bardziej, że nie widać takiej 
działalności w innych placówkach gminnych. 
To  są  jego  refleksje,  ale  trzeba  przede  wszystkim  skupić  się  na  oświacie,  bo  to  jest 
najważniejsze  zadanie.  Nie  było  tu  mowy  o  przedszkolach,  a  jest  to  bardzo  ważny 
problem.  Nie  wie,  czy  radni  zdają  sobie  sprawę,  że  problem  narósł  do  olbrzymiego 
problemu  w  skali  Polski  i  w  skali  gminy,  bo  są  olbrzymie  kolejki,  aby  dostać  się  do 
przedszkola i móc tam oddawać dziecko pod opiekę. Są tragedie niektórych rodzin oraz 
mieszkańców naszej gminy i ten temat należałoby w trybie pilnym rozwiązać, żeby nie 
było  takiej  sytuacji,  że z  kwitkiem odejdą dzieci  i  rodzice tych  dzieci,  które chcą być  
w przedszkolu, a nie mogą, bo nie ma miejsc. Chciałby, aby p. Burmistrz ewentualnie na 
ten temat się wypowiedziała - jeżeli  nie w tym punkcie, to w sprawach różnych,  bo to 
wszystkich  nas  dotyczy.  Uważa,  że  ambicją  Rady Miejskiej  Gminy  Bystrzyca  Kłodzka 
powinno być to, żeby zapewnić wychowanie przedszkolne naszym dzieciom. 
Renata  Surma  -  Burmistrz  -  poinformowała,  że  te  pytania,  które  zadał  p.  Kamiński  
o  przedszkolu,  to  wszystko  jest  napisane  w  informacji  przedstawionej  przez  Wydział 
Edukacji  i  Spraw  Społecznych.  Wydawało  jej  się,  że  z  jednej  strony  jest  wszystko  
p. Kamińskiemu znane, natomiast on czasami udaje, że czegoś nie doczytał, albo, że nie 
chce wiedzieć o czymś. 
Jeśli chodzi p . Dyrektora Muzeum Filumenistycznego, to pewnie za chwilę zabierze głos, 
natomiast  ona  chciała  powiedzieć,  że  dziś  przedstawiamy  tylko  informację  
o funkcjonowaniu jednostek oświaty i kultury,  natomiast sprawozdanie z działalności za 
rok  2008  jest  dołączone  do  materiałów  dotyczących  sprawozdania  za  rok  2008  
z wykonania budżetu i takie materiały tam się znajdują. 
Tomasz Nowicki    -   Dyrektor  Muzeum Filumenistycznego -  chciał  się ustosunkować do 
pytania,  czy  też  zarzutu  jaki  padł  pod  jego  adresem.  Uważa,  ze  jest  on  kompletnie 
bezpodstawny, z tego względu, że nie został on zobligowany do złożenia sprawozdania za 
rok  2008,  tylko  do  ustosunkowania  się  do  funkcjonowania  instytucji  kultury,  jakim jest 
Muzeum Filumenistyczne. W związku z czym postanowił napisać o tym, co zamierza, jakie 
kroki planuje podjąć, a nie o tym, co robił jego poprzednik, bo po pierwsze - to nie jest jego 
obowiązkiem, a po drugie ani nie chciałby sobie przypisywać zasług, ani brać na siebie 
odpowiedzialności  za  jakieś  niedociągnięcia,  które  wcześniej,  na  jednej  z  poprzednich 
sesji,  na której  miał okazję gościć, były sugerowane i miały miejsce. W związku z tym 
uważa,  że  zasadnym  było  napisanie,  co  planuje  zrobić  i  na  jakich  polach  planuje 
realizować misje muzeum, która została opracowana w koncepcji,  jaką przygotował  do 
konkursu na stanowisko dyrektora, który odbył się w grudniu. O zamierzeniach, jakie ma, 
to już wszyscy wiedzą, ponieważ wcześniej informował o tym. Prosi nie spodziewać się 
z jego strony, że jest cudotwórcą i w przeciągu trzech miesięcy zmieni diametralnie to, co 
działo  się  w  muzeum  przez  ostatnie  lata.  Na  pewno  obecni  tu  na  sali  mają  różne 
oczekiwania, on je też ma, tylko trzeba je realizować stopniowo. Nie wie, czy zostało to 
zauważone, czy też nie, ale muzeum zaczyna wreszcie istnieć, bo istnieje już w mediach, 
są  telewizje  sprowadzane  do  muzeum,  ostatnio  w  ogólnopolskiej  sieci  radia  „Złote 
Przeboje” udzielił bardzo obszernego wywiadu, a także muzeum istnieje w gazetach, więc 
jest  to  forma promocji  nie  tylko  jego  placówki,  którą  ma zaszczyt  reprezentować,  ale 
również całej  gminy Bystrzyca Kłodzka i chciałby,  żeby wszyscy tu obecni zdali sobie  
z tego sprawę, bo on mówiąc o muzeum, mówi o całej gminie. Jeśli chodzi o działalność 
bieżącą, to prowadzone są przygotowania do wystaw, z czego jedna wystawa została już 
otwarta.  Odbyło  się  również  kilka  spotkań  z  różnymi,  ciekawymi  ludźmi.  Najbliższe 
spotkanie odbędzie się 2 kwietnia br., na które serdecznie zaprasza. Już lada dzień ukaże 
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się nowa strona internetowa, która już jest właściwie przygotowana, tylko została kwestia 
umieszczenia  jej  na  domenie,  mówiąc  kolokwialnie,  która  również  jest  darmowa. 
Przygotowanie strony internetowej trwa dlatego, ponieważ nie mamy na to środków, więc 
postarał  się  o  to,  ażeby strona została wykonana za darmo, a nie  jest  to łatwe,  żeby 
znaleźć  osoby,  które  przygotują  coś  zupełnie  bezinteresownie.  Ta  strona  jest,  już  ją 
widział,  sam  ją  będzie  aktualizował,  żeby  oszczędzać  środki.  Sam  uczy  się  nowych 
rzeczy, bo uważa, że jest to zasadne, żeby jakieś oszczędności w tej instytucji poczynić. 
Jeśli chodzi o pozyskiwanie środków, to piszemy wnioski, składamy je, ale nie może też 
brać odpowiedzialności za to, co było wcześniej. Napisane zostały już dwa wnioski: jeden 
do  ministerstwa,  drugi  do  Starostwa  Powiatowego  i  zobaczymy,  jaki  będzie  skutek. 
Wcześniej nie było zwyczaju pisania wielu wniosków w muzeum, więc jego pracownicy 
uczą się tego robić i myśli, że z każdym wnioskiem będzie to szło coraz lepiej. On sam ma 
takie doświadczenie, ponieważ zajmował się tym również w Muzeum Ziemi Kłodzkiej, ale 
jego doświadczenie mówi, że odnośnie pisania, aplikowania o te środki a pozyskiwanie 
ich, to są dwie różne sprawy.  Jest to uzależnione od wielu różnych przyczyn,  czasami 
niestety również zewnętrznych.  Zobaczymy,  czy merytoryczna zawartość  tych  naszych 
wniosków  wystarczy,  ażeby  te  środki  otrzymać.  Muzeum  prowadzi  działalność 
edukacyjną.  Przy muzeum od miesiąca działa też „Klub miłośników sztuki” - odbyły się 
trzy spotkania i każde było poświęcone innej tematyce. Tematyka kształtowana jest przez 
młodzież,  która  do  muzeum przychodzi.  Pomimo  głosów,  które  słyszał,  że  nikt  na  te 
spotkania nie będzie chodził,  to osoby,  które tak twierdziły,  są w błędzie,  bo młodzież 
przychodzi i nie tylko młodzież, bo nauczyciele również. Nie jest to może spora grupa, ale 
ma nadzieję, że będzie to działanie rozwojowe. Odbywają się również lekcje muzealne i 
są prowadzone w muzeum. Nie wie, jakie obecni tu mają oczekiwania odnośnie planów i 
zamierzeń, bo wydaje mu się, że to, co najważniejsze, to ujął w tym piśmie, o które został 
poproszony. Nie chce się absolutnie ustosunkowywać już do tego, co było wcześniej, co 
było w 2008 roku, bo uważa, że nie jest osobą właściwą, żeby się tłumaczyć za to, co było 
kiedyś. On może jedynie odpowiadać za to, co dzieje się teraz w muzeum, a wydaje mu 
się, że pomimo tych bardzo skromnych środków, dzieje się coraz więcej. Udało się też 
pozyskać sponsora zewnętrznego, co w dzisiejszych czasach nie jest łatwe i to trwałego 
sponsora, który będzie dotował nasze inicjatywy. Naprawdę robi, co może, używa swoich 
prywatnych  kontaktów,  żeby  móc  pozyskiwać  wystawy  zupełnie  bezinteresownie  i 
zupełnie za darmo, co też nie jest wcale takie łatwe, bo każda instytucja chce zarobić. Czy 
państwo to docenią, to czas pokaże.   
Andrzej  Wziątek -  radny  -  wypowiada  się  à  propos  tematu  muzeum,  ponieważ  zna 
sytuację.  Sprawa,  że w muzeum dzieje  się  coraz lepiej  -  to  rzecz  oczywista.  To,  że  
p. dyrektor bardzo kulturalnie nie chce mówić o tym, co się działo wcześniej, to i on nie 
chce tego tematu rozwijać. Chciał poruszyć inny aspekt tej sprawy, bo uważa, ze dobrze 
byłoby p.  dyrektorowi  nie przeszkadzać,  gdyż  naprawdę ma dużo do zrobienia -  m.in. 
skończyć  inwentaryzację.  Mówi  też,  że  w  muzeum  bardzo  mocno  przecieka  dach  
i potrzebny jest jego generalny remont. Prosi więc pozostałych radnych o interwencję w tej 
sprawie. Kolejna sprawa, to w muzeum jest ogromna ciasnota i eksponaty z XVII oraz 
XVIII w. są strasznie zagęszczone i tu trzeba p. dyrektorowi pomóc, dlatego też prosi p. 
Burmistrz,  aby  to  pomieszczenie  po  Biurze  Informacji  Turystycznej,  przeznaczyć  na 
potrzeby Muzeum Filumenistycznego. Pomóżmy placówce muzealnej, to wtedy rozkwitnie 
i  nie  będzie  tylko  muzeum  filumenistyki,  ale  też  regionalnym  –  jest  o  tym  święcie 
przekonany. Zwracając się do p. Kamińskiego mówi, żeby o poprzednim dyrektorze lepiej 
nie mówić, bo i po co - tylko zamilczeć. Nic się wtedy nie działo i niestety jest przykro mu z 
tego powodu. Za to teraz wierzy bardzo mocno w to, że ta placówka ożyje jako jedyna  
w Polsce, jeśli chodzi o charakter i profil. Wymaga ona naprawy dachu i to w trybie pilnym, 
bo cóż nam po muzeum, gdzie lecą dachówki.  Zaznacza, że jego wypowiedź,  to taka 
dygresja wywołana przez wcześniejsze wypowiedzi. 
Renata Surma - Burmistrz - poinformowała, ze rozmawiała z p. dyrektorem już na temat 
remontu dachu i zostało zlecone wykonanie kosztorysu. W przyszłym miesiącu przedstawi 
propozycję  podziału  tzw.  wolnych  środków z  roku  ubiegłego  i  będzie  prosiła  państwa 
radnych  o  opinię  w  tej  sprawie.  Obiecuje,  że  tam  również  znajdzie  się  przynajmniej 
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wykonanie  dokumentacji  i  być  może pierwszych  jakichś  wstępnych  prac,  jeśli  chodzi  
o dach. Natomiast rozmawialiśmy też à propos tego pomieszczenia przy ul. Rycerskiej po 
Informacji Turystycznej, to zostanie ono w gestii muzeum, jeśli będzie taka potrzeba. Nie 
wie,  czy  p.  dyrektor  to  pomieszczenie  zagospodaruje  na  archiwum,  czy  też  na  salę 
wystawową, ale na pewno będzie ono przydzielone do muzeum. 
Joanna Wilewska - radna - mówi, że cieszy się z zapału nowego dyrektora muzeum, ale 
zaznacza, że już z ust p. Burmistrz we wstępnej części wypowiedzi na temat działalności 
kultury padły jakby słowa uznania dla postępowań pana dyrektora, więc nie ma co się 
burzyć  i  uważać,  że  jeżeli  ktoś  ma  jakieś  odmienne  zdanie,  to  jest  ono  niezasadne. 
Zwracając  się  do  Przewodniczącego  Komisji  Edukacji,  Kultury  i  Sportu  p.  Andrzeja 
Wziątka mówi, że cieknący dach jest również na Miejsko-Gminnym Domu Kultury i cieknie 
już  dłużej  niż  na  budynku  Muzeum  Filumenistycznego.  Następnie  zwracając  się  do  
p.  Nowickiego -  dyrektora  muzeum,  mówi,  że  jednak atmosferę  ma tak  przyjazną,  że 
trochę więcej pokory też w swoim zachowaniu by mu się przydało w takim wystąpieniu, 
jakie miało miejsce dzisiaj. 
Tomasz Nowicki  - mówi, że wydaje mu się, że osoby, które go znają, potwierdzą, że  
w jego zachowaniu jest bardzo dużo pokory i osoby, które przychodzą do muzeum, to na 
pewno też tą pokorę widzą.  Wydaje mu się,  że nie jest osobą butną, a zapał to tylko 
pozytywna cecha i ma nadzieję, że tego zapału wystarczy mu na jak najdłużej. 
Jan Kunicki - radny - nie ukrywa, że przy tej informacji na temat funkcjonowania oświaty 
i kultury na terenie gminy zabrakło końcowego wniosku. Mamy te różne wyliczenie i jest 
zaniepokojony opinią Komisji Edukacji, Kultury i Sportu, bo wszystko się skończyło, że jest 
„cacy”, ale „cacy” nie ma - są koszty. W poprzednich kadencjach rady przygotowywały się 
do  pewnych  zmian,  nawet  obecna  rada  przy  okazji  likwidacji  szkoły  w  Gorzanowie, 
pamiętnie powoływała się na to, że to poprzednia rada podjęła taką uchwałę, a my to tylko 
kontynuujemy. Zaznacza jeszcze raz, że mamy wyliczenie i powinny być wnioski i jeszcze 
raz wnioski,  a ich po prostu nie  ma.  Są to  niepopularne decyzje,  oczywiście  ma tego 
świadomość, ale też ciągle powtarzamy o ciężkiej sytuacji gminy, więc uważa, że powinno 
być chociaż trochę więcej inicjatywy w tym kierunku. 
    W związku z tym,  że nie  było  więcej  pytań,    Przewodniczący   stwierdził,  że Rada   
przyjęła informację o funkcjonowaniu oświaty i kultury na terenie gminy. 

Ad 5.
1. Przewodniczący przystąpił do realizacji punktu „Podjęcie uchwał”.
1/  Renata  Surma  -  Burmistrz -  przedstawiła  pierwszy  projekt  uchwały  Rady Miejskiej
w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2009. 
Wprowadzone zmiany po stronie dochodów są wynikiem:

1. zwiększenia  planu  dochodów   wysokości  757.994  zł  tytułem  części  oświatowej 
subwencji  ogólnej  dla  jednostek samorządu terytorialnego,  zgodnie z  otrzymanym 
zawiadomieniem  z  Ministerstwa  Finansów  o  wysokości  rocznej  kwoty  subwencji 
ogólnej dla Gminy na rok 2009.

2. zmniejszeniem  planu  dochodów  w  wysokości  205  zł  tytułem  udziałów  gmin  
w  podatkach  stanowiących  dochód  budżetu  państwa,  zgodnie  z  otrzymanym 
zawiadomieniem z Ministerstwa Finansów o kalkulacji  planowanej  na 2009r kwoty 
dochodów  z  tytułu  udziałów  we  wpływach  z  podatku  dochodowego  od  osób 
fizycznych. 

Wprowadzone zmiany po stronie wydatków  są wynikiem:
1. zwiększenia  i zmniejszenia planu dochodów budżetowych.
2. zwiększenia  planu  w  wysokości  162.600  zł  tytułem  uzyskanej  pożyczki  

z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej na realizację 
zadania  pn.  ,,  Opracowanie  dokumentacji  wymaganej  przy  wystąpieniu  
z  wnioskiem  o  dofinansowanie  z   Funduszu  Spójności  przedsięwzięcia  pn. 
,,Uporządkowanie gospodarki  wodno-ściekowej Aglomeracji Bystrzyca Kłodzka”.

3. zwiększenia  planu  w  wysokości  18.202  zł  tytułem  podpisanej  umowy  z  Funduszu 
Mikroprojektów  Euroregionu  Glacensis  na  realizację  Mikroprojektu  nr 
Pl.3.22/3.3.02/08.00792 pod tytułem ,, Wilkanowsko – Rokytnickie szkolne spotkania 
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ponad  granicą”  realizowanego  w  ramach  Programu  Operacyjnego  Współpracy 
Transgranicznej Republika Czeska –Rzeczpospolita Polska 2007-2013.

4. zwiększenia  planu  w  wysokości  240.000  zł  z  przeznaczeniem  na  remont  dachu  
w Szkole Podstawowej Nr 1.

5. zwiększenia  planu  w  wysokości  164.498  zł  z  przeznaczeniem  na  budowę  Sali 
gimnastycznej w Gimnazjum Nr 2 w Wilkanowie.

6. zmniejszenia planu w wysokości 9.400 zł tytułem rozliczenia zadania inwestycyjnego 
pn. Budowa oświetlenia drogowego w Starej Łomnicy.

7. zwiększeniem planu w wysokości  33.040 zł tytułem przebudowy drogi w Bystrzycy 
Kłodzkiej ul. Orężna.

8. zwiększeniem planu  w  wysokości  40.000  zł  z  przeznaczeniem na  zabezpieczenie 
zakupu  specjalistycznego  sprzętu  przeciwpożarowego  i  ratowniczego  dla  OPS  
z Gminy Bystrzyca Kł, możliwe uzyskane dofinansowane w wysokości 50% wartości 
zadania z budżetu Województwa Dolnośląskiego.

9. zmniejszeniem planu w wysokości 15.000 zł z realizowanego zadania inwestycyjnego 
pn. ,,Rewitalizacja Góry Parkowej’’.

10.zwiększeniem  planu  w  wysokości  15.000  zł  na  realizowany  projekt  pn.  
”Rewitalizacja ul. Rycerskiej, Placu Wolności i ul. Kościelnej”

11.zwiększenia planu w wysokości 17.504 zł tytułem budowy oświetlenia drogowego w:
a. Nowym Waliszowie w wysokości 3.900 zł,
b. Międzygórzu przy ul. Śnieżnej w wysokości 2.990 zł,
c. Bystrzycy Kł. przy ul. Orężnej w wysokości 10.614 zł.
12.realizacji  zmian  zgłaszanych  przez  wydziały  UMiG  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  celem 

urealnienia planu wydatków.
13.realizacji zmian zgłaszanych przez jednostki organizacyjne celem   urealnienia planu 

wydatków.
14.urealnienia planu wydatków budżetowych.
2/ Teresa Słowińska - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że 
komisja na posiedzeniu w dniu 25 marca 2009 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały 
w sprawie  zmian w budżecie gminy na rok 2009. 
      W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały.
Rada w obecności   20  radnych,  w głosowaniu  jawnym,   20  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIX/351/09
w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2009

- stanowiącą załącznik nr 2

2. Przewodniczący przystąpił do realizacji następnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
1/ Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały w sprawie przystąpienia do 
sporządzenia  zmiany  studium  uwarunkowań  i  kierunków  zagospodarowania 
przestrzennego gminy we wsi Długopole Dolne.
   Teren proponowanej zmiany Studium… położony jest w środkowej części wsi Długopole 
Dolne, po zachodniej stronie drogi powiatowej nr 45112.
    W granicach zmiany studium znalazły się 4 działki rolne o numerach 147, 169/2, 169/3 
i 303/2 o łącznej powierzchni 49,68 ha.  Stanowią one użytek rolny,  w większości jako 
grunt orny IV, V i VI klasy bonitacyjnej.
Właścicielem  gruntu  jest  Agencja  Reklamowa  „CZART”  z  Wrocławia,  która  jest 
jednocześnie wnioskodawcą zmiany studium.
Agencja zamierza zrealizować na tym terenie:

a/ Centrum Konferencyjne z hotelem na 300 osób z zapleczem gastronomicznym,
      b/ Zespół rekreacyjno-sportowy składający się z boiska, kortu tenisowego,  

sali  gimnastycznej,  sauny,  basenu.  W  skład  zespołu  będzie  wchodzić  również 
stadnina koni z szkółką jeździecką.

      c/ Zespół obiektów mieszkalnych o różnym przeznaczeniu.
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   Ostateczny  program  zamierzenia  inwestycyjnego  zostanie  ustalony  w  czasie 
opracowania miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego.
   Koszty  związane  z  opracowaniem  zmiany  studium  oraz  stosownej  prognozy 
oddziaływania na środowisko poniesie inwestor.
2/  Elżbieta  Mierzwińska  -  Przewodnicząca  Komisji  Rolnictwa  i  Zagospodarowania 
Gminy- poinformowała, że komisja na posiedzeniu w dniu 24 marca 2009 r. zaopiniowała 
pozytywnie projekt  uchwały  Rady  Miejskiej  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia 
zmiany studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy we 
wsi Długopole Dolne. 
3/ Mieczysław Kamiński - pyta, gdzie znajdują się te tereny, te 50 ha. 
4/  Renata  Surma -  Burmistrz  -  poinformowała,  że  tereny  te  znajdują  się  -  jadąc  
z Bystrzycy Kłodzkiej do Długopola Dolnego po prawej stronie, w głąb za kuźnią.  
5/ Adam Popławski  -  radny - zadał pytanie czysto prawne dotyczące tego, że koszty 
związane z opracowaniem zmiany studium oraz stosownej  prognozy oddziaływania  na 
środowisko poniesie inwestor - czy jest to zgodne z prawem? Prosi, aby radca prawny 
przygotował na następną sesję opinię, czy takie inwestycje może ponosić inwestor - czy 
nie powinna tych kosztów ponosić gmina. 
4/ Renata Surma -  Burmistrz -  poinformowała, że to ostatnie zdanie z uzasadnienia,  
o którym mówił radny Popławski jest dla państwa radnych, żeby o tym wiedzieli. Natomiast 
wiadomo, że gmina nie posiada tych środków i w formie darowizny wpływają one do gminy 
i później gmina realizuje to zadanie. 
      W  związku  z  tym,  że  nie  było  więcej  uwag,  Przewodniczący  przystąpił  do 
przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  20  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  20  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIX/352/09
w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego gminy Bystrzyca Kłodzka 
- stanowiącą załącznik nr 3

3. Przewodniczący przystąpił  do realizacji  kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
1/ Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały o zmianie uchwały w sprawie 
strategii rozwoju gminy na lata 2008 - 2015.
Obowiązująca  Strategia Rozwoju Gminy Bystrzyca Kłodzka na lata 2008-2015 została 
przyjęta przez Radę Miejską w Bystrzycy Kłodzkiej w dniu 21 czerwca 2008 r. uchwałą Nr 
XXVII/228/08.  Strategia  Rozwoju  Gminy jest  dokumentem strategicznym,  jest  planem  
i  wizją  rozwojową  gminy  i  jej  mieszkańców na  przyszłe  lata.  Jest  to  dokument,  który 
podlega  ciągłym  zmianom a  zapisane  w  nim  cele  i  działania  powinny  odzwierciedlać 
aktualną rzeczywistość. Zmieniająca się sytuacja ekonomiczna, społeczno - gospodarcza 
oraz  w  szczególności  możliwość  pozyskania  środków  pomocowych  na  inwestycje 
planowane w gminie wymuszają zmiany w obowiązującej strategii.  Podejmując decyzję 
aktualizacji  dokumentu pn.  Strategia  Rozwoju  Gminy Bystrzyca  Kłodzka na lata  2008-
2015  umożliwia  się  samorządowi  skuteczne  sięganie  po  fundusze  strukturalne  i 
profesjonalne zarządzanie rozwojem gminy. W tym stanie rzeczy przyjęcie uchwały jest w 
pełni uzasadnione i konieczne.
2/  Elżbieta  Mierzwińska  -  Przewodnicząca  Komisji  Rolnictwa  i  Zagospodarowania 
Gminy- poinformowała, że komisja na posiedzeniu w dniu 24 marca 2009 r. zaopiniowała 
pozytywnie projekt uchwały Rady Miejskiej o zmianie uchwały w sprawie strategii rozwoju 
gminy na lata 2008 - 2015.
3/ Teresa Słowińska - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że 
komisja na posiedzeniu w dniu 25 marca 2009 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały 
Rady Miejskiej o zmianie uchwały w sprawie strategii rozwoju gminy na lata 2008 - 2015.
     W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
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Rada  w  obecności  20  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  20  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIX/353/09 
o zmianie uchwały w sprawie Strategii Rozwoju Gminy Bystrzyca Kłodzka 

na lata 2008 - 2015
- stanowiącą załącznik nr 4

4. Przewodniczący przystąpił  do realizacji  kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
1/ Renata Surma  -  Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie 
programu usuwania azbestu i wyrobów zawierających azbest z terenu gminy na lata 2009 
- 2032.
   Program powstał  w  wyniku  realizacji  ustawy z  dnia  19  czerwca  1997 r.  o  zakazie 
stosowania wyrobów zawierających azbest oraz uznania za konieczne oczyszczania kraju 
z azbestu i wyrobów zawierających ten surowiec.
   Przedstawione  w  Programie…  przepisy  i  procedury  mają  za  zadanie  ułatwienie 
wszystkim  zainteresowanym  właściwe  postępowanie  przy  zabezpieczaniu  i  usuwaniu 
wyrobów  zawierających  azbest,  a  także  w  załatwianiu  spraw  administracyjnych, 
związanych z tym procesem.
   Dostosowanie się do obowiązujących wymogów w tym zakresie, pozwoli na uzyskanie 
pełnej wiedzy na ten temat i wpłynie na skuteczność podejmowanych działań, mających 
na  celu  pomoc  właścicielom  obiektów  w  usuwaniu  i  unieszkodliwianiu  azbestu. 
Wykonywanie tych prac wyłącznie przez wyspecjalizowane i uprawnione w tym zakresie 
firmy,  pozwoli  wyeliminować  zagrożenie  wynikające  z  nieprawidłowej  gospodarki 
odpadami.  Z tego względu,  głównym celem niniejszego Programu jest  przybliżenie jak 
najszerszym  kręgom  społeczeństwa  problematyki  bezpiecznej  eksploatacji  i  usuwania 
wyrobów zawierających azbest.
    W ślad  za  przedstawionymi  w  Programie  rozwiązaniami  w  dziedzinie  demontażu 
i  utylizacji  odpadami  azbestowymi,  upowszechnienie  Programu  będzie  skutkowało 
podnoszeniem  świadomości  społeczności  lokalnej  w  zakresie  zagrożeń  związanych 
z eksploatacją i usuwaniem azbestu.
Na koniec zaznacza, żeby była jasna sytuacja, że dofinansowanie będzie nie do wymiany 
pokrycia  dachowego,  ale  do  utylizacji  tego  azbestu,  a  więc  do  rozbiórki,  transportu  
i  składowania  na  obszarach  do  tego  specjalnie  wyznaczonych.  Najbliższy  obszar  do 
utylizacji  tego  azbestu  znajduje  się  w  okolicy  Wałbrzycha.  Na  dzień  dzisiejszy  koszt 
utylizacji  1  m2, dowozu i  składowania  jest  to  kwota  37 zł.  jeżeli  program ten zostanie 
przyjęty w dniu dzisiejszym, następnym krokiem będzie wydanie zarządzenia Burmistrza, 
które,  jak  obiecała  wcześniej  na  posiedzeniu  Komisji  Rolnictwa  i  Zagospodarowania 
Gminy,  zanim  zostanie  podpisane,  zostanie  przedłożone  do  zaopiniowania.  Idąc 
doświadczeniem  dofinansowania  przydomowych  oczyszczalni  ścieków,  będzie  też 
proponować kwotowo, że np. za utylizację azbestu w jednym obiekcie będziemy płacić 
50%, ale nie więcej niż 3 lub 4 tys. zł. – i taka będzie propozycja w zarządzeniu.
2/  Elżbieta  Mierzwińska  -  Przewodnicząca  Komisji  Rolnictwa  i  Zagospodarowania 
Gminy- poinformowała, że komisja na posiedzeniu w dniu 24 lutego 2009 r. zaopiniowała 
pozytywnie projekt  uchwały  Rady  Miejskiej  w  sprawie  programu  usuwania  azbestu  
i wyrobów zawierających azbest z terenu gminy na lata 2009 - 2032. 
     W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  20  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  20  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIX/354/09 
w sprawie programu usuwania azbestu i wyrobów zawierających azbest

z terenu gminy na lata 2009 - 2032
- stanowiącą załącznik nr 5

5. Przewodniczący przystąpił  do realizacji  kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
w sprawie skargi mieszkańców ul. Kościuszki w Długopolu-Zdroju i poprosił Pana Romana 
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Bogdała  -  Przewodniczącego  Komisji  Rewizyjnej  o  przedstawienie  skargi  oraz  opinii 
Komisji.
1/ Roman Bogdał - Przewodniczący Komisji Rewizyjnej  - poinformował, że mieszkańcy 
ul. Kościuszki 8 w Długopolu-Zdroju napisali skargę do Wojewody Dolnośląskiego. W dniu 
12 stycznia br.  Wojewoda skargę tą odesłał  do Rady Miejskiej  w Bystrzycy Kłodzkiej  
i  została ona skierowana do Komisji  Rewizyjnej  w celu rozpatrzenia. Skarga ta jest na 
byłego  Kierownika  Zarząd  Budynków  Komunalnych  -  p.  Lecha  Jagodzińskiego  
o  nieudzielanie  odpowiedzi  na  wniosek  grupy  mieszkańców.  Komisja  rewizyjna  na 
ostatnim  posiedzeniu  rozpatrując  tą  skargę  oraz  analizując  przedstawione  przez 
Kierownika  ZBK  pismo  z  dnia  16  marca  2009  r.  oraz  po  wysłuchaniu  dodatkowych 
złożonych przez niego wyjaśnień - stwierdziła brak pisemnej odpowiedzi na wniosek grupy 
mieszkańców ze strony ówczesnego Kierownika ZBK p. Lecha Jagodzińskiego - uznała 
skargę za zasadną. Skarżący się nie był obecny posiedzeniu, mimo, że został prawidłowo 
zawiadomiony.  
2/ Joanna Wilewska - radna - uważa, ze to, co przedstawił przed chwilą Przewodniczący 
Komisji  Rewizyjnej,  nie do końca nam mówi  o  tym,  o  co właściwie  chodzi.  Zostało to 
sprowadzone do skargi  na byłego kierownika ZBK,  a przecież wiemy,  że sytuacja  się 
ponawia.  Mieszkańcom chodzi o to,  że ZBK nie odpowiada w odpowiednim czasie na 
pisma, więc skarga nie dotyczyła tylko byłego kierownika, ale też obecnej sytuacji, jaka też 
zaistniała w ZBK. 
3/  Roman  Bogdał  - Przewodniczący  Komisji  Rewizyjnej  -  przyznaje  rację  radnej 
Wilewskiej, ale Komisja Rewizyjna rozpatruje skargę, że nie ma ze strony ZBK odpowiedzi 
na pismo z 2007 r.  Była  to  skarga wniesiona,  na p.  Lecha Jagodzińskiego,  kiedy był 
kierownikiem ZBK. 
     W  związku  z  tym,  że  nie  było  więcej  uwag,  Przewodniczący  przystąpił  do 
przeprowadzenia  głosowania  nad  projektem  uchwały  i  przypomniał,  ze  głosowanie 
odbywa się zgodnie z wnioskiem Komisji Rewizyjnej, czyli o uznanie skargi za zasadną. 
Rada  w  obecności  20  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  19  głosami  za,  przy  1 
wstrzymującym się podjęła jako zasadną:

Uchwałę Nr XXXIX/355/09 
w sprawie skargi mieszkańców ul. Kościuszki w Długopolu-Zdroju

- stanowiącą załącznik nr 6

6. Przewodniczący przystąpił  do realizacji  kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu .
1/ Renata Surma  -  Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie 
regulaminu przyznawania dodatków do wynagrodzenia zasadniczego nauczycieli.
    Zgodnie z art. 30 ust 6 ustawy z dnia 26 stycznia 1982 r. organ prowadzący szkołę 
będący  jednostką  samorządu  terytorialnego,  uwzględniając  przewidywaną  strukturę 
zatrudnienia,  określa  dla  nauczycieli  poszczególnych  stopni  awansu  zawodowego,  
w drodze regulaminu:
a/ wysokość stawek dodatków oraz szczegółowe warunki przyznawania tych dodatków,
b/ szczegółowe warunki obliczania i wypłacania wynagrodzenia za godziny 
    ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw,
c/ wysokość i warunki wypłacania składników wynagrodzenia.
    Kompetencje organu prowadzącego w tym zakresie, zgodnie z art. 91 d pkt 1 ustawy-
Karta Nauczyciela wykonuje Rada Gminy.
    Skutki finansowe wdrażanych zmian mieszczą się w granicach możliwości finansowych 
Gminy.  Poprzednio  zasady  wynagradzania  nauczycieli  na  terenie  naszej  gminy  były 
uregulowane  uchwałą  Nr  XX/149/07  Rady  Miejskiej  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  z  dnia  28 
grudnia  2007  r.  w  sprawie  ustalenia  regulaminu  określającego  wysokość  stawek  
i  szczegółowe  warunki  przyznawania  dodatków  do  wynagrodzenia  zasadniczego 
nauczycieli w 2008 r.

Projekt  obecnej  uchwały  został  uzgodniony w  dniu  25  lutego  2009  r.  z  partnerami 
społecznymi  -związkami  zawodowymi  zrzeszającymi  nauczycieli,  gdzie  byli  obecni 
wiceburmistrz  p.  Beata  Hucaluk-Szpanier,  Prezes  Oddziału  Związku  Nauczycielstwa 
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Polskiego  p.  Eugeniusz  Wiatrowski,  jak  również  p.  Mieczysław  Krawczyk,  który 
reprezentował Powiatowe Biuro Zarządu Regionu NSZZ Solidarność Dolny Śląsk. 
2/ Andrzej Wziątek - Przewodniczący Komisji Edukacji, Kultury i Sportu – poinformował, 
że  komisja  na  posiedzeniu  w dniu  24  marca 2009 r.  zaopiniowała  pozytywnie projekt 
uchwały Rady Miejskiej w sprawie regulaminu przyznawania dodatków do wynagrodzenia 
zasadniczego nauczycieli.
3/  Joanna  Wilewska  -  radna  -  mówi,  że  dziwi  ją  bardzo  stanowisko  związków 
zawodowych oraz naszej Komisji Edukacji, Kultury i Sportu, ponieważ tenże regulamin ma 
tak  wyjątkowo  oszczędnościowy  charakter,  że  nie  motywuje  ani  dyrektorów,  ani 
nauczycieli do pracy. W chwili, kiedy zmieni się sytuacja w zakresie płac, bo jednak będzie 
wymagane uzyskiwanie w przypadku grupy awansu zawodowego nauczycieli-stażystów - 
100% kwoty  bazowej,  zapisanej  w ustawie  budżetowej,  to  dojdzie  do  tego,  że  gmina 
Bystrzyca  Kłodzka  będzie  musiała  wypłacać  nauczycielom  dodatki  wyrównawcze.  Nie 
będzie to dobrze świadczyło o gminie, która jednak powinna tę grupę zawodową jakoś 
wspierać.  Zaznacza  też,  że  dodatek  funkcyjny  dyrektora,  zgodnie  z  tym  regulaminem 
zależy wyłącznie od liczby dzieci w szkole, czyli na zasadzie - „czy się stoi, czy się leży - 
dodatek funkcyjny się należy”.  Przypomina, że tak już kiedyś  było  przed 1989 rokiem. 
Porównując to z biednym Powiatem Kłodzkim, którego zadłużenie jest ogromne, to dodatki 
za trudne warunki pracy są niższe o 9% w przypadku każdej przepracowanej godziny  
w takich warunkach. Dodatek za wychowawstwo w Powiecie z Kłodzkim wynosi 140 zł - 
u nas najwyższy - 95 zł. Dodatek za opiekę nad nauczycielem-stażystą wynosi 50 zł i tak 
samo  jest  w  Powiecie  Kłodzkim,  ale  już  dodatek  za  opiekę  nad  nauczycielem 
kontraktowym jest obniżony do 30 zł.  Współczuje paniom i panu dyrektorowi,  bo jeżeli 
będzie szukał opiekuna dla nauczyciela kontraktowego, to za te pieniądze, to ciężko mu 
będzie  znaleźć  kogokolwiek  -  ona  osobiście  też  za  takie  pieniądze  nie  sprawowałaby 
opieki  nad  nauczycielem.  Podsumowując  swoją  wypowiedź,  powtarza,  że  w  żadnym 
miejscu  w  projekcie  tej  uchwały  nie  znalazła  zapisu,  który  by  w  jakikolwiek  sposób 
motywował i nauczycieli i dyrektorów do pracy. 
Pyta też, co z dodatkami mieszkaniowymi dla nauczycieli, bo ten regulamin nie normuje tej 
kwestii. Czy jest jakiś inny dokument, w którym są te wysokości dodatków mieszkaniowych 
podane? 
4/ Renata Surma  -  Burmistrz -  zaznacza, że jest  ustawa,  która jest  rangą wyższą od 
regulaminu. 
5/ Joanna Wilewska - radna - odpowiada, że p. Burmistrz mówi o dodatku miejskim, który 
jest  zapisany w karcie nauczyciela  i  wynosi  10% wynagrodzenia zasadniczego, ale jej 
chodzi  o  dodatki  mieszkaniowe,  które  przyznaje  się  nauczycielom  pracującym  
w miejscowościach do 5 000 mieszkańców.
6/ Renata Surma - Burmistrz - odpowiada, że regulamin nie reguluje tej zmiany. 
7/ Joanna Wilewska  - radna - pyta o to, bo w ustawie o systemie oświaty nie ma też 
uregulowanej sprawy wysokości dodatków mieszkaniowych dla nauczycieli. 
8/  Renata  Surma  -  Burmistrz -  zobowiązuje  się  przygotować  odpowiedź  dla  radnej 
Wilewskiej za chwilę. 
9/ Mieczysław Kamiński  -  wydaje mu się, że trzeba byłoby poczekać z podjęciem tej 
uchwały i sprawdzić ten regulamin. 
10/ Maria  Sajewicz  -  radna  -  wyjaśnia  p.  Kamińskiemu,  bo  nie  zgadza  się  z  jego 
wypowiedzią, gdyż akurat ten regulamin, który mamy dziś przyjąć, powinien być przyjęty 
w najpóźniej grudniu ubiegłego roku. Taka uchwała obowiązuje tylko rok, czyli na dzień 
dzisiejszy nie ma właściwie uregulowania prawnego, na podstawie którego te dodatki dla 
nauczycieli się wypłaca. Nie chce dochodzić kto, ale ktoś tu tego nie dopilnował, ktoś, kto 
za to odpowiada, że dopiero teraz podejmujemy tą uchwałę. Jest tu co prawda zapis, że 
uchwała ta obowiązuje od 1 stycznia 2009 r. w terminie 14 dni od dnia ogłoszenia uchwały 
w Dzienniku Urzędowym Województwa Dolnośląskiego. Jest to z datą wsteczną i to źle 
świadczy o nas, jako o radzie,  że takie uchwały podejmuje się z opóźnieniem, że nie 
jesteśmy w stanie przypilnować tego, aby to było uchwalone w terminie. Uważa, że są 
służby w gminie,  które  odpowiadają  za  takie  zadania,  żeby w  odpowiednim  terminie 
przygotowywać uchwały, bo takie uchwały obowiązują tylko rok. 
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     W  związku  z  tym,  że  nie  było  więcej  uwag,  Przewodniczący  przystąpił  do 
przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały. 
Rada w obecności 20 radnych, w głosowaniu jawnym, 18 głosami za, przy 2 przeciwnych 
podjęła: 

Uchwałę Nr XXXIX/356/09 
w sprawie regulaminu przyznawania dodatków do wynagrodzenia 

zasadniczego nauczycieli
- stanowiącą załącznik nr 7

7. Przewodniczący przystąpił  do realizacji  kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zmian 
w obwodach głosowania. 
    Poinformowała, ze w związku z zarządzonymi na dzień 7 czerwca 2009 r. wyborami do 
Parlamentu Europejskiego należy uwzględnić zmiany granic stałych obwodów głosowania 
poprzez dodanie:
1/ do granic obwodu Nr 4 w Bystrzycy Kłodzkiej - ulicy Modrzewiowej, której nazwa 
    została nadana uchwałą Rady Miejskiej Nr XXXVII/331/09 z dnia 30 stycznia 2009 r.;
2/ do granic obwodu  Nr 8 miejscowości -  Biała Woda;
3/ do granic obwodu Nr 11 miejscowości -  Piaskowice;
4/  do granic  obwodu Nr 14 miejscowości  -  Góra Igliczna,  osada wsi  Wilkanów,  gdyż  
     zgodnie z rozporządzeniem Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji z dnia 18 
     grudnia  2008  r.  w  sprawie  ustalenia,  zmiany  i  zniesienia  urzędowych  nazw  
     miejscowości oraz obiektów fizjograficznych ta nazwa już obowiązuje.  
Wcześniejsze granice obwodów były zatwierdzone uchwałą z dnia 12 marca 2003 roku. 
     W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  20  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  20  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIX/357/09 
o zmianie uchwały w sprawie utworzenia stałych obwodów głosowania, 

ustalenia ich granic i numerów oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych 
- stanowiącą załącznik nr 8

 8. Przewodniczący przystąpił  do realizacji kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
Renata  Surma  -  Burmistrz -  przedstawiła  projekt  uchwały  Rady  Miejskiej  w  sprawie 
utworzenia  odrębnych  obwodów  głosowania,  ustalenia  ich  granic  i  numerów  oraz 
siedzib obwodowych komisji wyborczych. 
      Poinformowała, że w związku z tym, iż na naszym terenie są takie zakłady jak Dom 
Pomocy Społecznej, który jest w dwu obiektach, jak również szpital  i  w tych obiektach 
może znajdować  się  więcej  niż  50  wyborców w dniu  wyborów,  dlatego też  proponuje 
wzorem lat ubiegłych utworzenie obwodów tzw. zamkniętych. Jest to zgodne z ustawą  
z dnia  23 stycznia  2004 r.  -  Ordynacja  wyborcza do Parlamentu Europejskiego,  która 
mówi,  że tworzy się  obwody głosowania w szpitalach i  zakładach pomocy społecznej. 
Stosownie  do  przepisów  ordynacji  wyborczych,  rada  gminy  na  wniosek  wójta  lub 
burmistrza, tworzy ww. obwody głosowania  najpóźniej w 45. dniu przed dniem wyborów, 
ustalając ich numery, granice oraz siedziby obwodowych komisji wyborczych. Utworzenie 
2  obwodów  głosowania  w  Domu  Pomocy  Społecznej  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  zostało 
pozytywnie zaopiniowane przez dyrektora zakładu. 
W przypadku Zespołu Opieki Zdrowotnej w Bystrzycy Kłodzkiej należy utworzyć obwód 
glosowania,  ponieważ  w  dniu  wyborów  w  szpitalu  będzie  przebywać,  wg  informacji 
dyrektora ZOZ-u ponad 50 wyborców.
     W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
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Rada  w  obecności  18  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  18  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIX/358/09 
w sprawie utworzenia odrębnych obwodów głosowania,

ustalenia ich granic i numerów oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych
- stanowiącą załącznik nr 9

9. Przewodniczący przystąpił  do realizacji  kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
1/ Renata Surma  -  Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie 
wniesienia odpowiedzi na skargę Wojewody Dolnośląskiego do WSA.
Poinformowała,  że  Wojewoda  Dolnośląski  zausterkował  naszą  uchwałę  w  sprawie 
ustalenia górnych stawek opłat za niektóre usługi komunalne. Proponuje radnym podjęcie 
tej  uchwały,  gdyż  to  Rada  Gminy  określa  w  drodze  uchwały  górne  stawki  opłat 
ponoszonych przez właścicieli  nieruchomości za usługi w zakresie odbierania odpadów 
komunalnych. Zaznacza jednak, że nie są to stawki, które muszą uiszczać osoby, mające 
podpisane  umowy  na  wywóz  tychże  nieczystości.  Są  to  te  stawki,  które  mogą  być 
zastosowane dla tych osób, które nie mają podpisanej takiej umowy i zostaną przyłapane 
na gorącym uczynku pozbywania się śmieci. Sugeruje się tu też taką samą odpowiedzią 
Wojewody  na  taką  uchwałę  w  mieście  Kudowa-Zdrój.  Władze  tego  miasta  zaskarżyły 
skargę Wojewody i Wojewódzki Sąd Administracyjny w całości  rację gminy uwzględnił. 
Dlatego  też  ona  również  prosi  o  podjęcie  uchwały  dotyczącej  odpowiedzi  na  skargę 
Wojewody do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego, gdyż zgodnie z przepisem art. 54 
§  2  ustawy  z  dnia  30  sierpnia  2002  r.  -  Prawo  o  postępowaniu  przed  sądami 
administracyjnymi Rada Miejska w Bystrzycy Kłodzkiej obowiązana jest przekazać skargę 
Wojewody Dolnośląskiego właściwemu sądowi administracyjnemu wraz z aktami sprawy 
i odpowiedzią na skargę w terminie trzydziestu dni od dnia jej wniesienia.
     W  związku  z  tym,  że  nie  było  więcej  uwag,  Przewodniczący  przystąpił  do 
przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  20  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  19  głosami  za,  przy  1 
wstrzymującym się podjęła:

Uchwałę Nr XXXIX/359/09 
w sprawie wniesienia odpowiedzi na skargę Wojewody Dolnośląskiego 

do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego
- stanowiącą załącznik nr 10

Ad 6.
Przewodniczący przystąpił do realizacji punktu dotyczącego „Sprawozdań z pracy komisji  
stałych  rady  za  rok  2008” i  poprosił  przewodniczących  komisji  stałych  w  kolejności 
alfabetycznej o złożenie krótkiego sprawozdania z pracy komisji w 2008 roku.
Teresa Słowińska  -  Przewodnicząca Komisji  Budżetu i  Finansów -  poinformowała,  że 
Komisja  Budżetu  i  Finansów realizując  plan  pracy  zatwierdzony  przez  Radę  Miejską, 
obradowała na 20 posiedzeniach. 
 I. Podczas   posiedzeń wypracowano następujące wnioski do Burmistrza  :
1. analizując projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2008, wnioskuje 
      do Burmistrza o:
  1/ przedstawienie informacji dotyczących złożonego wniosku do PFRON o   
      dofinansowanie zakupu autobusu na dowóz dzieci do szkół. Na jakich warunkach 
      i w jakiej wysokości zostało przedstawione  dofinansowanie z PFRON.
  2/ przedstawienie informacji na najbliższej sesji rady miejskiej dotyczącej czyszczenia 
      murów obronnych (gdzie, za jaką kwotę i jaki zakres prac został wykonany w 2007 r.   
      oraz jakie prace są planowane w tym roku.
  3/ pozostawienie zadania w projekcie budżetu na rok 2008 r. budowy sieci   
      wodociągowej na terenie wsi Starkówek oraz przeprowadzenia spotkania z jego 
      mieszkańcami.
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  4/ przedstawienie informacji dotyczącej planowanego wydatku w kwocie 30 000 
      przeznaczonego na koszty zarządu tworzącej się spółki ZWiK  oraz 70 000 zł na 
      wniesienie kapitału zakładowego. Określić na co będą przeznaczone te środki. 
2. analizując sprawozdanie z wykonania budżetu gminy za rok 2007 r.  wnioskuje do 
    Burmistrza o:
  1/ przedstawienie informacji: ile w 2007 r. gmina przeznaczyła miesięcznie na 
      utrzymanie jednego dziecka w przedszkolu, a ile przeznacza w 2008 r.;
  2/ przedstawienie informacji dotyczącej kosztów wynajmu przez Państwową 
      Szkołę Muzyczną I stopnia w Bystrzycy Kłodzkiej. Podać wpływy w 2007 r. 
      z tytułu czynszu i opłat eksploatacyjnych;
  3/ przedstawienie informacji dotyczących zatrudnienia, średniej etatów
      i średniego wynagrodzenia w jednostkach budżetowych, zakładach 
      budżetowych, instytucjach kultury i ZOZ.    
3. o zorganizowania szkolenia dla radnych z zakresu działalności spółek oraz 
    administrowania przez nie majątkiem gminy przez fachowca w tym temacie. 
4. o udzielenie pomocy przez pracowników UMiG dla zgłaszających się przedstawicieli 
    stowarzyszeń celem prawidłowego sporządzenia wniosków na pozyskanie przez nich 
    środków finansowych spoza budżetu gminy.
II. Opiniowaliśmy pozytywnie 
1/ przedłożony przez Burmistrza wniosek p. Romana Potockiego zam. Bystrzycy Kłodzkiej 
    w sprawie umorzenia zaległości w podatku od środków transportowych za lata 2001 –   
    2006 w kwocie 19.372 zł. 
2/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego w 
    kwocie 5.100.000 zł. na sfinansowanie deficytu i zaplanowanych rozchodów budżetu  
    gminy w 2008 roku.
3/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie restrukturyzacji finansowej 
    publicznoprawnych  zobowiązań  Zespołu  opieki  Zdrowotnej  w  Bystrzycy  Kłodzkiej 
wobec  
    Gminnego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej.
4/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie ustalenia zasad i wysokości przyznawania 
    diet dla radnych Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej.
5/  projekty  uchwał Rady Miejskiej w sprawie zmian w budżecie Gminy na rok 2008 r. 
6/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie wyrażenia zgody na nabycie części 
    nieruchomości.
7/ projekt uchwały Rady Miejskiej o zmianie uchwały w sprawie zasad gospodarowania 
    nieruchomościami stanowiącymi własność Gminy Bystrzyca Kłodzka
8/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie przystąpienia do projektu modernizacji 
    integrowanego ochronnego systemu Orlickich i Bystrzyckich Gór. 
9/ analizując projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy na rok 2008, przyjmuje 
    wniosek zgłoszony przez Dariusza Krzemińskiego  o wprowadzenie zmiany 
    w załączniku Nr 2 polegającej na wykreśleniu w dziale 600, rozdziale 60016 § 4270 
    zadania: remont ul. Ludowej w Bystrzycy Kłodzkiej – nawierzchnia o wartości 120 000 zł 
    i przeznaczeniu tych środków na remont ul. Kupieckiej w Bystrzycy Kłodzkiej. 
10/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zmiany wynagrodzenia burmistrza 
      (19% dodatku stażowego)
11/ projekty uchwał Rady Miejskiej dotyczących datacji na roboty budowlane przy 
      zabytkach: 
      a/ Sanktuarium MB Przyczyny Naszej Radości Maria Śnieżna – elewacja Sanktuarium 
           30 000 zł; 
      b/ Parafia Rzymskokatolicka pw św. Michała Archanioła w  Bystrzycy Kłodzkiej – 
          pokrycie dachu, wymiany rynien, uzupełnienia zniszczonych elementów więźby 
          dachowej w kościele – 70 000 zł;
      c/ Wspólnota Mieszkaniowa, Pl. Wolności 10, Bystrzyca Kłodzka – remont schodów 
           drewnianych w kamienicy – 10 000 zł;
      d/ Wspólnota Mieszkaniowa, Pl. Wolności 11, Bystrzyca Kłodzka – remont ½ połaci 
          dachowej i naświetla, remont elewacji, wymiana stolarki okiennej – 46 000 zł; 
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      e/ Wspólnota Mieszkaniowa, Pl. Wolności 12, Bystrzyca Kłodzka – remont dachu, 
          elewacji oraz wymiana stolarki okiennej – 47 000 zł;
      f/ Wspólnota Mieszkaniowa, Pl. Wolności 13, Bystrzyca Kłodzka – remont elewacji i 
          stolarki okiennej – 27 000 zł;
      g/ Wspólnota Mieszkaniowa, Pl. Wolności 15, Bystrzyca Kłodzka – remont elewacji – 
          20 000 zł;
      h/ Wspólnota Mieszkaniowa, Pl. Wolności 22, Bystrzyca Kłodzka – remont kominów 
           8 000 zł;
      i/ Wspólnota Mieszkaniowa, Pl. Wolności 23, Bystrzyca Kłodzka – remont dachu – 
          61 000 zł;
      j/ Kaplica pw. św. NSPJ, Kamienna – wykonanie remontu stolarki okiennej i drzwiowej 
         –  5 000 zł
      oraz z autopoprawką dla:
     k/ Parafii Rzymskokatolicka, pw. św. Mikołaja, Nowy Waliszów – remont pokrycia 
         dachu – zwiększenie z 5 000 do 10 000 zł;
12/ sprawozdanie z wykonania budżetu gminy za rok 2007.
13/ projekt uchwały Rady Miejskiej o zmianie uchwały o likwidacji zakładu budżetowego 
      pod nazwą Zakład Wodociągów i Kanalizacji w Bystrzycy Kłodzkiej w celu zawiązania  
      spółki z ograniczoną odpowiedzialnością z naniesioną poprawką, że likwidacja zakładu 
      nastąpi do dnia 31 lipca 2008r. 
14/ projekt uchwały Rady Miejskiej o zmianie uchwały w sprawie zarządzenia poboru  
      podatków i opłat w drodze inkasa, określenia inkasentów i wysokości wynagrodzenia 
      za inkaso.
15/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie utworzenia spółki z ograniczoną 
      odpowiedzialnością oraz o upoważnieniu burmistrza do zawarcia aktu założycielskiego 
      spółki (Zakład Wodociągów i Kanalizacji). 
16/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zatwierdzenia taryf dla zbiorowego 
      zaopatrzenia w wodę i zbiorowego odprowadzenia ścieków na rok 2009.
17/ wniosek Ludowego Klubu Sportowego „ZAMEK” w Gorzanowie dotyczący zamiany 
      gruntów pomiędzy Parafią Rzymsko-Katolicką w Gorzanowie a Gminą Bystrzyca 
      Kłodzka.
18/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie ustalenia najniższego wynagrodzenia oraz  
      uzgodnienia wartości jednego punktu dla pracowników:
    1/  Ośrodka Pomocy Społecznej w Bystrzyca kłodzka;
    2/  Zarządu Budynków Komunalnych w Bystrzycy Kłodzkiej;
    3/  Bystrzyckiego Centrum Kultury Fizycznej w Bystrzycy Kłodzkiej; 
    4/   jednostek oświatowych. 
19/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zatwierdzenia rocznego sprawozdania 
      finansowego instytucji kultury za rok 2007 pod nazwą: Biblioteka Publiczna w 
      Bystrzycy Kłodzkiej, Muzeum Filumenistyczne w Bystrzycy Kłodzkiej, Miejsko-Gminny 
      Ośrodek Kultury w Bystrzycy Kłodzkiej, Zespół Opieki Zdrowotnej w Bystrzycy Kł.
20/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie określenia zakresu i formy informacji o 
      przebiegu wykonania budżetu Gminy Bystrzyca Kłodzka oraz wykonania planów 
      finansowych instytucji kultury oraz samodzielnego publicznego zakładu opieki 
      zdrowotnej za I półrocze roku budżetowego.
21/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie Strategii Rozwoju Gminy Bystrzyca Kłodzka 
      na lata 2008-2015.
22/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie o zmianie uchwały w sprawie likwidacji 
      zakładu budżetowego pod nazwą Zakład Wodociągów i Kanalizacji w Bystrzycy 
      Kłodzkiej w celu zawiązania spółki z ograniczoną odpowiedzialnością. 
23/ projekt uchwały Rady Miejskiej o zmianie uchwały w sprawie zasad gospodarowania 
      nieruchomościami stanowiącymi własność Gminy Bystrzyca Kłodzka.
24/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie podwyższenia kapitału zakładowego spółki z 
      ograniczoną odpowiedzialnością pod firmą „Zakład Wodociągów i Kanalizacji” Sp. 
      z o.o. w Bystrzycy Kłodzkiej.
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25/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie przeprowadzenia konsultacji z 
      mieszkańcami sołectwa Bystrzyca Kłodzka. (likwidacja sołectwa) 
26/ wniosek Pana Janusza Nowickiego zamieszkałego w Bystrzycy Kłodzkiej dotyczący 
      umorzenia podatku od nieruchomości.
27 projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zatwierdzenia Planu odnowy miejscowości 
     Stary Waliszów na lata 2007 – 2015.
28/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie ustalenia wysokości diet dla  
      przewodniczącego organu wykonawczego jednostek pomocniczych gminy. 
29/ projekt uchwały Rady Miejskiej o zmianie uchwały w sprawie świadczeń pomocy 
      społecznej. 
30/ wniosek Burmistrza o sprzedaż budynku w Nowej Łomnicy, w którym znajduje się 
      świetlica wiejska, a jest on w 1/3 części jest własnością gminy.
31/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie udzielenia pożyczki długoterminowej z 
      budżetu Gminy w 2008 r. dla Miejsko – Gminnego Ośrodka Kultury.
32/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie udzielenia poręczenia pożyczki 
      długoterminowej z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
      Wodnej we Wrocławiu na zadanie pn. „Budowa sieci wodociągowej Gorzanów 
      (Kolonia Muszyn)-Szklarka. 
33/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie ustalenia wynagrodzenia burmistrza.
34/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie ustalenia wzorów deklaracji na podatek od 
      nieruchomości oraz podatek leśny.
35/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie Gminnego programu profilaktyki i 
      rozwiązywania problemów alkoholowych oraz Programu przeciwdziałania narkomanii 
      na 2009 rok wraz z preliminarzem wydatków.
36/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie delegowania na Zakład Wodociągów i 
      Kanalizacji w Bystrzycy Kłodzkiej sp. z o.o. realizacji projektu uporządkowania  
      gospodarki wodno – ściekowej aglomeracji Bystrzyca Kłodzka i wystąpienia z 
      wnioskiem o dofinansowanie do Funduszu Spójności, Oś priorytetowa I w ramach 
      Programu Infrastruktura i Środowisko na lata 2007-2013.
37/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie ustalenia ekwiwalentu pieniężnego za udział 
      w akcji ratowniczej i szkoleniu, wypłacanego członkom Ochotniczych Straży 
      Pożarnych.
38/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zabezpieczenia środków finansowych w 
      latach 2009-2011 na zakup samochodu ds. wywozu nieczystości stałych dla ZUK w 
      Bystrzycy Kłodzkiej.
39/ wniosek Zarządu Spółdzielni Mieszkaniowej w Bystrzycy Kłodzkiej dotyczący 
      wygaszenia zarządu wieczystego użytkowania przez Spółdzielnię Mieszkaniową dróg 
      położonych na Osiedlu Szkolnym od ul. Leńskiego działka nr 76 do ul. Wojska 
      Polskiego działka nr 52/11. Sprawa przejęcia przez Gminę pozostałych działek 
      wymienionych we wniosku oraz przekazania działek na rzecz Spółdzielni zostanie 
      rozpatrzona po uregulowaniu przez Spółdzielnię zobowiązań hipotecznych ciążących 
      na jej działkach. 
40/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zapewnienia środków finansowych na 
      przebudowę drogi gminnej.
41/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zaciągnięcia pożyczki długoterminowej na 
      realizację zadania pn.: „Sporządzenie dokumentacji wymaganej przy wystąpieniu z 
      wnioskiem o dofinansowanie z Funduszu Spójności dla przedsięwzięcia o nazwie: 
      „Uporządkowanie gospodarki wodno-ściekowej aglomeracji Bystrzyca Kłodzka”.
42/ projekt uchwały Rady Miejskiej o zmianie uchwały w sprawie zwiększenia kapitału 
      zakładowego spółki z ograniczoną odpowiedzialnością. 
43/  projekt uchwały Rady Miejskiej  w sprawie  podatku od nieruchomości,  podatku od  
     środków transportowych, średniej ceny skupu żyta dla celów wymiaru podatku rolnego.
44/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie upoważnienia Burmistrza Bystrzyca Kłodzka 
      do zaciągnięcia zobowiązań finansowych przekraczających rok budżetowy.
45/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości 
      położonej w Bystrzycy Kłodzkiej przy ul. Strażackiej 3.
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46/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie ustalenia górnych  stawek opłat 
      ponoszonych przez właścicieli nieruchomości za usługi komunalne w zakresie 
      pozbywania się zebranych na terenie nieruchomości odpadów komunalnych oraz 
      nieczystości ciekłych.
47/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie budżetu gminy na rok 2009.
48/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie 
      wygasają wraz z upływem roku budżetowego 2008.
49/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie ustalenia wysokości diet dla 
      przewodniczącego organu wykonawczego jednostek pomocniczych gminy. 
III. Opiniowaliśmy negatywnie:
1/  Komisja nie przyjęła wniosku zgłoszonego przez Jana Szkwarka o wprowadzenie 
    zmiany w załączniku Nr 2 polegającej na wykreśleniu w dziale 900, rozdziale 90015       
    § 4270 zadania: remont oświetlenia drogowego B-ca ul. Asnyka o wartości 30 000 zł
    i przeznaczeniu tych środków na remont przyczółka mostu w Pławnicy. 
2/ wniosek p. Ireny Dereń o umorzenie podatku od środków transportowych.
IV. Przyjęliśmy informacje:
1/ przedstawioną przez Panią Annę Rogalkę p.o Kierownika Wydziału Rolnictwa, Ochrony 
    Środowiska i Leśnictwa UMiG w sprawie umowy zawartej Bystrzyca Kłodzka a  
    Stowarzyszeniem Przyjaciół  Zwierząt: AZYL  dotyczącej warunków i kosztów 
    przekazywania bezpańskich psów do Schroniska.
2/ Burmistrza z realizacji wniosków komisji z 2007 roku.
3/ dotyczącą prowadzonych inwestycji w gminie oraz o zaawansowaniu prac w roku 
    bieżącym. 
4/ dotyczące sprzedaży mienia gminnego w I półroczu 2008 r. 
5/ przy udziale członków Komisji Spraw Społecznych przyjęła informację o wykonaniu 
    budżetu gminy za I półrocze 2008 r.
6/ dotyczącą funkcjonowania klubów sportowych i stowarzyszeń oraz innych organizacji 
    pozarządowych w 2008 roku. 
7/ z realizacji wniosków komisji za I półrocze 2008 r.
V. Poza tym
1/ Odstąpiliśmy na jednym posiedzeniu od wydania opinii  dotyczącej projektu uchwały 
    Rady Miejskiej w sprawie likwidacji zakładu budżetowego pod nazwą Zakład 
    Wodociągów i Kanalizacji w  Bystrzycy Kłodzkiej w celu zawiązania spółki z ograniczoną 
    odpowiedzialnością. 
    Wnioskowaliśmy jednocześnie do Burmistrza o przedstawienie symulacji skutków   
    finansowych przekształcenia ZWiK z uwzględnieniem: między innymi 
    nowych cen wody, dochodów i rozchodów, podziału majątku. 
2/ zapoznaliśmy się z projektem kompleksu sportowego  w Wilkanowie i postanawiliśmy  
    temat omówić ponownie i wypracować opinię w zakresie: 
    - ostatecznej wersji projektu
    - finansowania i terminu rozpoczęcia budowy.
3/ Dokonaliśmy wizji lokalnej na terenie projektowanej budowy kompleksu 
    sportowego w Wilkanowie. 
4/ zapoznaliśmy się z „Lokalnym programem rewitalizacji  miasta Bystrzyca Kłodzka    
      na lata 2008 – 2015”. 

Andrzej Wziątek - Przewodniczący Komisji Edukacji, Kultury i Sportu - poinformował, że 
Sprawozdanie  sporządzono  na  podstawie  wypracowanych  wniosków  i  opinii 
wypracowanych  na  posiedzeniach.  Odzwierciedlają  one  tematykę   posiedzeń,  która 
wynika z wypracowanego i zatwierdzonego przez Radę Miejską rocznego planu pracy. 
       Komisja obradowała zgodnie planem na 12 posiedzeniach. W pełni zrealizowano 
tematykę  zawartą w planie pracy Komisji. 

I. Komisja wydała pozytywne opinie dotyczące:
1/  projektu uchwały Rady Miejskiej  w sprawie  zamiaru  likwidacji  Szkoły Podstawowej  
     w Gorzanowie;

32



2/  wniosek Burmistrza dotyczący organizacji  jednego etapu wyścigu  kolarskiego MTB  
    w Międzygórzu w dniu 19 lipca 2008 r.;
3/ projektu uchwały Rady Miejskiej w sprawie ustanowienia św. Floriana Patronem Miasta 
    Bystrzyca Kłodzka;
4/ projektu uchwały Rady Miejskiej w sprawie określenia środków finansowych 
    z  przeznaczeniem na  pomoc  zdrowotną  dla  nauczycieli  korzystających  z  opieki  
    zdrowotnej oraz określenia rodzajów świadczeń przyznawanych w ramach tej pomocy 
    oraz warunków i sposobów ich przyznawania nauczycielom;
5/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie likwidacji Szkoły Podstawowej w Gorzanowie;
6/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie trybu udzielenia i rozliczania dotacji  oraz  
    ustalenia  stawek  dotacji  dla  szkół,  przedszkoli  oraz  innych  form  wychowania  
    przedszkolnego zakładanych i prowadzonych na terenie Gminy Bystrzyca Kłodzka  
    przez  inne podmioty niż jednostki samorządu terytorialnego i ministrowie;
7/  projekt  uchwały  Rady  Miejskiej  w  sprawie  ustalenia  sieci  publicznych  przedszkoli  
    i oddziałów przedszkolnych, prowadzonych przez Gminę Bystrzyca Kłodzka;
8/ projekt uchwały Rady Miejskiej o zmianie uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat 
    za świadczenia dodatkowe Przedszkola nr 2 w Bystrzycy Kłodzkiej;
9/ opracowany i będący w posiadaniu UMiG projekt budowy hali sportowej i boisk 
     w Wilanowie;
10/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie ustalenia  planu sieci oraz granic obwodów 
     publicznych gimnazjów prowadzonych przez Gminę Bystrzyca Kłodzka oraz mających 
     siedzibę na terenie Gminy Bystrzyca Kłodzka;
11/  projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie  ustalenia planu sieci oraz granic obwodu 
     publicznych szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Bystrzyca Kłodzka;
12/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie ustalenia najniższego wynagrodzenia oraz 
     uzgodnienia wartości jednego punktu dla pracowników jednostek oświatowych;
13/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie przyjęcia Strategia Rozwoju Gminy 
     Bystrzyca Kłodzka na lata 2008-2015.
14/  propozycję  Stowarzyszenia  na  rzecz  rozwoju  Bystrzycy  Kłodzkiej  dotyczącą  
      ustanowienia hejnału dla miasta; 
15/ projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie ustalenia wysokości opłat za świadczenia 
      dodatkowe przedszkoli publicznych prowadzonych przez gminę Bystrzyca Kłodzka;
16/  projekt  uchwały  Rady  Miejskiej  o  zmianie  uchwały  w  sprawie  ustalenia  sieci  
     publicznych  przedszkoli  i  oddziałów przedszkolnych  prowadzonych  przez  gminę  
     Bystrzyca Kłodzka;
17/  projekt  uchwały  Rady  Miejskiej  o  zmianie  uchwały  w  sprawie  likwidacji  Szkoły  
     Podstawowej w Gorzanowie;
18/ projektu uchwały Rady Miejskiej w sprawie rocznego programu współpracy Gminy z 
      organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność 
      pożytku publicznego na 2009 r. 
II. Komisja   odstąpiła   od wydania opinii w sprawie wniosku p. Zbigniewa Osmelaka  
dotyczącego kupna wyciągu narciarskiego we wsi Spalona do czasu uporządkowania  
spraw związanych z dokumentacją i wyjaśnienia wszelkich niejasności.
III. Komisja wnioskowała:
 1/ do Burmistrza o wystosowanie do sołtysów pisma z apelem do starszego pokolenia 
     mieszkańców naszej gminy o udostępnienie dokumentów związanych z przybyciem 
     pierwszych osadników w roku 1945;
 2/  do Burmistrza o rozważenie ewentualnej zmiany formy informowania społeczności  
     lokalnej o poczynaniach rady i burmistrza z zachowaniem powszechności dostępu  
     (Biuletyn Bystrzycki bądź inne wydawnictwo);
 3/  do Burmistrza o wystąpienie do wydawnictwa DTSK Silesia o szybkie dokonanie 
     korekty zauważonych błędów i wydrukowanie erraty do Monografii Bystrzycy Kłodzkiej;
  4/  do  Burmistrza  o  zorganizowanie  spotkania  na  terenie  Gminy Bystrzyca  Kłodzka  
      z Przemysławem Saletą byłym mieszkańcem Bystrzycy Kłodzkiej. Komisja proponuje, 
      aby spotkanie to zostało przygotowane i przeprowadzone przez dyrektora BCKF;
  5/ do Burmistrza o dodatkowy zakup publikacji pod nazwą „Monografia Bystrzycy 
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      Kłodzkiej” w celu jej nabycia nie tylko przez miejscową społeczność.              
  6/ do Burmistrza o ogłoszenie otwartego konkursu na opracowanie kompozycji hejnału.
       Komisja  wnioskuje również, aby inauguracja odegrania hejnału nastąpiła w dniu  
       przeniesienia Rady Miejskiej do ratusza, bądź innym ważnym wydarzeniem w gminie;
  7/ do Burmistrza o przygotowanie przez radcę prawnego opinii określającej, jakie typy 
      uchwał  podlegają,  a  jakie  nie  podlegają  ogłoszeniu  w  Dzienniku  Urzędowym  
      Województwa Dolnośląskiego;
  8/ do Burmistrza, aby w projektach budżetu gminy znalazły się informacje dotyczące 
      planowanych  imprez  sportowych  i  kulturalnych  z  uwzględnieniem ich  tematyki  
      oraz kosztów w podziale na paragrafy i rozdziały; 
   9/ do Burmistrza o zaplanowanie w projekcie budżetu gminy na rok 2009 następujących 
       zadań:
      a/  rozpoczęcie I etapu budowy hali sportowej w Wilkanowie,      
      b/ zwiększenie środków finansowych przeznaczonych na podwyższenie wynagrodzeń 
        dla instruktorów muzycznych zespołów śpiewaczych (budżet Miejsko Gminnego  
        Ośrodka Kultury,
     c/ zabezpieczenie środków finansowych na budowę zaplecza sanitarnego dla potrzeb 
        społeczności wiejskiej (sołtysa, rady sołeckiej, klubu sportowego) w miejscowości  
        Stara Łomnica,
10/ do Burmistrza o wprowadzenie stałej pozycji do corocznego
       kalendarza imprez „uroczystości św. Floriana” w dniu 4 maja. 
11/ do Burmistrza o podjęcie działań zmierzających do organizacji 
      wystawy ukazującej dorobek kulturalny narodowości romskiej. Komisja proponuje  
      pozyskanie na powyższą wystawę środków finansowych z „Programu Romskiego”. 
12/ Po przeprowadzeniu wizji lokalnej w terenie, związanej z funkcjonowaniem 
    świetlic wiejskich – wnioskowała do Burmistrza:
    a/ o sprzedaż części budynku w Nowej Łomnicy będącego własnością gminy, w której 
        znajduje się świetlica wiejska, a pozyskane ze sprzedaży środki przeznaczyć na 
        budowę nowej świetlicy w tej miejscowości. 
     b/ o przeprowadzenie pilnych, niezbędnych remontów w świetlicy w Nowej Bystrzycy. 
13/ Analizując projekt budżetu na rok 2009 wnioskowała do Burmistrza, aby 
     występujące zadania w dziale 926 w rozdziale 92605, przenieść do zadań, które  
     realizuje BCKF, czyli do rozdziału 92604. 
IV. Komisja przyjęła:
 1/ informację przedstawioną przez Dyrektora MGOK – Grażynę Wachowską – Szubę,  
     dotyczącą form i organizacji planowanych imprez kulturalnych przez Ośrodek; 
 2/  informację  Wydziału  Edukacji  i  Spraw  Społecznych  UMiG  o  realizacji  Programu  
      Reorganizacji Oświaty w Gminie Bystrzyca Kłodzka;
 3/ informację przedstawioną przez Marka Sikorskiego - Dyrektora Muzeum 
     Filumenistycznego dotyczącą działań muzeum i organizacji wystaw w 2008 r. 
 4/ informację   o działaniach w zakresie ochrony zabytków przedstawioną przez Marię  
     Nowakowską – inspektora ds. ochrony zabytków w Wydziale Urbanistyki i Planowania 
     UMiG. 
 5/ Komisja zapoznała się z kalendarzem imprez sportowych organizowanych przez BCKF 
    w roku 2008 przedstawionym przez jej Dyrektora - Lucjana Morajdę.
 6/ informacje dotyczące projektów uchwał związanych z dotacjami na remonty zabytków, 
     zwracając uwagę na brak przewidzianych wydatków na remont kaplicy pw. św. Floriana 
     w Bystrzycy Kłodzkiej;
7/ sprawozdanie z pracy komisji za rok 2007 r. przedstawione przez Przewodniczącego 
     Komisji;
8/  informacje dotyczące organizacji  form wypoczynku  na terenie  gminy – organizacja  
    czasu wolego, zajęcia sportowo – rekreacyjne, formy współpracy w środowisku i poza 
    nim przedstawione przez: 
    a / Beatę Hucaluk – Zastępcę Burmistrza, 
    b/ Lucjana Morajdę – Dyrektora BCKF,
    c/ Grażynę Wachowską – Szubę – Dyrektora MGOK,
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    d/ Bożenę Grabowską – Kierownika Ośrodka Pomocy Społecznej; 
9/ sprawozdanie z wykonania budżetu gminy za rok 2007 w działach będących w zakresie 
    działania komisji;
10/ informację z przebiegu wykonania budżetu gminy za I półrocze 2008 r.;
11/  wniosek  radnego  Andrzeja  Wziątka,  aby  Burmistrz  zaproponowała  zwiększenie  
   o  5 000  zł  do  wydatku  na  remont  dachu  kościoła  pw.  św.  Mikołaja  w  Nowym  
      Waliszowie.
12/ informację o realizacji zadań wynikających z programu współpracy gminy 
      z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność 
      pożytku publicznego w 2008 r.
13/  informację dotyczącą ochrony i opieki nad zabytkami oraz społecznych opiekunach 
   zabytków  w  gminie  przedstawioną  przez  p.  Marię  Magdalenę  Nowakowską  -  
       inspektora ds. zabytków.
14/ informację dotyczącą obecnej sytuacji (wystawiennictwo, zatrudnienie) w Muzeum 
      Filumenistycznym w Bystrzycy Kłodzkiej przedstawioną przez Małgorzatę Jaworską – 
      p.o. dyrektora Muzeum.
15/ informację o działalności Oddziału Gminnego Towarzystwa Przyjaciół 
     Dzieci  przedstawioną przez Prezesa p. Jana Webera i  Kierownika Biura p. Ewę  
     Grabowską. 
V. Komisja poza tym:
1/ wysłuchała propozycji muzycznej hejnału zaprezentowanej przez p. Jana Ostapowicza; 
2/ zapoznała się z informacją dotyczącą funkcjonowania kultury i oświaty na terenie naszej 
    gminy w zakresie:
     a/ Działalności MGOK, Muzeum Filumenistycznego i Biblioteki Publicznej;
     b/ Przebiegu i organizacji uroczystości św. Floriana w dniu 4 maja br.;
     c/ realizacji zadań oświatowych przez gimnazja, szkoły podstawowe oraz Wydział 
         Edukacji i Spraw Społecznych
3/ zapoznała się z informacjami dotyczącymi przygotowań do przebiegu „lata 2008” na 
    terenie gminy przedstawionymi przez: 
    a/ Grażynę Wachowską-Szubę - Dyrektora MGOK;
    b/ Ewę Grabowską - Kierownika Biura TPD;
    c/ Wojciecha Zielińskiego - przedstawiciela OPS;
    d/ Lucjana Morajdę - Dyrektora BCKF. 
4/ przeprowadziła wizytację w WDK i świetlicach wiejskich. 
5/ zapoznała się z informacją dotyczącą przygotowania jednostek oświatowych do 
    nowego roku szkolnego.
Na  zakończenie  przewodniczący  komisji  podziękował  wszystkim  członkom  komisji  za 
merytoryczne, odważne i pracowite podejście do tematu. 

Roman Bogdał - Przewodniczący Komisji Rewizyjnej – poinformował, że komisja odbyła 
w 2008 r. 14 posiedzeń poświęcając je głównie kontroli. Komisja wypracowała wnioski, 
które kierowała do Burmistrza i Przewodniczącego Rady.
I. Rozpatrywanie skarg 
     Rozpatrzono następujące skargi:
1/ p. Marceli Fuchs i p. Witolda Kruszyńskiego oraz innych mieszkańców ulicy Leńskiego 
  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  –  wnioskowała  do  Rady  Miejskiej  o  uznanie  skargi  jako  
    bezzasadnej. 
  Jednocześnie  –  zgodnie  z  postulatem  mieszkańców  -  Komisja  wnioskowała  do  
  Burmistrza  o  zorganizowanie  spotkania  z  mieszkańcami  ulicy  Leńskiego  celem  
     wyjaśnienia wszelkich problemów poruszonych w ich piśmie.
2/ sołtysa sołectwa Stara Bystrzyca na jakość wykonania podłogi w Wiejskim Domu 
    Kultury w Starej Bystrzycy i wnioskowała do Rady Miejskiej o uznanie skargi jako 
    bezzasadnej.
    Jednocześnie Komisja widzi za celowe pilne wykonanie odwodnienia terenu 
    posadowienia budynku oraz wykonania odpowiednich jego izolacji.

35



3/ p. Leszka Orła skierowany do Wojewody Dolnośląskiego o przeprowadzenie kontroli w 
    miejscowym Urzędzie Miasta i Gminy w zakresie terminowości załatwiania spraw, 
    podejmowania czynności, obowiązków pracowników w przypadkach przekroczenia 
    terminów załatwiania spraw i prawidłowego liczenia terminów – wnioskowała do 
    Burmistrza o polubowne załatwienie sporu pomiędzy p. Leszkiem Orłem a p. Ewą 
    Michalską podczas zorganizowanego spotkania obu stron.
    Komisja po wysłuchaniu dodatkowych wyjaśnień p. Leszka Orła, że sprawę uzna za 
    zamkniętą w momencie przeproszenia Go przez p. Michalską  – uznaje skargę na  
    Burmistrza za bezzasadną.
4/ p. Genowefy Śliwy – uznaje skargę za bezzasadną.
    Wnioskowaliśmy do Burmistrza o szczególne zainteresowanie się służb opieki 
    społecznej egzystencją p. Genowefy Śliwy, oraz  do przewodniczącego Rady Miejskiej 
    o poinformowanie właściwych służb o przedstawianych przez p. Genowefę Śliwę 
    pogróżkach i innych czynnościach w stosunku do jej osoby przez krewnych niektórych 
    sąsiadów budynku w którym zamieszkuje.
II. Kontrole 
1. Komisja przeprowadziła kontrole:
    1/ Bystrzyckiego Centrum Kultury Fizycznej
        a/ przeprowadzono  wizję lokalną terenie kortów tenisowych w Bystrzycy Kłodzkiej
            i wnioskowano do Burmistrza, aby na następne posiedzenie komisji, dyrektor 
            BCKF przedstawił aktualny kosztorys na wykonanie adaptacji pomieszczeń 
            budynku przy kortach tenisowych na łazienki i pomieszczenie socjalne.
        b/ stwierdzono brak właściwego nadzoru i kontroli do wykonywania kosztorysów 
            budowlanych, przeprowadzanych przetargów i wykonywanych inwestycji przez 
            BCKF;
        c/ wątpliwości budzą umorzenia opłat czynszowych stosowane wobec dzierżawcy 
            kortów tenisowych;
        d/ wnioskuje się o szczegółowe wyjaśnienie rozliczenia kosztów związanych z  
            przeprowadzonymi remontami sanitariatów i pomieszczeń socjalnych oraz   
             odnowieniem murawy na stadionie;
        e/ wnioskuje się o aktualizowanie na bieżąco umów na dzierżawę obiektów 
            administrowanych przez BCKF;
        f/ merytoryczna działalność BCKF jest niezadowalająca, a organizowane imprezy nie 
            spełniają oczekiwań społeczności gminnej, jest bardzo mała liczba imprez z 
           udziałem mieszkańców gminy i stwierdza się również niecelowość organizacji 
            imprez gminnych poza terenem gminy (w Republice Czeskiej, Zieleńcu czy 
           Czarnej Górze);
        g/ jest bardzo mała aktywność w pozyskiwaniu środków z zewnątrz (tylko 2 000 zł w 
            całym roku 2007);
        h/ dyrektor wykazuje małą dbałość o dochody BCKF (organizowane są imprezy dla 
            instytucji zewnętrznych i nie są za to pobierane opłaty);
        i/ dyrektor nie udokumentował wydatków Szkolnego Związku Sportowego;
        j/ oburzenie komisji wzbudza wysoce naganne zachowanie dyrektora wobec  
           członków Komisji zarówno podczas przeprowadzanej kontroli jak i w innych 
           okolicznościach;
       k/ w związku ze stwierdzonymi nieprawidłowościami i niegospodarnością, komisja 
           wnosi o wyciągnięcie konsekwencji dyscyplinarnych wobec dyrektora BCKF;
       l/ w opinii komisji działalność BCKF nie spełnia oczekiwań społeczności gminy, w 
          związku z tym komisja ponawia swój wniosek z posiedzenia w dniu 3 kwietnia br. 
          o treści:
        „Komisja wnioskuje do Burmistrza, aby utworzyć w UMiG Wydział Kultury 
        i Sportu. Proponuje się, aby utworzyć ten wydział na bazie aktualnego Wydziału 
        Kultury, Sportu i Promocji dodając mu zadania Bystrzyckiego Centrum Kultury 
        Fizycznej. 
        Tym samym BCKF należy przewidzieć do likwidacji.”
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    2/ Miejsko Gminnego Ośrodka Kultury – przyjęła następujące wnioski: 
         a/ w sprawozdaniach z działalności MGOK należy rozgraniczyć: 
             - imprezy organizowane samodzielnie, 
             - imprezy organizowane jako współorganizator,
             - jako wypożyczający sprzęt (nagłośnienie, scena itp.)
         b/ impreza pod nazwą „Wakacyjna Tratwa” sprawdza się jedynie w kilku   
             miejscowościach, a w pozostałych brak jest zainteresowania ze strony dzieci –      
             widzi się konieczność organizacji innego typu imprezy, na którą  będzie     
             zapotrzebowanie i uczestnictwo dzieci.
         c/ wnioskuje się o przedstawienie kalkulacji kosztów wypożyczenia sceny 
             (rozłożenie,  złożenie, transport)
         d/ oczekuje od Dyrektora Miejsko Gminnego Ośrodka Kultury kserokopii 
             list obecności uczestników, jak również dodatkowo: pełnej dokumentacji czynności 
             wykonywanych na zajęciach oraz sprawozdania z poniesionych kosztów w 
             poszczególnych miejscowościach w ramach „Wakacyjnej tratwy” w roku 2008.
      3/ Zarządu Budynków Komunalnych
      4/ Biblioteki Publicznej w Bystrzycy Kłodzkiej.
      5/ Szkoły Podstawowej Nr 1 w Bystrzycy Kłodzkiej.
      6/ Ośrodka Pomocy Społecznej i Centrum Integracji Społecznej.
2. Przeprowadzono comiesięczną kontrolę:
    - wydanych przez Burmistrza zarządzeń,
    - dokonanych przez Burmistrza umorzeń podatków i opłat lokalnych,
    - sprzedaży mienia komunalnego,
    - sytuacji finansowej jednostek gminnych
       a/ Zespołu Opieki Zdrowotnej;
       b/ Zarządu Budynków Komunalnych;
       c/ Zakładu Wodociągów i Kanalizacji.
3. Przeprowadzono poza tym kontrolę:
    1/ załatwiania skarg i wniosków przez Burmistrza w roku 2007.                                
    2/ przeprowadzonych przetargów w roku 2007 przez następujące wydziały UMiG w 
        Bystrzycy Kłodzkiej.
        - Wydział Ogólny;
        - Wydział Inwestycji i Przedsiębiorczości;
        - Wydział Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej;
        - Wydział Geodezji i Gospodarki Gruntami.
    3/ udzielonych przez Burmistrza w roku 2007 umorzeń podatków oraz odroczeń terminu 
        ich płatności.
    4/ realizacji wniosków z sesji rady miejskiej 
    5/ realizacji wniosków komisji 
    6/ realizacji uchwał rady miejskiej.    
III. Ważniejsze wnioski do Przewodniczącego Rady Miejskiej
     1. Komisja w obecności 9 członków komisji, w głosowaniu jawnym przy 6 głosach za, 
2 przeciwnych i 1 wstrzymującym się –  wnioskowała do Rady Miejskiej o udzielenie 
Burmistrzowi absolutorium za rok 2007. 
    2. o poinformowanie właściwych służb o przedstawianych przez p. Genowefę Śliwę 
pogróżkach i innych czynnościach w stosunku do jej osoby przez krewnych niektórych 
sąsiadów budynku, w którym zamieszkuje.
IV. Ważniejsze wnioski skierowane do Burmistrza
1/ o ustosunkowanie się do zarzutów i postulatów ujętych w złożonych przez Pana 
    Jędrzeja Regulińskiego do Rady Miejskiej skargach na działalność kierownictwa 
    Zakładu Wodociągów i Kanalizacji w Bystrzycy Kłodzkiej.
2/ o przedstawienie informacji, na jakiej zasadzie, gdzie i na jakie kwoty były zakupywane 
    w roku ubiegłym materiały przez Zakład Wodociągów i Kanalizacji w Bystrzycy Kł.
3/ ponowiła swój wniosek nr 7 z posiedzenia w dniu 26 czerwca 2007 roku o treści: 
    „Komisja przyjmuje wniosek Adama Jaśnikowskiego i kieruje go do Burmistrza, aby 
    wprowadzić zapis do umowy najmu lokalu użytkowego, że w przypadku nie  
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    użytkowania  lokalu przez okres 3 miesięcy – będzie automatycznie bez wypowiedzenia 
    rozwiązywana umowa najmu na ten lokal.”
4/ o rozważenie likwidacji następujących dwu etatów w Zakładzie Wodociągów i 
    Kanalizacji w Bystrzycy Kłodzkiej: 
    - Specjalisty ds. rozliczeniowych i informatyki, 
    -  Magazyniera  
5/ o przedłożenie informacji dotyczącej wyników przeprowadzonego audytu w Zarządzie 
    Budynków Komunalnych oraz planu przekształcenia ZBK.
6/ o przedstawienie dokumentacji finansowo- prawnej dotyczącej planu przekształcenia 
    Zarządu Budynków Komunalnych w Bystrzycy Kłodzkiej.
7/ o podjęcie bardziej zdecydowanych działań windykacyjnych dotyczących podatków.
8/ o umieszczanie uzasadnienia przy wykazie osób, którym zostały umorzone podatki.
9/ rozpatrując informację burmistrza z realizacji wniosków komisji za 2007 rok:
    a/ ponawia wniosek nr 8 z posiedzenia w dniu 16 stycznia 2007 r. o treści:
        „Komisja przyjmuje wniosek p. Dariusza Krzemińskiego i kieruje go do Pani 
         Burmistrz – aby podnieść dla Pana Tomasza Kani czynsz za dzierżawę kortów 
         tenisowych w Bystrzycy Kłodzkiej do kwoty 1.000 zł.”
    b/ ponawia wniosek nr 8 z posiedzenia w dniu 29 maja 2007 r. o treści:
        „Komisja wnioskuje do Burmistrza o składanie pisemnych informacji o 
        realizacji wniosków komisji w terminie dwu tygodni od dnia ich otrzymania 
        (§ 19 ust. 2 statutu Gminy)”
    c/ ponawia wniosek nr 6 z posiedzenia w dniu 22 listopada 2007 r. o treści:
        „Komisja wnioskuje do Burmistrza o przedstawienie informacji dotyczącej 
        zakresu prac i poniesionych kosztów przeprowadzonej konserwacji murów 
        obronnych przy ulicy Międzyleśnej w Bystrzycy Kłodzkiej”
    d/ modyfikuje wniosek nr 16 z posiedzenia w dniu 24 lipca 2007 r. na następujący:
        „Komisja przyjmuje wniosek radnego Jana Szkwarka i kieruje go do Burmistrza, 
        aby utworzyć w UMiG Wydział Kultury i Sportu. Proponuje się, aby utworzyć ten 
        wydział na bazie aktualnego Wydziału Kultury, Sportu i Promocji dodając mu
        zadania Bystrzyckiego Centrum Kultury Fizycznej. Tym samym BCKF należy 
        przewidzieć do likwidacji.
        Komisja oczekuje na opinię prawną w tym zakresie oraz informację o skutkach 
        finansowych wynikających z przyjęcia ww. propozycji.”
10/ będzie głosować na wnioskiem o przyjęcie informacji burmistrza dotyczącej realizacji 
      wniosków komisji za 2007 rok pod warunkiem uzyskania odpowiedzi na wnioski 
      przedstawione wyżej.
11/ rozpatrując informację burmistrza z realizacji wniosków z sesji rady miejskiej 
      za 2007 rok - oczekuje na odpowiedź dotyczącą realizacji:
      a/ wniosku nr 3 z VIII sesji w dniu 2 kwietnia 2007 r. o treści:
         „Rada Miejska przyjęła wniosek o przeniesieniu punktu dotyczącego analizy 
         działalności Biblioteki Publicznej na miesiąc maj 2007 r.”
      b/ wniosku z XI sesji w dniu 23 czerwca 2007 r. o treści:
        „Rada Miejska przyjęła wniosek radnego Andrzeja Wziątka i wnioskuje do Pani 
         Burmistrz o wyciągnięcie konsekwencji służbowych wobec osób, które 
         doprowadziły do impasu w sprawach realizacji dokumentacji sieci 
         kanalizacyjnej dla Międzygórza, Wilkanowa i Długopola Zdroju.” 
12/ analizując proponowany koszt adaptacji pomieszczeń przy kortach tenisowych  
       - wnioskuje do Burmistrza o przedłożenie do wglądu w Biurze Rady Miejskiej 
       dokumentacji technicznej oraz kosztorysu tego zadania.
13/  o przeprowadzenie przez służby finansowe Gminy szczegółowej  kontroli działalności 
       BCKF w okresie jednego miesiąca od dnia przyjęcia wniosków.
14/ o spowodowanie zlikwidowania starych drewnianych ubikacji na podwórku przy ul. 
       Krótkiej 1 w Bystrzycy Kłodzkiej.
15/  po przeprowadzeniu kontroli Szkoły Podstawowej nr 1 wnioskuje do Burmistrza:
      a/ O podjęcie działań zmierzających do utwardzenia placu będącego własnością  
          gminy – przy SP nr 1 (obok hali sportowej) celem zlokalizowania na nim parkingu 
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           dla korzystających z hali sportowej.
      b/ Zobowiązanie Dyrektora SP nr 1 do prawidłowego ustawienia oraz egzekwowania  
          przestrzegania znaku zakazu wjazdu wszelkich pojazdów na asfaltowe boisko 
          szkolne.
      c/ Spowodowanie usunięcia uschniętych gałęzi rosnącego drzewa obok hali sportowej, 
          a proponowanego parkingu - wraz z uporządkowaniem całego terenu.
16/ Komisja jest zaniepokojona umarzaniem należności wobec gminy dla 
      powtarzających się podatników z powodów mało istotnych (np. utrudniony dojazd do 
      przydrożnego pensjonatu).
17/ wnioskowaliśmy, aby na każdym posiedzeniu komisji uczestniczyła p. Burmistrz lub 
     Zastępca Burmistrza albo Sekretarz Gminy.
      
Elżbieta Mierzwińska - Przewodnicząca Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy -
poinformowała, że Komisja Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy realizując plan pracy 
zatwierdzony przez Radę Miejską odbyła 12 posiedzeń. 
Podczas   posiedzeń wypracowano następujące wnioski do Burmistrza  :
1/ o przedstawienie na lutowym posiedzeniu Komisji:
    a/ projektu hali sportowej w Wilkanowie;
    b/ nowego Kierownika Wydziału Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Leśnictwa;
    c/ nowego Inspektora ds. leśnictwa;
2/ rozpatrując wniosek Inspektoratu Towarzystwa Salezjańskiego w sprawie 
    sprzedaży części drogi gminnej we wsi Marianówka - o przedstawienie komisji opinii 
    miejscowej rady sołeckiej w tej sprawie.
3/ po zapoznaniu się z dokumentacją kompleksu sportowego przy gimnazjum w 
    Wilkanowie wnioskuje o rozważenie opracowania końcowej koncepcji:
    a/ rozmieszczenia zewnętrznych boisk sportowych z ograniczeniem ich ilości do: 
       1. kortu tenisowego, 1. boiska do siatkówki, 1. boiska do koszykówki,
    b/ boisko treningowe do piłki nożnej – zaprojektować jako stadion do rozgrywania 
        meczów piłki nożnej z bieżniami lekkoatletycznymi, skoczniami i rzutniami oraz 
        miejscami siedzącymi na trybunach,
    c/ nawierzchnia boisk syntetyczna,
    d/ oświetlenie wszystkich boisk.
     W  przypadku  przyjęcia  powyższych  propozycji,  komisja  wnioskuje  o  zlecenie  
  opracowania dokumentacji projektowej uwzględniającej proponowane rozwiązania.
4/ o zarezerwowanie środków finansowych w ramach Gminnego Funduszu Ochrony 
    Środowiska i Gospodarki Wodnej z przeznaczeniem na wymianę eternitowych pokryć 
    dachów zarówno na budynkach komunalnych jak i właścicieli prywatnych;
5/ o podjęcie działań zmierzających do wyjaśnienia sprawy skierowania wody ze 
    strumienia do rowu przydrożnego obok skrzyżowania dróg powiatowych Marianówka- 
    Idzików - Wilkanów.
6/ o przedstawienie informacji dotyczącej zaległości wobec gminy byłych Bystrzyckich 
    Fabryk  Mebli  oraz  wykazu  bieżących  wpłat  uiszczanych  przez  przedsiębiorców  
    prowadzących działalność gospodarczą na terenie BFM;
7/ o rozszerzenie zadania pod nazwą: „ Kanalizacja wsi Pławnica i Idzików” o wykonanie 
    kanalizacji we wsi Biała Woda oraz zabezpieczenie odpowiednich środków finansowych 
    to zadanie;
8/ o poinformowanie komisji, jakie zostały podjęte działania w zakresie utrzymania 
   czystości i porządku wzdłuż rzeki Nysy Kłodzkiej (ilość pism, do kogo i jakie są tego 
    efekty). 
9/ o bardziej szczegółowe opracowywanie załączników graficznych do projektów uchwał  
 dotyczących  zmiany  studium  uwarunkowań  i  kierunków  zagospodarowania  
    przestrzennego i zwiększenie ich do dwóch sztuk;
10/ aby przed wydaniem zarządzenia dotyczącego ustalania zasad korzystania z dotacji 
    na  budowę przydomowych oczyszczalni ścieków, zasięgała opinii Komisji Rolnictwa 
      i Zagospodarowania Gminy;
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11/ aby w projekcie budżetu gminy na rok 2009 ująć:
     a/ wykonanie remontu dachu na budynku remizy OSP w Nowym Waliszowie oraz  
          zakupienie rur i innych niezbędnych materiałów do wykonania instalacji c.o. w tym
           budynku;
     b/ wykonanie remontu ulicy Leńskiego w Bystrzycy Kłodzkiej;
     c/ zainstalowanie centralnego ogrzewania w garażach OSP w Starym Waliszowie oraz 
         w remizie w Wilkanowie; 
     d/ wymianę instalacji elektrycznej w Wiejskim Domu Kultury w Idzikowie;
     e/ budowę 7 wiat przystanków autobusowych na miejscu starych na terenie wsi Idzików 
         i Pławnica;
    f/ remont drogi gminnej we wsi Idzików (dz. nr 698, 803/11, 803/4, 803/5 - powyżej  
          zabudowań byłego PGR), która umożliwia dojazd do 14 posesji;
     g/ remont drogi gminnej we wsi Idzików nr 119669 D - łącznik drogi wojewódzkiej nr 
         392 z drogą powiatową nr 3267D;
     h/ budowę kanalizacji ściekowej z możliwością jej podłączenia do kolektora ścieków 
         oraz wymiana sieci wodociągowej oraz wymiana oświetlenia na ul. Broniewskiego 
         w Bystrzycy Kłodzkiej;
      i/ remont chodników na Osiedlu Szkolnym przy budynkach komunalnych;
      j/ remont drogi tzw. „Gulijówki” Stara Bystrzyca - Szklarka (łącznik drogi wojewódzkiej 
         nr 388 z drogą powiatową nr 3236D);
     k/ remont dachu, elewacji, tynków wewnętrznych oraz odwodnienia fundamentów
         w remizie OSP w Pławnicy;
     l/ remont odcinka drogi nr nr 632, 634, cz. 555, cz. 556  w Pławnicy;
    m/ zabezpieczenie środków finansowych z Gminnego Funduszu Ochrony Środowiska  
         na wymianę eternitowych pokryć dachowych.
12/ o wycięcie spróchniałych drzew przy ul. Konopnickiej w Bystrzycy Kłodzkiej;
13/ o przygotowanie opinii dotyczącej warunków zabudowy działki położonej przy 
   ul.  Mickiewicza  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  (była  baza  TRANSMEBLE)  należących  do  
      firmy ARTMARK” celem zaopiniowania na następnym posiedzeniu  komisji;
14/ o przedstawienie na następnym posiedzeniu komisji planu pracy oraz sprawozdania 
   z  jego  wykonania  w  roku  2008  przez  Wydział  Rolnictwa,  Ochrony  Środowiska  
      i Leśnictwa tut. Urzędu;
15/ o podjęcie działań zmierzających do uporządkowania placu oraz jego okolicy - za 
      stanowiskami odjazdów autobusów (teren obok UMiG w Bystrzycy Kłodzkiej).
16/ o  zwiększenie o 22 tys.  zł  -  do kwoty 40 tys.  zł  z Gminnego Funduszu Ochrony  
       Środowiska i Gospodarki Wodnej na dofinansowanie utylizacji i usuwania azbestu;
17/ o zwiększenie o 18 tys. zł - do 20 tys. zł w dochodach gminy w dziale 020, rozdziale 
       02001 za pozyskanie drzewa – sprzedaż;
18/ o przedstawienie na najbliższym posiedzeniu Komisji Budżetu i Finansów, ostatecznej 
      koncepcji budowy hali sportowej w Wilanowie;
Opiniowaliśmy pozytywnie:
1/ projekty uchwał Rady Miejskiej w sprawach:
a/ przystąpienia do sporządzenia zmiany studium uwarunkowań i kierunków 
    zagospodarowania przestrzennego Gminy Bystrzyca Kłodzka:
    - dla terenów położonych we wsi Mostowice i Piaskowice,
    - w części wsi Poręba,
    - w części wsi Nowa Bystrzyca, 
    - dla terenów położonych we wsi Szklarka, 
    - we wsi Piotrowie,
    - we wsi Spalona,
    - we wsi Stara Bystrzyca,
    - we wsi Marcinów,
b/ zatwierdzenia studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego  
     Gminy Bystrzyca Kłodzka w obrębie wsi Biała Woda,
c/ zmiany studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy  
    Bystrzyca Kłodzka:
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    - w części wsi Stara Łomnica, Gorzanów, Wilkanów, Pławnica, Idzików i Poręba,
    - w części wsi Paszków,
d/ uchwalenia planu zagospodarowania przestrzennego obejmującego obszar położony  
    w  Bystrzycy  Kłodzkiej  w  rejonie  ulic:  Strażackiej,  Osiedlowej  i  Wojska  Polskiego.
    Proponowaliśmy ustalić stawkę w wysokości 30% od wzrostu wartości nieruchomości 
    zabudowanej i przeznaczonej do zabudowy.
e/ przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego:
      - dla terenu wsi Międzygórze,
      - dla części wsi Lasówka na działkach nr 6/1, 8/1, 9, 10,
      - dla terenu położonego we wsi Paszków,
f/ uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego:
     - dla terenu Szkoły Podstawowej we wsi Wilkanów,
     - w obrębie wsi Biała Woda – proponowaliśmy ustalić stawkę procentową w wysokości 
       5% od wzrostu wartości nieruchomości zabudowanej i przeznaczonej do zabudowy, 
    - terenu położonego we wsi Długopole Dolne dla działki nr 242/2 – wnioskowaliśmy o
      ustalenie 30% stawki od wzrostu wartości nieruchomości zabudowanej i 
      przeznaczonej do zabudowy,
g/ przystąpienie do zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
    miasta Bystrzyca Kłodzka obręb Niedźwiedna,
h/ przystąpienie do sporządzenia oceny aktualności studium uwarunkowań i kierunków     
     zagospodarowania przestrzennego gminy Bystrzyca Kłodzka oraz Miasta Bystrzyca  
     Kłodzka w ich granicach administracyjnych,
i/  Strategię Rozwoju Gminy Bystrzyca Kłodzka na lata 2008-2015,
j/  ocenę aktualności studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
    przestrzennego dla miasta i gminy Bystrzyca Kłodzka,
k/ Plan odnowy miejscowości Stary Waliszów na lata 2007 – 2015,
l/  regulamin dostarczania wody i odprowadzania ścieków,
m/ nadanie nazwy ulicy w mieście Bystrzyca Kłodzka,
n/ nadanie nazw ulic na obszarze miejscowości Biała Woda,
o/  wyrażenie  zgody  na  sprzedaż  nieruchomości  (drogi  gminnej)  położonej  w  Starym  
    Waliszowie, gmina Bystrzyca Kłodzka,
p/ stawki podatków: od nieruchomości, od środków transportowych i średnią cenę skupu 
    żyta dla celów wymiaru podatku rolnego,
r/ podjęcie współpracy partnerskiej przez Gminę Bystrzyca Kłodzka w ramach 
  międzysektorowego  partnerstwa  określonego  jako  Lokalna  Grupa  Działania  (LGD)
  powołanej  dla  rozwoju  społeczno  –  gospodarczego  Ziemi  Kłodzkiej  oraz  realizacji  
    Lokalnej Strategii Rozwoju na terenie wsi Ziemi Kłodzkiej z Fundacją „Kłodzka Wstęga 
    Sudetów – Lokalna Grupa Działania”,
2/ wniosek Sekretarza Inspektorialnego Ks. Marka Marchwickiego dotyczący sprzedaży 
    w trybie bezprzetargowym części drogi gminnej oznaczonej w katastrze nieruchomości 
   jako działka nr 6 położona we wsi Marianówka na rzecz Inspektoratu Towarzystwa  
    salezjańskiego.
3/ wniosek Zarządu „Stowarzyszenia na rzecz rozwoju tenisa ziemnego, sportu i rekreacji 
  mieszkańców  Starego  Osiedla”  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  dotyczącego  umożliwienia  
  zagospodarowania  terenu  położonego  w  Bystrzycy  kłodzkiej  na  „Starym  Osiedlu”  
    w granicach działek nr 1253, 1254 i 1255 na cele statutowe stowarzyszenia;
4/ propozycję Burmistrza dotyczącą sprzedaży nieruchomości niezabudowanej nr 935 
  (obręb  Centrum)  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  przy  ul.  Mickiewicza,  która  przeznaczona  
  zostanie  na  podstawie  decyzji  o  warunkach  zabudowy  pod  zabudowę  zespołem  
   obiektów handlowo - usługowych z budynkiem dworca autobusowego, peronami dla  
    autobusów i pełnym zapleczem niezbędnym dla tego typu inwestycji.
5/  wniosek dotyczący sprzedaży na rzecz p.  Andrzeja Lisa,  zamieszkałego w Starym  
    Waliszowie, nieruchomości położonej w obrębie tej miejscowości celem poprawienia 
    warunków zagospodarowania nieruchomości przyległej;
6/ wniosek Zarządu Spółdzielni Mieszkaniowej w Bystrzycy Kłodzkiej dotyczący 
   przekazania przez Gminę na jej rzecz w użytkowanie wieczyste części działki nr nr  
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  355/5,  66  i  60  w zamian za  zrzeczenie  się  przez  Spółdzielnię  prawa użytkowania  
    wieczystego części działki nr 1377/2 oraz dróg: dz. nr nr 76, 52/11, 464.
Opiniowaliśmy negatywnie:
Projekt uchwały Rady Miejskiej  w sprawie zmiany studium uwarunkowań i kierunków  
zagospodarowania  przestrzennego  miasta  Bystrzyca  Kłodzka  przy  ul.  Strażackiej  dla  
działki nr 190;
Odstąpiliśmy od wydania opinii:
1/ dotyczącej pierwszego wniosku Inspektoratu Towarzystwa Salezjańskiego w sprawie 
    sprzedaży części drogi gminnej we wsi Marianówka - z powodu braku wymaganej opinii 
    rady sołeckiej w tej sprawie;
2/ w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany studium uwarunkowań i kierunków  
    zagospodarowania przestrzennego Gminy Bystrzyca Kłodzka w części wsi Marianówka 
    - do czasu powiadomienia zainteresowanego zmianą studium inwestora i złożenia przez 
   niego pisemnego oświadczenia, że wie o planowanej budowie turbin wiatrowych i nie 
    będzie rościł od UMiG żadnych zobowiązań finansowych z tego tytułu;
Zapoznaliśmy się:
- na wspólnym posiedzeniu z Komisją Edukacji, Kultury i Sportu z funkcjonowaniem 
  jednostek oświaty i kultury,
- z propozycją firmy „ARCADIS” dotyczącą przejazdów na linii kolejowej CE-59 
 Międzylesie - Wrocław. W związku z planowaną likwidacją, modernizacją lub przebudową 
 niektórych  przejazdów -  komisja  zaopiniuje  powyższe  propozycje  po  przedstawieniu  
 przez  Burmistrza  konkretnych  wniosków  wypływających  z  przeprowadzonej  wizji  
   w terenie,
Oceniliśmy pozytywnie:
Działalność stacji  pracującej  głównie  na rzecz rozwoju rolnictwa  górskiego poprzez   
prowadzenie  doświadczeń i  demonstracji  polowych,  oraz  udzielania  pomocy rolnikom  
w  pozyskiwaniu  dodatkowych  źródeł  dochodu  (po  przeprowadzeniu  wizji  lokalnej  
w Górskiej Stacji Wdrożeniowo - Upowszechnieniowej w Paszkowie)
Przyjęliśmy:
- informację o realizacji wniosków komisji z 2007 roku,
- sprawozdanie z wykonania budżetu gminy za rok 2007 w działach będących w zakresie 
   działania komisji,
-  sprawozdanie  z  działalności  Komisji  Rolnictwa  i  Zagospodarowania  Gminy  Rady  
   Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej za rok 2007,
- informację dotyczącą przydzielonych dotacji na przydomowe oczyszczalnie ścieków,
- informację o stanie technicznym budynków, sprzętu, urządzeń i pojazdów OSP oraz  
  dysponowaniu środkami finansowymi budżetu gminy na ten cel przedstawioną przez  
   p. Zbigniewa Woźniaka - Kierownika Wydziału Spraw Obywatelskich,
- informację o wykonaniu budżetu gminy za I półrocze 2008 r.,
- informację dotycząca funkcjonowania agroturystyki na terenie gminy przedstawioną 
 przez  Renatę  Surmę –  Burmistrza  oraz  Joannę  Krywulec  –  inspektora  w  Wydziale  
   Przedsiębiorczości i Rozwoju Lokalnego UMiG,
- informację przedstawioną przez Paulinę Skarbowską-Siek - Kierownika Wydziału 
  Urbanistyki i Planowania UMiG dotyczącą warunków zabudowy działki położonej przy 
  ul.  Mickiewicza w Bystrzycy Kłodzkiej (była baza TRANSMEBLE) należącej do firmy  
  „ARTMARK”,
- informację przedstawioną przez Annę Rogalkę - p.o. Kierownika Wydziału Rolnictwa, 
 Ochrony Środowiska i  Leśnictwa UMiG  dotyczącą realizacji  zadań przez ten wydział  
   w roku 2008.

Jan Malej - Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych - poinformował, że sprawozdanie 
sporządzono  na  podstawie  wypracowanych  wniosków  i  opinii  wypracowanych  na 
kolejnych posiedzeniach.      Komisja obradowała zgodnie planem na 12 posiedzeniach. 
I. Komisja wydała pozytywne opinie dotyczące:
1/ projektu umowy ze Stowarzyszeniem Przyjaciół Zwierząt „AZYL”  w Dzierżoniowie 
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    dotyczącej warunków i kosztów przekazywania bezpańskich psów do Schroniska dla 
    Zwierząt od dnia 1 stycznia 2008 r. 
2/ projektu uchwały Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej w sprawie regulaminu cmentarza 
    komunalnego w Bystrzycy Kłodzkiej przedstawionego w wersji poprawionej 
    i uzupełnionej o uwagi i postulaty komisji wypracowane na poprzednim posiedzeniu.
3/ projektu uchwały Rady Powiatu Kłodzkiego w sprawie przekształcenia SP ZOZ 
    w Kłodzku poprzez likwidację Szpitala Rejonowego w Lądku Zdroju wraz z jego 
    komórkami organizacyjnymi.
4/ projektu uchwały Rady Miejskiej o zmianie uchwały w sprawie świadczeń pomocy 
    społecznej – polegający na zwiększeniu środków z 3,80 zł na 5 zł z przeznaczeniem na 
  dofinansowanie  przygotowania  jednego  posiłku  gotowanego  dla  dzieci  i  młodzieży  
    w okresie nauki w szkole.
5/ plan dochodów i wydatków Gminnego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
    Wodnej w Bystrzycy Kłodzkiej na rok 2009.
6/ Gminny Program Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na rok 2009.
7/ Program Przeciwdziałania Narkomanii dla Miasta i Gminy Bystrzyca Kłodzka na rok 
    2009.
8/ Preliminarz budżetowy Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
    Alkoholowych oraz Programu Przeciwdziałania Narkomanii dla Miasta i Gminy 
    Bystrzyca Kłodzka na rok 2009.
9/ projektu uchwały Rady Miejskiej w sprawie zatwierdzenia zmiany w statucie Zespołu 
    Opieki Zdrowotnej w Bystrzycy Kłodzkiej polegającej na dodaniu do statutu zadania 
    uruchomienia i prowadzenia bloku operacyjnego.
10/ projektu uchwały Rady Miejskiej w sprawie ustalenia górnych stawek opłat za usługi 
     komunalne.  
11/ Komisja projekt budżetu gminy na rok 2009.
   II. Komisja wydała opinie negatywne dotyczące  :
Pierwszego projektu uchwały Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej w sprawie regulaminu 
cmentarza komunalnego w Bystrzycy Kłodzkiej.
 III. Komisja wnioskowała do Burmistrza:
1/ o rozpatrzenie możliwości:
    a/ postawienia 2 znaków przy wiadukcie kolejowym na ul. Kłodzkiej:
        - pierwszeństwo przejazdu na zwężonym odcinku drogi dla pojazdów  
           wyjeżdżających z Bystrzycy Kłodzkiej;
        - ograniczenie prędkości do 20 km/h,
        -  oraz usunięcie znaku ograniczenie wjazdu pojazdów o wysokości powyżej 3,0 m 
    b/ postawienie dwu luster po obu stronach wjazdu pod wiadukt.
2/ biorąc pod uwagę wymogi związane z uznaniem Długopola-Zdroju za uzdrowisko, 
    wnioskowała do burmistrza o ujęcie w projekcie budżetu gminy na rok 2009   
    zadania „Budowa szaletu publicznego na terenie Długopola-Zdroju”
3/ Po przeprowadzeniu wizytacji Oddziału Poradni Odwykowej Czarny Bór  w Bystrzycy 
    Kłodzkiej oraz wysłuchaniu informacji o prowadzonej działalności  przedstawionej przez 
    jej kierownictwo – wnioskuje do Burmistrza o zobowiązanie  kierownictwa poradni do  
    przedłożenia informacji o ilości pacjentów z poszczególnych gmin korzystających 
    z usług poradni.
4/ o zdyscyplinowanie właścicieli działek budowlanych na terenie miasta - a szczególnie 
    na Osiedlu Asnyka - które od wielu lat stoją niezabudowane, lub na których tylko 
    rozpoczęto budowę, aby na działkach tych na bieżąco wykaszać chwasty i odpowiednio 
    zabezpieczyć wykopy.
5/ O zabezpieczenie odpowiedniej ilości środków finansowych na adaptację budynku
    poprodukcyjnego Fabryki Mebli w Bystrzycy Kłodzkiej przy ul. Strażackiej – na 
    mieszkania socjalne;
6/ O zabezpieczenie w budżecie gminy na rok 2009 nie mniej jak 50.000 zł na 
    zorganizowanie wypoczynku nad morzem dla 50 dzieci, oraz dwu półkolonii na terenie 
    miasta.
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 IV. Komisja przyjęła:
1/ propozycję projektu planu pracy Komisji na rok 2008.
2/ informację dotyczącą realizacji zadań z zakresu pomocy społecznej na terenie gminy za 
    rok 2007 i założenia na rok 2008.
3/ Sprawozdanie Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych za 2007 r. 
4/ wniosek o zorganizowanie dodatkowego posiedzenia poświęconego w całości ustaleniu 
   form organizacji czasu wolnego dla dzieci i młodzieży w okresie wakacji.
5/ informacje Komendantów: Policji, Straży Pożarnej i Straży Miejskiej o stanie 
    bezpieczeństwa i porządku publicznego na terenie gminy. 
6/ wniosek złożony przez Dariusza Krzemińskiego o wyasygnowanie kwoty do 25 000 zł 
    na zakup samochodu dla Policji.    
7/ sprawozdanie burmistrza z wykonania budżetu gminy za rok 2007 w części dotyczącej 
    zakresu działania komisji.
8/ przedstawione przez przewodniczącego komisji sprawozdanie z działalności i realizacji 
    pracy komisji za rok 2007.
 V. Komisja ponadto:
1/  widzi potrzebę zintensyfikowania całego systemu segregacji śmieci na terenie gminy.
2/ zapoznała się z oceną stanu bezpieczeństwa sanitarnego za 2007 rok na terenie miasta 
    i gminy Bystrzyca Kłodzka na podstawie działalności Powiatowej Stacji Sanitarno – 
    Epidemiologicznej w Kłodzku.
3/ wysłuchała informacji dotyczącej działalności Związku Harcerstwa Polskiego - 
    Hufca w Bystrzycy Kłodzkiej przedstawionej przez Zbigniewa Jarka – Komendanta 
    Hufca i Adama Polańskiego – Zastępcy Komendanta Hufca.
4/ wysłuchała informacji dotyczącej działalności Towarzystwa Przyjaciół Dzieci 
    Oddziału Gminnego w Bystrzycy Kłodzkiej przedstawionej przez Ewę Grabowską -   
    Kierownika Biura TPD.
5/ wysłuchała informacji dotyczącej realizacji Programu Reintegracji Zawodowej i 
   Społecznej w Centrum Integracji Społecznej w Bystrzycy Kłodzkiej przedstawionej przez 
    Grażynę Wdowiak – Kierownika CIS.
6/ postanawia poświęcić jedno z następnych posiedzeń na wypracowanie 
    propozycji zasad dofinansowania kosztów wypoczynku dzieci i młodzieży.
7/ przeprowadziła wizytację kolonii letniej dla dzieci w Lasówce. 
8/ nie wypracowała swojego stanowiska dotyczącego projektów uchwał Rady  
    Powiatu Kłodzkiego w sprawie przekształceń samodzielnych publicznych zakładów 
    opieki zdrowotnej pod nazwą Zespół Opieki Zdrowotnej w Kłodzku poprzez likwidację 
    poradni (gabinetu) lekarza POZ oraz poradni pielęgniarki środowiskowej w Lądku-
    Zdroju oraz szpitala rejonowego w Lądku-Zdroju wraz komórkami organizacyjnymi: izbą 
    przyjęć, poradnią chirurgii ogólnej, pracownią rentgenodiagnostyki ogólnej, pracownią 
    diagnostyki obrazowej, pracownią diagnostyki laboratoryjnej, pracownią USG i 
    pracownią gastroskopową.
9/ przeprowadziła wizytację nowo urządzonego placu zabaw przy ul. Starobystrzyckiej 
    w Bystrzycy Kłodzkiej. 
 10/ rozpatrując zagadnienie problemów osób niepełnosprawnych wysłuchała 
    informacji związanych z tym tematem przedstawionych przez: 
    a/ Edwarda Węglarza – p.o. Dyrektora Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie 
        w Kłodzku; 
    b/ Zdzisława Kelera – p.o. Ordynatora Oddziału Rehabilitacji ZOZ Bystrzyca Kłodzka;
    c/ Grażynę Golę – kierownika działu ZOZ Bystrzyca Kłodzka.

Ad 7.
   Przewodniczący -  przystąpił  do  realizacji  punktu  dotyczącego  „Informacji  
Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej z przeprowadzonych kontroli”. 
Roman  Bogdał -  Przewodniczący  Komisji  Rewizyjnej -  poinformował,  że  Komisja 
Rewizyjna na ostatnim posiedzeniu nie przeprowadzała kontroli - pracowała nad skargami, 
które  wpłynęły  do  Przewodniczącego  Rady,  a  mianowicie  nad  skargą,  która  była 
przedstawiana  w  punkcie  podjęcia  uchwał  dotycząca  mieszkańców  ul.  Kościuszki  8  

44



w  Długopolu-Zdroju  oraz  nad  skargą  Partii  Zielonych  na  Burmistrza,  która  została 
wycofana przez skarżących się. 

Ad 8. 
  Przewodniczący przystąpił  do realizacji punktu dotyczącego „Informacji Burmistrza”. 
Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła informację z realizacji zadań gminy w okresie 
pomiędzy Sesjami Rady Miejskiej (28.02.2009 r. - 27.03.2009 r.) 
   1/   28.02.2009 r  . - Spotkanie z p. Jakubem Szulcem Wiceministrem Zdrowia w sprawie 
możliwości  włączenia  szpitala  bystrzyckiego  w  struktury  projektowanej  spółki  Ministra 
Skarbu. W związku z tym, że wcześniej spotykała się z dyrekcją szpitala polanickiego, 
zrodził  się  taki  pomysł,  że  skoro  i  tak  współpraca  pomiędzy  Szpitalem  w  Bystrzycy 
Kłodzkiej, a Szpitalem w Polanicy-Zdroju jest mocno zacieśniona, jest szansa, że pacjenci, 
którzy  są  kosztochłonni  szpitala  polanickiego,  po  paru  dniach  mogliby  być  leczeni  w 
szpitalu  bystrzyckim.  Został  więc  przygotowany  wstępny  program wchłonięcia  szpitala 
bystrzyckiego przez Szpital w Polanicy-Zdroju. Z tym właśnie programem pojechaliśmy do 
Ministerstwa  Zdrowia  i  spotkał  się  on  z  ogromnym  zainteresowaniem.  Został  też 
przedstawiony na Radzie Społecznej Szpitala Specjalistycznego w Polanicy-Zdroju, która 
ten  program  zaopiniowała  pozytywnie.  Zrodził  się  też  pomysł,  na  szczeblu  już 
ministerialnym, czy aby nie stworzyć jednej spółki, która wchłonęłaby wszystkie szpitale 
Powiatu Kłodzkiego. Dlatego też właśnie 28 lutego br. rozmawiano p. Jakubem Szulcem - 
Wiceministrem  Zdrowia  w  tej  sprawie.  Wie  już,  że  na  przełomie  kwietnia  i  maja 
rozpoczynają  się  rozmowy,  na  które  będzie  zaproszona,  aby  móc  później,  po 
przedstawieniu radnym informacji, podjąć ostateczną decyzję. 
      2/ 03.03.2009 r. -  Posiedzenie Rady Wierzycieli  BFM w upadłości,  gdzie została 
podjęta uchwała w sprawie przekazania gminie Bystrzyca Kłodzka nieruchomości przy ul. 
Strażackiej  3,  w  zamian  za  niezapłacony  podatek  od  nieruchomości.  Wartość 
nieruchomości jest to kwota 1 mln 170 tys.  zł, a kwota niezapłaconego podatku od 26 
września 2006 r. (data ogłoszenia upadłości przez BFM) to 1,5 mln zł. We wczorajszej 
poczcie  otrzymała  wniosek  Sędziego  Komisarza,  który  w  całości  uchylił  ta  uchwałę. 
Oczywiście uzasadnienia do uchwały nie było, natomiast my wiemy, z jakiego powodu to 
się stało. Sędzia Komisarz wie po prostu, że musiałby od tego odprowadzić 22% podatek 
VAT. We wcześniejszym piśmie do syndyka BFM została skierowana informacja, że jest 
proszony  o  sukcesywne  płacenie  podatku  od  nieruchomości,  a  jeśli  nie,  to  będzie 
pociągnięty  do  odpowiedzialności  ze  swojego  ubezpieczenia  prywatnego,  bo  takie 
ubezpieczenie przez niego jest zawarte. 
         3/ 04.03.2009 r.
   a/ Spotkanie z Wojciechem Adamczakiem Dyrektorem Regionalnej Dyrekcji Lasów we 
Wrocławiu w sprawie zamiany gruntów i dzierżawy dróg przy współudziale p. Zbigniewa 
Szczygła Członka Zarządu Województwa Dolnośląskiego. Sprawa dotyczy Góry Parkowej 
w Międzygórzu, jak również terenów za „Góralką” w Międzygórzu, które są projektowane 
w  naszym  planie  zagospodarowania  przestrzennego  pod  wyciągi.  Natomiast  Góra 
Parkowa  planowana  jest  do  zagospodarowania  jako  teren  rekreacyjny  z  możliwością 
budowy  pensjonatu,  bądź  hotelu.  Rozmawiano  również  o  wydzierżawieniu  dróg, 
oczywiście za symboliczną złotówkę. W tej chwili jest to największa szansa, abyśmy mogli 
udrożnić drogę z Międzygórza na Czarną Górę i jest szansa otrzymania środków w 100% 
na remont drogi z Marianówki do Sanktuarium Maria Śnieżna. Na dzień dzisiejszy trwają 
konsultacje,  co  do  projektu  umowy  dotyczącej  dzierżawy.  Zanim  jednak  ta  umowa 
zostanie podpisana, poprosi radnych o opinie w tej sprawie. 
 b/ Spotkanie z Reinerem Sachsem - przedstawicielem Konsulatu Niemieckiego w sprawie 
organizacji wystawy „Karty do Gry” w Muzeum Filumenistycznym.
    4/  10.03.2009  r. -  Spotkanie  z.  p.  Włodzimierzem Śliwińskim  –  przedstawicielem 
Ministerstwa  Zdrowia  w  sprawie  zmniejszenia  w  operacie  uzdrowiskowym  uzdrowiska 
Długopole-Zdrój - strefy A, B i C, oraz dodania dodatkowego profilu leczenia narządów 
ruchu.  Uważa,  że  tu  udało  się  bardzo dużo zrealizować,  ponieważ  w proponowanych 
wcześniej  dla nas strefach uzdrowiskowych A, B i C obszary były naprawdę ogromne. 
Strefa uzdrowiskowa A było proponowana na obszarze 56 ha, w której to strefie nie ma 
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możliwości budownictwa, dlatego też na dzień dzisiejszy ta strefa zmniejszyła się do 40,10 
ha. Również udało się, aby został pozytywnie zaopiniowany następny profil leczniczy w 
uzdrowisku jakim jest leczenie narządów ruchu. Te propozycje zostały przez naszą gminę 
na czysto napisane” i do 23 kwietnia mamy uzyskać pozytywną decyzję Ministra Zdrowia. 
Następnie  podejmie  decyzję  o  odwieszeniu  prac  nad  planem  zagospodarowania 
przestrzennego  dla  miejscowości  Długopole-Zdrój,  gdyż  plan  zagospodarowania 
przestrzennego musi być zgrany z operatem uzdrowiskowym. 
        5/ 11.03.2009 r. - Wizyta p. Pawła Matusiaka - przedstawiciela Śląskiego Konsorcjum 
Ekologicznego  w  Katowicach  w  sprawie  propozycji  lokalizacji  sali  gimnastycznej 
w Wilkanowie. 
    6/  12.03.2009  r. -  Spotkanie  z  p.  Jolanta  Krumplewską  -  przedstawicielem  Izby 
Aptekarskiej, właścicielami aptek w Bystrzycy Kłodzkiej, Dyr. Wydziału Zdrowia Starostwa 
Kłodzkiego oraz sołtysami i przedstawicielem szpitala w sprawie dyżurów aptek w soboty, 
niedziele i dni świąteczne.
        7/ 14.03.2009 r. - Uroczyste obchody 10-lecia Powiatu Kłodzkiego.
       8/ 18.03.2009 r. - Spotkanie  z  Romanem   Pustelnikiem - wykonawcą dokumentacji 
na Gimnazjum oraz sali  gimnastycznej  w Wilkanowie  -  w sprawie  możliwości   zmiany 
projektu sali sportowej w Wilkanowie. Wydawało nam się, że jest szansa, aby ze względu 
na to, że sala gimnastyczna zaproponowana przez p. Pustelnika ma wymiary 13 m na 
ponad  20,  będzie  możliwość  zmiany  jej  wymiarów.  Prośba  ta  była  spowodowana 
tym,  że  sala  o  tych  wymiarach  nie  otrzymałaby  dofinansowania  w  wysokości  60% 
z Urzędu Marszałkowskiego, tylko 30%. Otrzymała informację od p. Pustelnika, że jest to 
niemożliwe, gdyż Gimnazjum i propozycja sali  gimnastycznej  były przedstawiane przez 
niego  na  forum  międzynarodowym,  więc  bardzo  utożsamia  się  z  tym.  Dlatego  też 
odpowiedział, że nie wyrazi zgody na jakikolwiek inny obiekt przy sali Gimnazjum u góry. 
Jeśli już, to powinien być wybudowany ten obiekt, który on zaprojektował.
     9/  19.03.2009 r. -  Dolnośląskie Forum Gospodarcze -  Kudowa Zdrój,  prezentacja 
wniosku Bystrzycy Kłodzkiej - uporządkowanie gospodarki wodno - ściekowej aglomeracji 
Bystrzycy Kłodzkiej.
      10/ 20.03. 2009 r. - Wizja w terenie z przedstawicielem Dyrekcji Lasów Państwowych 
we  Wrocławiu  w  sprawie  zamiany  terenów  w  Międzygórzu  oraz  propozycja 
umów na dzierżawę drogi do Sanktuarium Maria Śnieżna.
   11/ 22.03.2009 r. - Spotkanie z Komitetem Organizacyjnym obchodów 4 czerwca 1989 r.
    12/ 24.03.2009 r.
        a/ Spotkanie z p. Markiem Baweckim - prezesem PKS.  Już wcześniej informowała 
o  tym,  że  PKS  jest  instytucją,  która  niestety  przynosi  straty.  We  wcześniejszych 
spotkaniach  z  p.  Baweckim  wyrażał  on  chęć,  aby  Gmina  Bystrzyca  Kłodzka 
skomunalizowała placówkę PKS w Bystrzycy Kłodzkiej. Natomiast dziś wiemy, że wczoraj 
taką uchwałę podjął samorząd powiatowy. Natomiast na tym spotkaniu w dniu 24 marca 
br. odbywały się rozmowy  w sprawie przeniesienia dworca autobusowego do budynku 
NETTO przy Urzędzie Skarbowym, jak również o możliwości wydzierżawienia przez gminę 
pomieszczenia, które byłoby odpowiednie do drobnych prac remontowych dla autobusów. 
W tym  momencie  prezes zaproponował  również  przejęcie  przez  gminę nieruchomości 
w Wilkanowie,  która  byłaby  podzielona na 3  części.  Część wjazdowa  od strony  drogi 
krajowej, po prawej stronie gdzie znajduje się stacja benzynowa, byłaby przydzielona na 
potrzeby  PKS.  Środkowa  część,  w  której  znajdują  się  obiekty  m.in.  budynek 
administracyjny, w którym jest prowadzone schronisko i wiaty, miałyby być przekazane do 
gminy,  natomiast  pozostałą  część  działki  proponuje  p.  Bawecki  sprzedać.  Ona  nie 
udzieliła jednoznacznej odpowiedzi - powiedziała, że najpierw musimy  zapoznać się ze 
stanem  technicznym  tychże  budynków,  żeby  nie  przejąć  znowu  czegoś,  co  będzie 
wymagało  ogromnych  nakładów  z  naszej  strony.  Planujemy  więc  w  przyszłym 
tygodniu te obiekty obejrzeć i będzie radnych informować o tym, jakie są zdania na ten 
temat.  
      b/ Walne zebranie Międzygminnego Związku Celowego. W związku z tym, że nie było 
kworum,  dlatego też nie można było  podjąć żadnych uchwał  i  były  to luźne rozmowy. 
Kolejne zgromadzenie wspólników jest proponowane na 31 marca br. i jedną z ważnych 

46



spraw,  która  będzie  omawiana,  to  m.in.  budowa  wysypiska  w  Ścinawce  Średniej  jak 
również stacji przeładunkowych, których m.in. lokalizacja jest zaproponowana w Bystrzycy 
Kłodzkiej.  Widzi  na  sali  obecnych  państwa,  którzy  są  jak  najbardziej  zainteresowani 
lokalizacją  tej  stacji  przeładunkowej.  Na  poprzedniej  sesji  informowała,  że  20  lutego 
odbyło się spotkanie w UMiG dotyczące lokalizacji  stacji  przeładunkowej.  Wpłynęła też 
pewna korespondencja, którą przekaże do Międzygminnego Związku Celowego, aby się 
nią  zajął.  W  związku  z  tym,  że  nie  było  tego  kworum,  ta  sprawa  dopiero  będzie 
rozpatrywana 31 marca. Natomiast chce poinformować, że na tym spotkaniu, które się 
odbyło tu w UMiG, wprawdzie nie była, ale wie, że wypłynęły takie wnioski, że mieszkańcy 
ul.  Kolejowej  widzą potrzebę budowy stacji  przeładunkowej,  ale  nie  zgadzają się  z  jej 
lokalizacją w proponowanym miejscu, a mianowicie przy ul. Kolejowej. Trwają rozmowy 
i  uważa,  że  jest  duża  szansa,  aby  ta  stacja  przeładunkowa  była  w  innym  miejscu. 
Będzie też wizyta inwestora, który wygrał przetarg na budowę wysypiska, jak również na 
budowę  4  stacji  przeładunkowych  na  terenie  Powiatu  Kłodzkiego  i  m.  in.  również  na 
terenie  naszego  miasta.  Po  spotkaniach  z  wykonawcą  i  inwestorem  (bo  to  nie  my 
będziemy  finansować  tą  inwestycję)  uważa,  że  zapadną  decyzje  o  przeniesieniu  tej 
lokalizacji             w zupełnie inne miejsce. 
     13/ 26.03.2009 r. -  Posiedzenie Sejmowej Komisji  Bezpieczeństwa i  Infrastruktury 
w  Zamku  KSIĄŻ  przy  współudziale  członków  Zarządu  Województwa  oraz 
samorządowców  Województwa  Dolnośląskiego.  Wiodące  były  dwa  tematy.  Pierwszy 
temat to linie kolejowe i możliwość transportu kruszców, które są wydobywane na terenie 
Powiatu  Kłodzkiego,  jak  i  modernizacja  dróg  istniejących  i  budowy  obwodnic.  Nas 
interesowała  oczywiście  obwodnica  kłodzka.  Wiemy,  że  obwodnica  Wrocławia  już 
praktycznie ruszyła, obwodnica Wałbrzycha ma już przygotowane dokumenty i to samo 
dotyczy miasta Świdnicy. Natomiast jeśli chodzi o obwodnicę miasta Kłodzka, to nie ma 
nawet  w  budżecie  na  rok  2009  pieniędzy  na  wykonanie  dokumentacji.  Rozmowy 
przeniosły  się  na  teren  miasta  Kłodzka  i  część  członków  Sejmowej  Komisji 
Bezpieczeństwa…  przyjechała  do  naszego  powiatu.  Z  naszej  strony  była  deklaracja 
i  prośba,  że zostanie złożony wniosek,  aby do projektu budżetu państwa na rok 2010 
została  wprowadzona  kwota  około  25  mln  zł  na  wykonanie  dokumentacji  obwodnicy 
miasta  kłodzka.  Oprócz  tego otrzymała  też  informację,  że  na  odcinku  drogi  Wrocław-
Radzików Generalna Dyrekcja  Dróg i  Autostrad, to wcześniej  planowano,  aby do roku 
2012  był  wybudowany  dodatkowy  pas  ruchu,  ze  względów  finansowych  nie 
zrealizuje tego, jest to niemożliwe. Będą przebudowywane tylko skrzyżowania i na krótkich 
odcinkach dodatkowy pas ruchu dotyczący zjazdu z tejże trasy. Rozmawiano również o 
modernizacji i przebudowie całej linii Wrocław-Międzylesie i informacja, jaką uzyskała, to 
taka, że do roku 2020 musi być wybudowana nowa „nitka” tej  trasy,  gdyż jest to czas 
progowy,  w  którym  ta  droga  w  ogóle  straci  swoją  przepustowość.  Ona  ze  swojej 
strony  poruszyła  sprawę  dotyczącą  wyłącznie  Bystrzycy  Kłodzkiej  i  Długopola-Zdroju, 
a  więc  przebudowę  wiaduktu  przy  ul.  Unii  Lubelskiej.  Uważa,  że  informacja,  jaką 
przedstawiła, a mianowicie, że Bystrzyca Kłodzka mogłaby być miastem zamkniętym, do 
którego  nie  mogłoby  być  wjazdu  od  1  stycznia  2011  r.  dużych  samochodów 
ciężarowych spowodowała, że naprawdę ten temat wzbudził  ogromne zainteresowanie. 
Są już proponowane projekty pism od parlamentarzystów,  jak również zainteresowanie 
Wiceministra Infrastruktury,  który również gościł na tym spotkaniu. Rozmowy dotyczące 
tego  tematu  rozpoczną  się  w  przyszłym  tygodniu,  więc  ma  nadzieję,  że  jest  zielone 
światełko w tunelu i przebudowa wiaduktu przy u. Unii Lubelskiej ma szanse realizacji w 
roku przyszłym. 
      14/ Gospodarka lokalowa:
       - lokale użytkowe przejęte: 0
       - lokale użytkowe wytypowane do przetargu: 1
       - lokale użytkowe oddane w najem w drodze przetargu: 0
       - lokale użytkowe oddane w najem w drodze rokowań: 1
       - pozyskane mieszkania: 4
       - przydzielone mieszkania: 4
              a/ po zakończonym remoncie kapitalnym - 0
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              b/ do remontu kapitalnego - 0
       - zamiany mieszkań:
              a/ wzajemne (pomiędzy najemcami) – 1
              b/ z urzędu - 0
15/ Gospodarka mieniem gminnym:
       - sprzedaż lokale (ilość zawartych aktów notarialnych): 2 + 1 decyzja
              a/ mieszkalne: 1
            b/ użytkowe: 0
              c/ budynki (budowle): 0
              d/ nieruchomości niezabudowane: 
                  działki budowlane: 0
                  grunty rolne: 0
              e/ zamiany: 0
              f/ sprzedaż prawa użytkowanie wieczyste - 1
              g/ decyzja o przekształceniu prawa użytkowania wieczystego - 1
        - dzierżawa gruntów rolnych: 14 w tym: rolne przedłużenia - 3, nowe - 8
                                                                       grunty pod garaże przedłużenia - 1, nowe – 1
                                                                       umowa tablice reklamowe - 1
        - lokale użytkowe oddane w najem - 0
16/ Wydane Zarządzenia Burmistrza: 86
17/ Informacja demograficzna:
      - urodzenia: 7
      - zgony: 16
        Na zakończenie też  poinformowała,  że odbywały  się  różne spotkania i  trwały 
rozmowy dotyczące lokalizacji ferm wiatrowych w Gminie Bystrzyca Kłodzka i Międzylesie. 
Widzi na sali osoby zainteresowane tym tematem, więc informuje o tym, bo to nie kto inny, 
jak my tu wszyscy razem podejmujemy decyzje  czy jesteśmy za lub też im przeciwni. 
Informuje,  że  sprawa  wiatraków na  terenie  Gminy Bystrzyca  Kłodzka  umarła  śmiercią 
naturalną.  Wyszły  z  UMiG  odpowiednie  pisma  do  ewentualnego  inwestora,  że  nie 
jesteśmy zainteresowani  dalszymi  rozmowami  i  lokalizacją  ferm wiatrowych  na terenie 
Gminy Bystrzyca Kłodzka. Została wydana dyrektywa  unijna,  co zostało poświadczone 
telefonicznie  z  Ministerstwem  Środowiska,  tzw.  „ptasia”  dotycząca  obszarów  „Natury 
2000”,  która  mówi  o  tym,  że  obszary  w  Kotlinie  Kłodzkiej  m.in.  w  Gminie  Bystrzyca 
Kłodzka i Międzylesie są obszarami chronionymi, gdyż znajdują się tutaj takie ptaki, jak 
sokół wędrowny i  bocian czarny.  Ze względu na te obszary inwestycja wiatraków jest  
i  nieopłacalna i  niemożliwa,  dlatego też informuje,  że  temat  wiatraków umarł  śmiercią 
naturalną i nie będziemy tego tematu dalej prowadzić. 

Ad 9.
1/ Przewodniczący przystąpił do realizacji  punktu „Zapytania radnych”.
2/ Joanna Wilewska - radna - pyta, czy ta dyrektywa powstała w wyniku tego, że taki ruch 
zrobił  się  wokół  ferm  wiatrowych,  czy  można  było  wcześniej  zapoznać  się  z  taka 
dyrektywą i nie rozpoczynać tych wszystkich działań i nie denerwować tylu mieszkańców 
i różne instytucje. 
3/ Renata Surma - Burmistrz - odpowiada, że dyrektywa powstała w tym roku, wcześniej 
jej nie było. Mówi, że to inwestor finansował wszystkie dokumenty i jest w ich posiadaniu 
Miał też odpowiednie raporty. Przecież gdyby taka dyrektywa istniała wcześniej, to nikt  
w ogóle nie zgodziłby się na prowadzenie jakichkolwiek prac na naszym terenie. 
4/ Joanna Wilewska  - radna - prosi, aby nie wmawiać radnym, że to inwestor narobił 
zamieszania i jest winien temu, że tematyka wiatraków została poruszona. 
5/ Renata Surma - Burmistrz - mówi, że ma rozumieć, że to ona napisała wniosek do rady 
z prośbą o przystąpienie do zmiany studium i to był jej pomysł i jej inicjatywa. Zaznacza, 
że jest dokument, który wpływa do gminy i którym należy się zająć, więc na dzień wpływu 
wniosku,  zajęła  się  tym  wnioskiem  i  ona  przedstawiła  radnym  stosowne  dokumenty, 
raporty  i  opinie  do  zmiany studium.  Skoro  wszystkie  opinie  takich  instytucji  takich  jak 
Urząd Marszałkowski,  Wojewoda,  Starostwo  są  pozytywne,  to  jak  ona ma się  inaczej 
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zachować,  jak  nie  przedstawić  radnym  zmiany  studium.  Tłumaczyła  też  przy  zmianie 
studium, z jakiego powodu do tego przystępujemy.  Podkreśla, że jeśli  temat wiatraków 
umiera śmiercią naturalną, to ona nie będzie dalej kontynuować tego tematu. 
6/ Joanna Wilewska  -  radna - mówi,  że ona jednak skomentuje to,  co się wydarzyło. 
Uważa, że zupełnie niepotrzebnie doszło do tej inicjatywy, bo do p. Burmistrz nie trafiały 
żadne argumenty i żadne ekspertyzy, które wskazywały na to, że nie ma w ogóle potrzeby 
zajmowania się tym tematem. Takie wnioski, o których p. burmistrz mówiła wpłynęły do 14 
gmin Powiatu Kłodzkiego, a tylko Gmina Bystrzyca Kłodzka i Międzylesie zaczęły się tym 
tematem zajmować, więc prosi, aby nie mówić, że wszystkiemu jest winien inwestor, że 
bez zgody Burmistrza i przyzwolenia wszedł na teren gminy i rozpoczął działania. 
7/ Bogdan Krynicki - radny - mówi trochę humorystycznie, że może z nazwiska i imienia 
wymienić  tych  sprawców naturalnej  śmierci  tematu wiatraków i  to  z  90% pewnością.  
Nie jest to śmierć naturalna i dyrektywa nie pojawiła się tak sobie z nieba, ale to dobrze, 
że tak się stało. W związku z tym trzeba byłoby pomyśleć, czy aby czarnemu bocianowi 
i sokołowi wędrownemu nie postawić w Bystrzycy Kłodzkiej pomników. 
8/ Jan Szkwarek - radny - pyta, jak ma się sprawa związana z remontem drogi, czy też 
budową mostu w Idzikowie, obok byłego PGR-u?
9/ Renata Surma  - Burmistrz - poinformowała, że w roku poprzednim wprowadzono do 
budżetu  gminy 100 tys.  zł.  Gmina na wniosek  Agencji… musiała  udokumentować,  że 
posiada  takie  środki  w  swoim  budżecie,  bo  jeśli  Agencja…  oddałaby  gminie  część 
gruntów, to gmina musi zapewnić środki na ich remont. Do końca grudnia 2008 r. żadna 
umowa nie została podpisana. W związku z tym nie było możliwości wykorzystania tychże 
środków,  ponieważ  nie  są  to  jeszcze  grunty  należące  do  gminy.  Na  dzień  dzisiejszy 
wiadomo  również,  że  Dolnośląska  Służba  Dróg  i  Kolei,  czyli  właściciel  drogi,  która 
przebiega przez Pławnice i Idzików, nie wyraziła zgody na zjazd tam, gdzie miałby by ten 
most,  dlatego  też  trwają  w  dalszym  ciągu  rozmowy  w  Agencją…  Pokazywaliśmy  
w  dalszym  ciągu  teren,  który  chcieliśmy  od  agencji  wydzierżawić.  Zostali  również 
poproszeni  Państwo  Jędrzejewicz  i  Kliś  na  rozmowę  dotyczącą  zamiany  gruntów 
pomiędzy gminą, a tym państwem, aby ta droga stała się własnością gminy. 
10/  Maria  Sajewicz  -  radna  -  przypomina,  że  na  sesji  styczniowej  złożyła  wniosek 
odnośnie odpowiedzi na piśmie dotyczącej nagrywania przez dyktafon posiedzeń komisji, 
a  dokładnie  Komisji  Rolnictwa  i  Zagospodarowania  Gminy  oraz  Budżetu  i  Finansów. 
Otrzymała odpowiedź na poprzedniej sesji,  czyli  po miesiącu. Zgodnie ze statutem, na 
który p. Przewodniczący Rady też się  powołuje i na którym rada pracuje, więc tam jest 
wyraźnie napisane, że w ciągu 14 dni powinna być odpowiedź na piśmie. Zaznacza, że 
ona nie ma żadnych pretensji do Przewodniczącego Rady, tylko chciała uczulić na pracę 
ludzi zatrudnionych w UMiG, w jaki sposób ci ludzie pracują i traktują radnych. Mówi, że 
przepracowała  tyle  lat  w  gminie  na  różnych  stanowiskach,  ale  odpowiedzią,  którą 
otrzymała była zażenowana. Po pierwsze zaskoczona jest językiem, w jakim sposób to 
zostało napisane, bo czytała to pismo trzy razy i nie wie, o co chodzi, po drugie terminem 
– te 14 dni nie zostało dotrzymane, chociaż na piśmie jest data 9 lutego 2009 r., a ona 
otrzymała  27  lutego  br.  na  sesji.  Kolejna  sprawa,  to  pismo,  które  otrzymała  nie  jest 
zarejestrowane, nie ma nadanego numeru. Uważa, że takie pisma nie powinny wychodzić 
z  urzędu.  Była  bardzo  oburzona,  że  takie  pismo  otrzymała.  Poza  tym  nie  otrzymała 
odpowiedzi, co ją rzeczywiście nurtowało, a mianowicie, czy to, co zostało zrobione na 
tych komisjach, czyli nagrywanie ich, było zgodne z prawem. Nie wie tego i ma prawo nie 
wiedzieć.  Pyta  więc,  czy  są  jakieś  przepisy,  które  regulują  tą  sprawę.  Chciałaby  też 
wiedzieć,  czy  jeżeli  była  to  samowola,  to  czy  zostały  wyciągnięte  konsekwencje  
w stosunku do tego pracownika. Pyta również, co się stało z tym materiałem, który został 
nagrany, bo może zostać w różny sposób wykorzystany - z tego, co się widzi i dzieje po 
świecie, to nie wiadomo, w jakim celu zostało to zrobione. Czy był to prywatny dyktafon, 
czy też urządzenie to jest własnością gminy? Są to wątpliwości, które ją nurtują i chciałaby 
uzyskać na nie rzetelną odpowiedź. 
11/ Przewodniczący - zaprosił radną Sajewicz po sesji do Biura Rady i jeśli pozwoli, to 
wyjaśni jej te wszystkie wątpliwości. Pyta radnej, czy zgadza się na to?
12/  Maria  Sajewicz  -  radna  -  zgadza  się,  porozmawiać  może  jak  najbardziej,  ale 
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podtrzymuje swój wniosek, aby uzyskać odpowiedź na piśmie. 
13/  Przewodniczący  -  przyjął  prośbę  p.  Sajewicz  i  zaznaczył,  że  dzisiaj  po  sesji 
porozmawiają i wyjaśnią wszelkie wątpliwości, oraz poda termin, w którym otrzyma ona 
odpowiedź na piśmie. 
14/  Joanna Wilewska  -  radna -  kontynuując poruszoną przez p.  Sajewicz  sprawę,  to 
akurat wie, że nagranie to było do tej pory jednorazowe, ale odbywało się na posiedzeniu 
Komisji Rolnictwa, podczas której odwoływano Przewodniczącego tej komisji, więc to jest 
ważne,  gdzie to nagranie się podziało. Są tam argumenty,  które przedstawiał  radny p. 
Artur Pokora w celu odwołania przewodniczącego komisji. Przypomina, ze na poprzedniej 
komisji zgłosiła wniosek o przygotowanie uzasadnienia na piśmie do tejże uchwały, który 
został  przegłosowany.  Wprawdzie  uchwała  była  sprytnie  skonstruowana,  bo  dotyczyła 
całościowo  zmian  składu  osobowego  komisji,  a  nie  dotyczyła  odwołania  samego 
przewodniczącego.  W związku z  tym wszyscy  radni  otrzymali  w swoich  przegródkach 
takie  uzasadnienie,  które  w  jej  odczuciu  nie  jest  wyrazem  szacunku  dla  Rady  i  jej 
członków. 
15/ Przewodniczący - zaprosił również p. Wilewską po sesji do Biura Rady i wyjaśni jej 
sprawy związane z dyktafonem i nagraniem posiedzeń.  
16/ Joanna Wilewska - radna - mówi, że nie skorzysta z tego zaproszenia, bo ona nie ma 
nic do ukrycia. Jeżeli miałaby się czegokolwiek dowiedzieć od Przewodniczącego rady, to 
wolałaby właśnie podczas sesji Rady Miejskiej. 
17/ Przewodniczący - przyjął prośbę radnej Wilewskiej i powiedział, że na następnej sesji 
przedstawi uzasadnienie i informację dotyczącą nagrywania posiedzeń komisji. 
18/  Joanna  Wilewska  -  radna  -  prosi  wiceburmistrz  p.  Beatę  Hucaluk-Szpanier  
o  przedstawienie  podstawy  prawnej  i  zasad  wypłacania  dodatku  mieszkaniowego  dla 
nauczycieli w miejscowościach do 5 000 mieszkańców. 
19/  Beata  Hucaluk-Szpanier  -  Zastępca  Burmistrza  -  jak  już  wcześniej  zaznaczyła  
i  przywołała ustawę o systemie oświaty,  powtarza jeszcze raz, że w art.  5a jest zapis, 
który brzmi: „Zadania oświatowe jednostek samorządu terytorialnego finansowane są na 
zasadach określonych w odrębnych ustawach”. W pkt. 3 tego artykułu jest napisane, że: 
„Środki niezbędne na realizację zadań oświatowych, o których mowa w ust. 2, w tym na 
wynagrodzenia  nauczycieli  oraz  utrzymanie  szkół  i  placówek,  zagwarantowane  są  
w dochodach jednostek samorządu terytorialnego”.  Idąc w ślad za ustawą o systemie 
oświaty  i  art.  5a,  chciała  przywołać  „Kartę  Nauczyciela”  art.  54,  pkt.  7,  w  którym jest 
napisane,  że  „Organ  prowadzący  szkołę  będący  jednostką  samorządu  terytorialnego 
określa w trybie,  o którym mowa w art.  30 ust. 6, wysokość nauczycielskiego dodatku 
mieszkaniowego  oraz  szczegółowe  zasady  jego  przyznawania  i  wypłacania,  
z uwzględnieniem zasad określonych w ust. 3”. Na tej podstawie dnia 28 lutego 2005 r. 
Rada  Miejska  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  podjęła  uchwałę  w  sprawie  wysokości  oraz 
szczegółowych  zasad  przyznawania  i  wypłacania  nauczycielskiego  dodatku 
mieszkaniowego.  Ta  uchwała  reguluję  sprawę  dodatków  mieszkaniowych  bardzo 
szczegółowo,  jak  również  w  §  12  tej  uchwały  jest  zapis,  że  traci  moc  regulamin, 
określający  wysokość  oraz  szczegółowe  zasady  przyznawania  i  wypłacania  dodatku 
mieszkaniowego,  stanowiący  załącznik  nr  2  do  uchwały  Rady  Miejskiej  w  Bystrzycy 
Kłodzkiej  z  dnia  10 października 2002 r.  w sprawie  zasad wynagradzania nauczycieli, 
ustalenia regulaminu określającego wysokość oraz szczegółowe warunki  przyznawania 
nauczycielom dodatków za wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego oraz warunki pracy 
i niektórych innych składników wynagrodzenia, a także wysokość, szczegółowe zasady 
przyznawania i wypłacania dodatku mieszkaniowego. 
Korzystając z tego, że p. Przewodniczący Rady udzielił jej głosu, chciałaby odnieść się do 
wypowiedzi p. Marii Sajewicz, która wypowiadała się, iż dzisiejsza uchwała w regulaminu 
przyznawania  dodatków  do  wynagrodzenia  zasadniczego  nauczycieli  jest  nieco 
opóźniona, więc przypomina, że koniec roku 2008, jak również początek 2009 - były to 
zasadnicze zmiany w systemie oświaty.  Przywołuje „Kartę Nauczyciela” art.  30 ust. 6,  
w  którym  wykreśla  się  słowo  „corocznie”  -  jest  to  zasadnicza  zmiana  w  obecnym 
regulaminie, jak widać w tytule nie ma czasookresu. 
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20/  Joanna  Wilewska  -  radna  -  zaznacza,  że  na  pytanie  o  dodatki  mieszkaniowe, 
otrzymała odpowiedź, że są one normowane ustawą wyższego rzędu. Pani Wiceburmistrz 
powiedziała, że poszuka dowodów na to, że tak jest. Poszukała dowodów, które wskazują, 
że jest akurat odwrotnie. Owszem Karta Nauczyciela określa, że takie dodatki mają być 
wypłacane,  ale  na  podstawie  regulaminu  przygotowanego  przez  organ  prowadzący.  
Czyli p. Wiceburmistrz nie miała racji, prosi, aby się nie denerwowała, bo p. Wiceburmistrz 
nie lubi też, jak się ktoś denerwuje, więc sama też nie powinna. Mogłaby temat pociągnąć 
dalej, ale nie chce, bo pracując z dziećmi chorymi, ma też wiedzę, kto się nie denerwuje. 
Pyta  w takim razie,  czy są unormowania  prawne dotyczące dodatku mieszkaniowego. 
Pani Wiceburmistrz czytała, że jeden regulamin stracił swoją moc, drugi wszedł w życie, 
więc pyta, czy są te uregulowania w końcu, czy ich nie ma. 
21/  Beata  Hucaluk-Szpanier  -  Zastępca  Burmistrza  -  odpowiada,  że  uregulowania 
prawne dotyczące dodatków mieszkaniowych dla nauczycieli są.
22/ Przewodniczący - poprosił, aby dać spokój już temu tematowi. Radna Wilewska może 
w  formie  wniosku  złożyć  zapytanie  i  będzie  przygotowana  na  piśmie  merytoryczna 
odpowiedź, skonsultowana z radcą prawnym, bo taka polemika jest teraz zbędna. 
23/ Joanna Wilewska - radna - wie, że zawsze nam się wszystkim bardzo spieszy i nie 
mamy czasu na zabieranie głosu. 
24/ Przewodniczący - mówi, że nikomu się nie spieszy i możemy tu siedzieć jeszcze kilka 
godzin, ale po co polemizować. 
25/ Joanna Wilewska - radna - zaznacza, że przede wszystkim to nie ona zaczęła spór, 
tylko p. Wiceburmistrz chciała jej udowodnić, że ona nie ma racji. Radna chce w takim 
razie udowodnić, że to ona miała rację, iż to organ prowadzący normuje prawnie sprawę 
wypłacania dodatków mieszkaniowych i kończy w tym momencie dyskusję. 
26/  Beata  Hucaluk-Szpanier  -  Zastępca  Burmistrza  -  mówi,  że  ona  odpowiadała  na 
pytanie, a nie uznawała, czyja jest racja. 

Ad 10.
      Przewodniczący w punkcie dotyczącym „Informacji Przewodniczącego Rady”
poinformował, że do Biura Rady wpływają pisma wymagające opinii i te są kierowane od 
razu do rozpatrzenia przez komisje stałe. 
Poza tym do Biura Rady wpłynęły:
a/ pismo mieszkańców ul. Kolejowej - w sprawie uchylenia uchwały Rady Miejskiej z dnia 
    28 września 2007 r. dotyczącej przekazania działek nr 64, 65 i 229 dla Międzygminnego 
    Związku Celowego na cele budowy stacji przeładunkowej oraz budowy punktu  
    dobrowolnego gromadzenia odpadów, po czy odczytał treść pisma. Pismo wpłynęło od  
    Pana Wiesława Czermaka, który napisał to je w imieniu mieszkańców i właścicieli 
    gruntów w obrębie Niedźwiedna. Decyzję o zaniechaniu powyższej budowy podjął 
    przedstawiciel MZC w obecności mieszkańców na spotkaniu w siedzibie UMiG w dniu  
   20 lutego br. Dodał też, że posiada protokół z tego właśnie zebrania mieszkańców z  
   przedstawicielami gminy, a konkretnie z p. Wiceburmistrz, gdzie m.in. jest wypowiedź 
   p. Pundy, który powiedział, że wbrew ludziom, którzy tam zamieszkują, nie będzie nic   
   budowane. 
       Poinformował też, że konsultował tę sprawę z Panią Burmistrz i jak już tu wspomniała, 
   walne zgromadzenie członków Międzygminnego Związku Celowego nie dobyło się 
   z powodu nieobecności wymaganej liczby jej członków i odbędzie się 31 marca br. 
       Zaznaczył też, że w dniu 23 marca odpisał Panu Czermakowi na pismo, po czym        
   odczytał treść odpowiedzi.  
b/ pismo Wojewody o uzupełnienie załączników planistycznych do uchwały dotyczącej  
     ul. Strażackiej, 
c/ pismo od Wojewody przekazujące skargę Partii Zielonych na burmistrza i pismo 
  Oddziału Terenowego Partii o wycofaniu tej skargi, o którym już wcześniej wspomniał
   Przewodniczący Komisji Rewizyjnej - p. Roman Bogdał. 
d/ pismo kupców i najemców lokali użytkowych dotyczące cen za wywóz nieczystości.  
  Jest  to  pismo adresowane  do  Zarządu Budynków Komunalnych,  a  do  Biura  Rady  
    wpłynęło do wiadomości. 
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 Następna sesja odbędzie się albo 24 kwietnia albo 30 kwietnia z głównym punktem: 
 absolutorium dla Burmistrza za rok 2008.
    Prosi przewodniczących komisji stałych, aby najpóźniej do 7 kwietnia wszystkie 
komisje przedłożyły komisji Rewizyjnej swoje opinie dotyczące sprawozdania burmistrza 
z  wykonania budżetu gminy.
    Komisja Rewizyjna najpóźniej 9 kwietnia musi wypracować wniosek do Rady w sprawie 
absolutorium,  a  wniosek  ten  musi  być  również  zaopiniowany  przez  Regionalną  Izbę 
Obrachunkową - która ma 14 dni na wydanie opinii.
    Według najświeższych informacji - Rada Gminy Kaźmierz zaprasza nas na wspólną  
sesję do Kaźmierza w dniach 23 - 24 maja br. (sobota - niedziela)
    Przypomina, że w czwartek 30 kwietnia mija termin złożenia oświadczeń majątkowych 
za rok 2008.

Ad 11.
1/  Przewodniczący przystąpił  do  realizacji  kolejnego  punktu  „Sprawy  różne  i  wolne 
wnioski”. 
2/  Roman Bogdał  -  poinformował  członków Komisji  Rewizyjnej,  że  posiedzenie  tejże 
komisji  odbędzie  się  31  marca  br.  Prosił  pracowników  Biura  Rady  o  nie  rozsyłanie 
zawiadomień i materiałów, ponieważ nie zdążą dojść na czas - są do odbioru właśnie  
w  Biurze  Rady.  Chciałby  zaplanować  posiedzenia  komisji  tak,  aby  przed  Świętami 
Wielkanocnymi  można było  wysłać wniosek w sprawie absolutorium dla Burmistrza do 
Regionalnej Izby Obrachunkowej. 
3/  Adam  Popławski  -  radny -  prosi  p.  Burmistrz  o  interwencję  w  sprawie  wywozu 
nieczystości  stałych,  czyli  kontenerów na śmieci.  Jak wiemy weszła  w życie  reforma  
w wywozie śmieci i zamiast tych dużych kontenerów KP7, są postawione pojemniki 1100 l. 
Po  rozmowie  z  Prezesem  ZUK,  dowiedział  się,  że  te  kontenery  mniejsze  będą 
wypróżniane raz na tydzień. Te duże kontenery były siedem razy większe i były wywożone 
dwa razy w miesiącu. Okazuje się, że tych małych kontenerów jest za mało, bo robi się 
wielkie śmietnisko wokół tych kontenerów. Powie na przykładzie swojej wsi Idzików, gdzie 
przyjeżdżają ludzie, zostawiają worki przy kontenerze, bo do niego się już nie mieści i po 
jednej  nocy  wokół  kontenera  i  na  terenie  prywatnych  posesji  jest  pełno  wszystkiego, 
ponieważ psy rozszarpują worki  i  wyciągają ich zawartość,  a są różne rzeczy do nich 
wrzucane. Tak więc prosi o interwencję w tej sprawie. 
     Następnie składa wniosek o przedstawienie opinii prawnej przez Radcę Prawnego na 
następnej  sesji  Rady  Miejskiej  w  Bystrzycy  Kłodzkiej,  czy  koszty  związane  
z  opracowywaniem  zmiany  studium  i  planów  zagospodarowania  przestrzennego  były 
pokrywane przez inwestora (jeżeli tak, to na jakich zasadach). 
    Kolejna sprawa, to chciałby na podsumowanie i zamknięcie tematu wiatraków, aby 
Rada Miejska podjęła uchwałę w tej  sprawie.  Były  opinie mediów,  grup inicjatywnych  
i społecznych, odbyły się zebrania rad sołeckich, na których podjęto uchwały wyrażające 
stanowczy sprzeciw przeciwko budowie ferm wiatrowych, więc żeby uspokoić ludzi i nasze 
dzisiejsze obrady,  bo była  już sytuacja napięta,  uważa, że radni  powinni  podjąć jakieś 
ostateczne stanowisko w tej sprawie. Tak więc składa wniosek o treści:
„Rada Miejska w Bystrzycy  Kłodzkiej  przychyla  się do uchwał  zebrań wiejskich terenu 
Gminy Bystrzyca Kłodzka wyrażających w treści zdecydowany sprzeciw, co do budowy 
ferm  wiatrowych  i  nie  będzie  przystępować  do  zmian  w  planach  zagospodarowania 
przestrzennego terenu Gminy Bystrzyca Kłodzka pod budowę ferm wiatrowych”. 
4/ Renata Surma - Burmistrz - poinformowała, że do gminy Bystrzyca Kłodzka nie wpłynął 
żaden wniosek o zmianę w planie zagospodarowania przestrzennego. Na dzień, kiedy 
zostało przyjęte studium dotyczące lokalizacji ferm wiatrowych, do dnia dzisiejszego nie 
wpłynął  żaden  wniosek,  aby  kontynuować  tą  sprawę.  Dlatego  też  uważa,  że  nie  ma 
potrzeby, aby podejmować coś, czego tak naprawdę nie ma w tej chwili. 
5/ Adam Popławski  - radny - zaznacza, że chodzi mu o to, że Rada Gminy nie będzie 
przystępować,  czyli  mówi,  aby  się  zabezpieczyć  na  przyszłość  przed  takim 
postępowaniem, że będziemy coś robić. Chodzi o to, żeby mieszkańcy byli spokojniejsi, że 
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Rada Miejska nie podejmie takiego tematu w najbliższym czasie,  a przynajmniej  w tej 
kadencji. 
6/  Jan  Szkwarek  -  radny  -  chciał  się  również  ustosunkować  do  firmy  ZUK.  To,  co 
powiedział przed chwilą radny Popławski - miał słuszną rację, ponieważ już i inni sołtysi 
zgłaszali problem odnośnie kontenerów. Prawie we wszystkich miejscowościach zostały 
zabrane kontenery typu  KP7,  a  postawiono pojemniki  o  pojemności  1100 litrów,  które 
faktycznie  nie  starczają  na  odpady i  ludzie  kładą worki  wokół  tych  pojemników,  które 
następnie zostają rozciągane przez psy. Ludzie są oburzeni podwyżką za wywóz śmieci, 
ponieważ  sołtysi  otrzymali  ogłoszenia,  które  zostały  wywieszone  na  tablicach 
informacyjnych,  gdzie  było  wyraźnie  napisane,  że  podwyżka  za  śmieci  wynosi  33%,  
a kiedy mieszkańcy przyszli do sołtysów płacić za wywóz tychże nieczystości, to okazało 
się, że kontenery podrożały o 101%, natomiast pojemniki o poj. 110 l. - o 50%. Podatek 
rolny, czy też podatek od nieruchomości mieszkańcy płacą dużo mniejszy niż za wywóz 
nieczystości stałych, dlatego też są tym bardzo oburzeni. 
7/  Renata  Surma  -  Burmistrz  -  mówi,  że  dziwi  ją  stwierdzenie  radnego  Szkwarka, 
ponieważ Prezes ZUK-u Pan Kazimierz Sołotwiński był obecny na spotkaniu z sołtysami, 
gdzie rozmawiano na ten temat i wyjaśniano, dlaczego likwiduje się te duże kontenery,  
a  mianowicie  po to,  aby przejść na indywidualne umowy.  Wszyscy też zdajemy sobie 
sprawę,  dlaczego między innymi  stawka  za  wywóz  nieczystości  została  podniesiona - 
ponieważ wysypisko śmieci w Bystrzycy Kłodzkiej od 1 stycznia 2009 r. nie funkcjonuje. 
Wiąże się to przede wszystkim z wywozem tych śmieci do innych gmin, jak również opłata 
za  składowanie  1  tony  śmieci  na  wysypisku,  którą  wpłaca  się  do  Urzędu 
Marszałkowskiego z 15 zł sprzed dwoma laty wzrosła w ubiegłym roku do 75 zł, w tym 
roku do 100 zł, a w przyszłym roku ma wynosić w granicach 250 - 300 zł za tonę. Nasza 
gmina oraz Gmina Kłodzko nie posiada swojego wysypiska śmieci i w związku z tym te 
wszystkie składniki spowodowały wzrost opłaty za wywóz śmieci. 
8/  Jan  Szkwarek  -  radny  -  mówi,  że  nie  ma  pretensji,  ale  można  było  na  tych 
ogłoszeniach napisać, że podwyżka za śmieci będzie wynosiła średnio 50%, a nie 33%. 
9/ Jan Kunicki  -  radny -  pyta odnośnie hali  sportowej  w Wilkanowie,  bo te wszystkie 
informacje,  które  p.  Burmistrz  przedstawiła,  to  radni  znają  od  siedmiu  lat,  natomiast 
chciałby wiedzieć coś o przyszłości - w którym miejscu ta hala powstanie i jaka. 
10/  Renata  Surma  -  Burmistrz  -  poinformowała,  że  przy  Gimnazjum  może  być 
wybudowana  tylko  sala,  którą  zaprojektował  p.  Pustelnik  o  wymiarach  13m na  24  m. 
Dlatego też powiedziała, że do 31 marca br. podejmie temat, jaka będzie różnica w cenie 
pomiędzy lokalizacją sali o innych wymiarach na dole. W związku z tym, że trzeba będzie 
wybudować tam nowy zbiornik przeciwpożarowy,  wykonać przyłącze, oddzielny system 
ogrzewania, należy się zastanowić jeszcze nad tym, gdzie tą salę usytuować. Dlatego też 
daje sobie jeszcze czas do końca marca i ma nadzieję, że radni dadzą jej parę tych dni, 
bo skoro radny Kunicki powiedział, że czekają już siedem, czy więcej lat, to ten tydzień 
jeszcze wytrzymają. 
11/  Magdalena  Pośpiech  -  Wiceprezes  Towarzystwa  Górskiego  „Róża  Kłodzka”  - 
poinformowała,  że  Towarzystwo  „Róża  Kłodzka”  bardzo  mocno  zaangażowało  się  
w  sprawę  siłowni  wiatrowych  na  terenie  Gmin  Międzylesie  oraz  Bystrzyca  Kłodzka. 
Dziękuje wszystkim bardzo serdecznie w imieniu swoim oraz członków towarzystwa za to, 
że dziś usłyszeli satysfakcjonującą ich i radosną dla nich informację, że nie będzie ferm 
wiatrowych na terenie tej gminy. Dodała też, że Gmina Międzylesie wystosowała do nich 
pismo, w którym burmistrz oficjalnie poinformował, ze odstępuje od rozmów z inwestorem 
oraz od nanoszenia zmian w planie zagospodarowania przestrzennego. Uważa, że dobrze 
byłoby, aby i ta gmina w podobny sposób ustosunkowała się do tego tematu, bo sprawa 
jest naprawdę poważna, albo będziemy się po prostu mocno modlić, aby „Bocian czarny” 
dalej na tych terenach gniazdował i sprowadził jeszcze różne, inne ptaki.  Podziękowała 
też wszystkim, którzy ich wspierali, którzy z nimi dyskutowali, bo uważa, ze był to ważki 
temat dla społeczności. 
12/  Renata  Surma  -  Burmistrz  -  poinformowała,  że  gmina Międzylesie  przystąpiła  do 
zmiany w planie zagospodarowania przestrzennego, więc w tej chwili muszą się z tego 
wycofać.  Nasza gmina nie  przystępowała do takich zmian,  więc nie  ma w tej  chwili  z 
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czego  się  wycofywać,  bo  nawet  nie  ma wniosku  o  przystąpieniu  do  tego  planu  i  ma 
nadzieje,  ze  już  nie  będzie.  Natomiast  oczywiście  taką  informację,  jaką  wysłała  do 
inwestora  pozwoli  sobie  przesłać  do  Towarzystwa  Górskiego  „Róża  Kłodzka”  i  ma 
nadzieję, że to państwa usatysfakcjonuje. 
13/  Edward Rojek  -  mieszkaniec  Bystrzycy  Kłodzkiej  -  zwracając się  do p.  Burmistrz 
mówi,  że ona dobrze gospodarzy,  tylko ma złych doradców, którzy mącą jej  w głowie. 
Mówi, że pochodzi z Małopolski, gdzie był 3 tygodnie temu i miał okazję uczestniczyć na 
sesji, ponieważ jest tam radnym jeden z członków jego rodziny - już czwartą kadencję  
i zapytał go ile gmina płaci radnym za swoją funkcję. Odpowiedział mu, że otrzymuje 300 
zł  diety  i  nie  ma tam na sesji  kawy,  czy oranżady,  tylko  jest  parę  paluszków i  woda 
mineralna.  Tam  mnóstwo  ludzi  bierze  udział  w  dyskusjach,  a  wójt  jest  już  czwartą 
kadencję i to jest gospodarz, ale ma dobrych doradców i to go trzyma. Naszą p. Burmistrz 
gubi to, że ma złych doradców, którzy tylko patrzą i nie wiadomo na co. Uważa, że jeśli nie 
weźmiemy się wspólnie za to, to nie wie, co to dalej będzie. 
     Mówi też, że jeśli się coś dzieje, to Straż Miejska obraca się plecami. Przypomina też 
sytuacje, że kiedyś wychodził z budynku UMiG i na schodach strażnik go upomniał, że tu 
nie wolno palić. Palił, pali i będzie palił, bo mu kazał nawet lekarz. Odpowiedział, żeby 
poszli pod szkołę i zobaczyli, co się tam dzieje, a nie jego starego upominają. Taką mamy 
Straż Miejską i Policja robi to samo. Policja byłaby dobra gdyby byli obcy ludzie, ale jak są 
swoi ludzie, to będzie taki bajzel, jaki był.  Co zrobimy - musimy się do jakiegoś czasu 
męczyć. Mówi cyt: „góra wali nas, a wy jeszcze nas walicie - weźmy się jakoś uczciwie za 
robotę ludzie, pomyślmy, porozmawiajmy, zróbmy i będzie jakoś, bo w tej chwili nie ma 
pomysłu, żeby coś wymyślić dla was”. 
    Przypomina też, że za Burmistrza Kamińskiego, czy Krynickiego mówiono mu, żeby 
zmienić nr domu, wyodrębnić bo jest nr „3a” i  „3” -  on mieszka pod nr „3a”. Nie chce 
rozwalać budynku - niech on stoi cały, ale trzeba zmienić te numery. Uważał, że można 
się z ludźmi dogadać, ale się mylił i nie można się dogadać, bo chcą go wyrzucić i trzeba 
byłoby się bić. Uważa, że p. Burmistrz ma geodetów do niczego i innych pracowników, 
którzy nie wiedzą, co robią. 
14/ Mieczysław Kamiński - zaznacza, że pan Przewodniczący na początku sesji odczytał 
pewne  paragrafy  statutu  gminy,  ale  on  nie  chciałby  być  złośliwy  i  nie  chce  odczytać 
paragrafu  w  postaci  konstytucji,  ustawy  o  samorządzie  terytorialnym  i  statutu  gminy  
w innych miejscach, gdzie obywatelom tej gminy i mieszkańcom wspólnoty samorządowej 
nie wolno odbierać głosu, a wręcz odwrotnie w wielu punktach jest napisane, że trzeba 
zaciągnąć opinii. Gdybyśmy w tej gminie w ten sposób postępowali, że wszyscy jesteśmy 
członkami  wspólnoty  samorządowej  i  przed  podjęciem  właściwych  decyzji  uzyskali 
przynajmniej  wstępną  zgodę,  nie  byłoby  problemów  wiatraków,  nie  byłoby  problemu 
jakiegoś składowiska śmieci, nie byłoby problemów nawet z cenami za usługi komunalne 
itd. itp. Niestety - musi oświadczyć, ze p. Burmistrz podejmuje decyzje jednoosobowo, bez 
zaciągania opinii komisji, Rady Miejskiej oraz mieszkańców i wszystko się później skupia 
w ten sposób, że na sesji musimy się kłócić, albo p. Burmistrz musi się wycofywać z wielu 
niefortunnych  decyzji.  Nie  ma  na  to  usprawiedliwienia.  Mówi,  że  chodzi  prawie  na 
wszystkie  sesje,  ale  akurat  na  tej  sesji,  na  której  studium  zagospodarowania 
przestrzennego zostało uchwalone, nie był obecny, więc wniosek radnego Popławskiego 
jest słuszny, bo cały czas ta uchwała Rady Miejskiej o zmianie studium istnieje, w którym 
są te nieszczęśliwe wiatraki. 
     Zwraca też uwagę na stronę strategiczną gminy, przy czym zaznacza, że wypowiada 
się jako były burmistrz i samorządowiec. Prosi zwrócić uwagę, że prawie na każdej sesji 
podejmuje się uchwały o zmianie studium lub uchwala się plany miejscowe. Wszystko 
obywa  się  na  wnioski  inwestorów  i  osób  prywatnych,  a  gdzie  jest  gmina,  gdzie  jest 
samorząd, gdzie jest interes gminy? Jeżeli już podejmujemy decyzje o zmianie studium, 
czy nawet  przystąpieniu  do  zmiany studium,  to  nie  można mówić  (i  tu  zwraca  się  do 
Przewodniczącego Rady) że nie udziela się głosu p. Kamińskiemu, bo później znowu się 
okaże, że to miejsce, czy lokalizacja hotelu, będzie całkowicie niefortunne. Tak więc przed 
podjęciem jakiejkolwiek decyzji, trzeba się najpierw zastanowić, trzeba to skonsultować z 
mieszkańcami,  a przede wszystkim z Radą Miejską, natomiast p.  Burmistrz  podejmuje 
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decyzje  jednoosobowo.  Podaje  przykład  PKS-u  -  był  na  sesji,  kiedy  p.  Burmistrz 
powiedziała,  że jest  pomysł,  aby Gmina Bystrzyca Kłodzka przejęła PKS, ale ona jest 
przeciwna. Teraz czytamy w gazetach, że Gmina Nowa Ruda oraz Bystrzyca Kłodzka nie 
wyraziły  zgody  na  przejęcie  PKS-u.  W  związku  z  tym  PSK  zwrócił  się  z  prośbą  do 
Starostwa Kłodzkiego i dzisiaj słyszymy, że wczoraj Starostwo Kłodzkie podjęło uchwałę o 
przejęciu PKS-u.  Pyta,  gdzie  tu  interes Gminy Bystrzyca  Kłodzka i  z  kim p.  Burmistrz 
konsultowała sprawę PKS-u? Jedna z głównych baz PKS-u jest to placówka spedycyjna w 
Wilkanowie,  która na pewno by się   nam przydała,  a  teraz  p.  Burmistrz  mówi,  że  po 
ostatniej  rozmowie  możemy  otrzymać  „ochłapy”  w  postaci  może  niepotrzebnych 
pomieszczeń  administracyjnych  oraz  schroniska.  Burmistrz  powinna  najpierw  uzyskać 
zgodę  Rady  Miejskiej  i  dopiero  wtedy  podejmować  jakieś  decyzje.  
W tej chwili podejrzewa, że my jako Bystrzyca Kłodzka na tym PKS-ie straciliśmy. 
Przypomina, że jego koncepcją z III kadencji oraz p. Krynickiego, jako Burmistrza było to, 
żeby przenieść przystanek PKS na plac, gdzie obecnie  buduje się „NETTO” i jakoś nie 
widzi  na tym placu miejsc na stanowiska PKS-u, więc chciałby,  aby p.  Burmistrz nam 
powiedziała, czy będą tam stanowiska PKS oraz budynek zaplecza w postaci kas, szaletu 
i  pomieszczenia  socjalnego  dla  PKS-u.  Ma  informacje,  że  tam może  nic  nie  być,  bo 
inwestor  będzie miał  w „nosie” Gminę Bystrzyca Kłodzka, a nasze pomysły związane  
z  odblokowaniem  Starego  Miasta  i  stworzeniem  miejsc  parkingowych,  żeby  kiedyś  
w  przyszłości  zamknąć  Starówkę  mogą  „spalić  na  panewce”.  Pyta,  czy  decyzja 
jednoosobowa  p.  Burmistrz  o  nieprzejmowaniu  PKS-u  była  podjęta  w  sposób 
demokratyczny,  a demokracja polega na tym,  że trzeba się schylić  trochę niżej,  pójść 
przede wszystkim do Rady Miejskiej, do odpowiednich komisji, pojechać w teren i podjąć 
wtedy decyzję.  Dziś  p.  Burmistrz  powiedziała  po tym „nie”  jednoosobowym,  że  trzeba 
pojechać  do  zajezdni  PKS  w  Wilkanowie  i  pooglądać  te  pomieszczenia.  Uważa,  że 
należało to zrobić przed podjęciem decyzji. 
     Następna sprawa to mieszkańcy Bystrzycy Kłodzkiej i on również obserwują remont 
ul.  Wojska Polskiego i  uważa,  ze to jest  zgroza i  nieszczęście naszego miasta.  Przez 
ponad  pół  roku  remontuje  się  malutki  odcinek  ul.  Wojska  Polskiego,  przy  okazji 
demontując i niszcząc trawniki i zieleń miejską. Chodniki były zrobione, kiedy Burmistrzem 
był p. Krynicki, a w tej chwili zostały one rozebrane - nie wie po co, na co i dlaczego, czyli 
będą nowe chodniki, bo Gmina Bystrzyca Kłodzka jest tak bogata, że stać ją na to, aby 
wymieniać  jeszcze  dobre  chodniki  na  nowe.  Pyta  p.  Burmistrz,  jak  sobie  wyobraża 
komunikację  w tym rejonie  miasta,  kiedy ul.  Wojska Polskiego w tym miejscu  została 
zdecydowanie zawężona. Mówi, że był tam 45 razy i widział, że ta ulica została zawężona 
przynajmniej  o  2,5  metra  i  mieszkańcy  są  tym  zbulwersowani.  Centrum  miasta  jest 
zablokowane przez tyle miesięcy, a firma wykonująca ten remont, to jest jakiś nieudacznik 
największy w Polsce, ponieważ pracuje tam 50 osób - mają mnóstwo sprzętu, a  tempo 
zerowe. Chciałby usłyszeć odpowiedź na ten temat, choć wie, że nie jest to nasza ulica 
i  gmina tylko  partycypuje  w kosztach,  ale  czy jesteśmy tak bogaci,  żeby dokładać do 
nowych  chodników,  kiedy  były  tam  wystarczająco  dobre  i  zieleń  miejska  w  miarę 
możliwości dobrze zagospodarowana. W tej chwili prosi iść zobaczyć, co tam się dzieje. 
     Podkreśla, że p. Burmistrz podejmuje pewne decyzje jednoosobowo, a gmina będzie 
za to płaciła. Pomysł przejęcia od syndyka BFM w upadłości jest pomysłem „wspaniałym”, 
dlatego, że Bystrzyca Kłodzka będzie musiała tam wyłożyć setki tysięcy złotych, jak nie 
więcej, bo pomysł jest taki, żeby zbudować tam mieszkania socjalne. Cześć i chwała, bo 
brakuje mieszkań socjalnych rzeczywiście, ale czy naszą gminę w tym momencie na to 
stać.  Prosi  sobie  samemu  odpowiedzieć  na  to  pytanie  i  zastanowić  się,  czy  my 
podejmujemy pewne decyzje, które maja jakąkolwiek logikę i sens. 
    Nie chciałby już wspominać o tym Międzygminnym Związku Celowym, bo p. Punta, to 
jest jeden z jakichś największych operatywnych ludzi, który przez kilkanaście lat dosłownie 
lawiruje  i  nic  się  nie  dzieje.  Natomiast  podkreśla  jeszcze  raz,  że  my  jako  Bystrzyca 
Kłodzka  mogliśmy mieć  sprawne  wysypisko  przynajmniej  jeszcze  10,  czy  15  lat  i  nie 
musielibyśmy obciążać mieszkańców wzrostem kosztów wywożenia odpadów. Uważa, że 
nastąpiło  potężne  zaniechanie  związane  z  modernizacją  i  utrzymaniem  jeszcze  przez 
kilka, czy kilkanaście lat wysypiska śmieci w Bystrzycy Kłodzkiej. Teraz pomysły lokalizacji 
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stacji przeładunkowej odpadów są też jak gdyby z powietrza wzięte. Nikt z nikim pewnych 
decyzji  nie  konsultuje,  a  szczególnie  z  mieszkańcami  i  później  musimy  się  z  czegoś 
wycofywać, bo jeżeli nie na ul. Kolejowej, to może na ul. Zamenhofa, a jeżeli nie na ul. 
Zamenhofa, to może w innym miejscu. Można było pomyśleć wcześniej i wysypisko by 
sprawieni funkcjonowało. W miejscu starego wysypiska, obok można byłoby zrobić stację 
przeładunkową - na uboczu, na peryferiach - takie rozwiązanie można byłoby przyjąć. 
     Podkreśla,  ze  jest  tu  mnóstwo  spraw  do  omówienia,  ale  ma  nadzieję,  że 
porozmawiamy o tym przy innych dyskusjach, natomiast chciałby na koniec powiedzieć 
tak: „Demokracja polega na tym, że są różnice zdań, że są kontrowersje i  demokracja 
polega na ścieraniu się integracji i wypośrodkowaniu najlepszego rozwiązania. Jeżeli na 
tej sali i w Gminie Bystrzyca Kłodzka nie będzie tej prawdziwej demokracji, to wtedy takie 
decyzje będą podejmowane jednoosobowo, jak były do tej pory. Dlatego też ma nadzieję, 
że wszyscy z tego wyciągniemy pewne wnioski, a władze gminy, które powinny działać 
sprawnie i operatywnie - nie mogą jednoosobowo decydować w imieniu mieszkańców”. 
15/ Renata Surma - Burmistrz - kieruje zapytanie do radnych, czy podejmując np. dzisiaj 
uchwałę  à  propos  Długopola  Dolnego,  czy  ten  projekt  uchwały  był  konsultowany  
z radnymi na posiedzeniu komisji, czy też nie?
Niektórzy  członkowie  Komisji  Rolnictwa  i  Zagospodarowania  Gminy  odpowiedzieli,  że  
projekt uchwały był opiniowany na posiedzeniu tej komisji. 
Tak więc p. Burmistrz prosi p. Kamińskiego, aby nie opowiadał kłamstw, ponieważ żadna 
uchwała bez opinii radnych, nie jest przedstawiana do podejmowania. 
Podkreśla  też,  ze  radni  zostali  wybrani  przez  mieszkańców i  w  ich  imieniu  decydują  
o pewnych sprawach. Dojdzie do tego, że z każda sprawą będziemy lecieć do wszystkich 
mieszkańców i  będzie  tak,  że nie  załatwimy jednej  sprawy w ciągu roku.  Są zasady  
i przepisy, których należy się ich trzymać. 
     Odnośnie PKS-u mówi, że jeśli p. Kamiński już cytuje gazety, to odpowiedziała tam 
jako  Renata  Surma,  natomiast  są  dokumenty  mówiące  o  tym,  kiedy  sprawa  została 
skierowana do komisji.  Jest też jeszcze jedna rzecz, a mianowicie w momencie,  kiedy 
powiat podjął uchwałę o skomunalizowaniu PKS-u, to przecież nie będziemy wybiegać  
i prosić o przejęcie go przez naszą gminę. Mówi też, że gdyby p. Kamiński zapoznał się 
z dokumentami PKS-u, to zobaczyłby,  na jakim minusie jest  PKS. Pyta,  czy jeśli  PKS 
przynosiłby dochody, to Prezes p. Bawecki prosiłby gminę, albo powiat o komunalizację? 
To tak jak było ze szpitalem - do dnia dzisiejszego gmina nie może z tego wyjść, także 
bardzo prosi p. Kamińskiego, że jeśli coś mówi, to niech najpierw przemyśli. 
     Natomiast à propos demokracji przypomina jedną rzecz, która się odbyła właśnie na tej 
sali  podczas  III  kadencji  Burmistrza  p.  Kamińskiego,  a  mianowicie  głosowanie  nad 
składem osobowym  Komisji  Rady.  Zaznacza,  że  niektórzy  radni  nie  mogli  być  nawet 
członkami komisji. 
16/  Bogdan  Krynicki  -  radny  -  zaznacza,  że  nie  chciałby  polemizować,  ale  jest 
Długopolaninem i z mapki, będącej załącznikiem do uchwały w sprawie przystąpienia do 
sporządzenia  zmiany  studium  uwarunkowań  i  kierunków  zagospodarowania 
przestrzennego gminy we  wsi  Długopole  Dolne,  która nawet  nie  odzwierciedla  dobrze 
przebiegu  dróg,  bo  by  się  zorientował,  gdzie  jest  omawiana  działka  -  trudno  było  się 
odnieść. Nie chce wskazywać osoby, bo to nie o to chodzi, ale zapytano go: „gdzie to 
jest?”  Odpowiedział,  że  przecież  „jesteś”  członkiem  Komisji  Rolnictwa….  Ta  osoba 
odpowiedziała z kolei, że na posiedzeniu komisji nikt nie wiedział, łącznie z planistą. Pyta 
więc,  czy prawdą jest,  że P. Romuald Waniurski  opracowujący zmiany do studium nie 
wiedział fizycznie, gdzie się znajduje ta działka, czy tak się rzeczywiście odbywało to na 
posiedzeniu komisji? Nie był na tej komisji, bo nie jest jej członkiem, więc pyta. Pewnie, że 
zaniedbanie tego typu można wytknąć komisji, że mogłaby pojechać w teren, a właściwie 
za  każdym  razem  powinna  jechać  w  teren,  jeżeli  jest  mało  znany,  a  chcemy  go 
przekształcać. Pyta,  czy tak faktycznie było,  ze p. Waniurski,  skądinąd jego kolega od 
wielu lat,  ale czy on odpowiedział na posiedzeniu komisji,  że nie wie,  bo z mapy robił 
zmiany do studium. 
17/  Elżbieta  Mierzwińska  -  Przewodnicząca  Komisji  Rolnictwa  i  Zagospodarowania 
Gminy  -   poinformowała,  że  omawiając  projekt  uchwały  w  sprawie  przystąpienia  do 
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sporządzenia  zmiany  studium  uwarunkowań  i  kierunków  zagospodarowania 
przestrzennego  gminy  we  wsi  Długopole  Dolne  p.  Romuald  Waniurski  zapytany  
o lokalizację, był w stanie określić, w którym miejscu to jest, ale nie był w stanie określić, 
między jakim a jakim obiektem. 
18/  Beata  Hucaluk-Szpanier  -  Zastępca  Burmistrza  -  uzupełniając  wypowiedź  p. 
Mierzwińskiej mówi, że p. Waniurski nie umiał podać nazwisk mieszkających domostw.
19/ Bogdan Krynicki - radny - stwierdził: czyli nie wiedział. 
20/Artur  Pokora  -  radny -  dodał,   że  Sekretarz  p.  Tadeusz  Zieliński  na  posiedzeniu 
Komisji Rolnictwa… precyzyjnie zlokalizował tą działkę. 
21/ Bogdan Krynicki - radny - zwracając się do radnego Pokory powiedział, ze mówimy 
całkiem o dwóch różnych sprawach. Jeżeli ktoś bierze za to pieniądze i robił właściwie 
można powiedzieć wszystkie dokumenty od trzydziestu lat na gminie, to dochodzi już do 
takiego stopnia,  że powinien orientować się w terenie -  można tak powiedzieć i  on p. 
Waniurskiemu to powie, jak go kiedyś spotka. Miał się nie odzywać, ale to jest po prostu 
dziwne, bo od człowieka, który bierze za to elementarne, przyzwoite pieniądze, wymaga 
się, żeby określił, gdzie ta działka się znajduje. Druga sprawą jest to, że komisja powinna 
pojechać w teren, ale to jest inna rzecz.  
22/  Tadeusz  Maszewski  -  chciałby  przy  okazji  sprawy  wiatraków  zwrócić  uwagę  na 
problem tzw.  zwyczajowego informowania  mieszkańców o  podejmowanych  działaniach 
gminy m.in.  właśnie ogłoszeń o przystępowaniu  do zmiany studium,  zmian w planach 
zagospodarowania przestrzennego. Jego zdaniem jest  to daleko niewystarczające, tzn. 
nie można się o tym realnie dowiedzieć, pomimo, że wszystkie procedury są spełnione. 
W związku tym państwo radni spełniają procedury, ale być może nie zastanowili się nad 
tym, ze przez to powstaje u niektórych, być może nieuzasadnione wrażenie, że gmina 
chce coś ukryć. Prosi o rozważenie tego i przedstawienie na którejś z następnych sesji, 
zmiany  trybu  informowania  mieszkańców  o  poczynaniach  gminy,  a  zwłaszcza  o  tych 
formalnie przeprowadzonych postępowaniach. 
23/ Edward Rojek - mieszkaniec Bystrzycy kłodzkiej - zaznacza, że to nie o to chodzi, że 
my gadamy i gadamy, ale o to chodzi, żeby coś wyszło z tego.  Czepiamy się burmistrza, 
a  burmistrz  pracuje  w  innych  warunkach,  a  kiedyś  się  robiło  w  innych  warunkach. 
Szukamy jakichś błędów, ale błędy były i będą. Nie dziwmy się temu, bo Polak tak potrafi - 
jeden drugiemu na plecach jeździć, ale żeby jeden drugiemu dogadywać, to jest nieładnie 
podczas sesji. Chce gospodyni dobrze, to pomóżmy - niech gospodarzy po nowemu, a nie 
wygadywać jakiś cuda - to nie moje, to nie twoje - to jest nasze! A że nas Niemiec pomału 
wykupuje, to wy tego nie widzicie? Widzicie i my nic nie będziemy mieć do gadania, bo 
nas  Niemiec  wykupi.  Byli  Burmistrzami  p.  Kamiński,  p.  Krynicki  -  pisali  pisma  do 
kompetentnych władz, którzy odpowiedzieli, że załatwiają, ale do dziś nie ma postępu  
w tej sprawie. Tak więc nie dziwmy się i szanujmy to, co jest i nie niszczmy. Pyta dlaczego 
Bystrzyca  Kłodzka  zginęła  z  powiatu?  Odpowiada  -  bo  takich  mamy  mądrych  ludzi.  
A gdzie byliście wtedy, nie widzieliście tego? Wszystko ginie, szpital ginie - na to mało, na 
tamto mało, ale na posiedzenia komisji i inne spotkania radnych, to pieniądze są. Mówi do 
p.  Burmistrz  -  nie  dać tyle  pieniędzy radnym -  dać 300 zł  diety  radnym i  wystarczy.  
Jemu tyle to wystarczyłoby na remont dachu. 
24/  Grażyna  Wachowska-Szuba  -  Dyrektor  Miejsko-Gminnego  Domu  Kultury  -  
w związku z tym, że dzisiejsza sesja była również poświecona w jednym punkcie kulturze, 
chciała wszystkich zaprosić bardzo serdecznie do MGOK-u w dniu dzisiejszym na godz. 
18:00 na wystawę fotograficzną pt. „Impresje fotograficzne poznawanie”,  której  autorką 
jest osoba pochodząca stąd - ktoś, kto nie mieszka w tej chwili w Bystrzycy Kłodzkiej, ale 
sercem i uczuciami związany jest z tym miastem. Pan Andrzej Wziątek - Przewodniczący 
Komisji Edukacji, Kultury i Sportu przyczynił się też do tego, żeby zaprosić p. Ilonę Niebał-
Bube do Bystrzycy Kłodzkiej,  aby pokazała swoje prace.  Dodaje,  że wszyscy  -  i  ona  
i  państwo radni  oraz p.  Burmistrz,  jako gospodarz borykamy się  z  bardzo poważnymi 
problemami. Pocieszeniem jest tylko to, że nie jesteśmy jedyni w Polsce, ponieważ cała 
Polska boryka się z ogromnymi problemami. Pewnie, że my chcielibyśmy, żeby tu było 
lepiej niż w innych zakątkach Polski i wszystko robimy, żeby tak było. Ona chciała jednak 
zaprosić  wszystkich  właśnie  do  uczestnictwa  w  życiu  kulturalnym,  gdyż  to  będą  dla 

57



wszystkich miłe chwile, gdzie po prostu będziemy doładowywali swoje akumulatory i może 
nabierali chęci do działania. 
25/ Andrzej Wziątek - radny - zaznacza, że miał nie zabierać głosu, ale wydaje mu się, że 
jednak  trzeba.  Chciał  osobiście  podziękować  p.  Pośpiech  ze  Stowarzyszenia  Róży 
Kłodzkiej  za  merytoryczne  wystąpienie,  rzeczowe,  kulturalne  i  na  miejscu  -  nawet  jak 
kiedyś  różniliśmy  się  w  sprawie  wiatraków,  to  ta  pani  dzisiaj  zachowała  się  z  klasą  
i  wydajemy  mu  się,  że  w  perspektywie  kolejnych  zdarzeń  nie  musimy  się  zgadzać, 
możemy się sprzeczać, ale nie oznacza to wcale, że mamy się nie znać i nie dochodzić do 
kompromisu.  Za takie zachowanie chciałby podziękować jeszcze raz, czego nie można 
powiedzieć o innych mieszkańcach Bystrzycy Kłodzkiej, którzy już sobie robią kampanię 
wyborczą. 

Wnioski z sesji:
Sekretarz sesji poinformowała, że wpłynęły do niej dwa wnioski od radnego Adama 
Popławskiego:
1/ wnioskuje o przedstawienie opinii prawnej przez Radcę Prawnego na następnej sesji 
Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej, czy koszty związane z opracowywaniem zmiany 
studium i planów zagospodarowania przestrzennego były pokrywane przez inwestora 
(jeżeli tak, to na jakich zasadach). 
Przewodniczący poddał pod głosowanie wniosek: 
Rada w obecności 17 radnych, 17 głosami za, jednogłośnie przyjęła wniosek. 

2/ Rada Miejska w Bystrzycy Kłodzkiej przychyla się do uchwał zebrań wiejskich terenu 
Gminy Bystrzyca Kłodzka wyrażających w treści zdecydowany sprzeciw, co do budowy 
ferm  wiatrowych  i  nie  będzie  przystępować  do  zmian  w  planach  zagospodarowania 
przestrzennego terenu Gminy Bystrzyca Kłodzka pod budowę ferm wiatrowych. 
Przewodniczący poddał pod głosowanie wniosek: 
Rada w obecności  17 radnych,  4 głosami  za pozytywną  opinią,  przy 11 przeciwnych  
i 3 wstrzymujących się odrzuciła  wniosek.  

Ad 12. Zamknięcie obrad
     W związku z tym, że dzisiejsza sesja jest ostatnią przed świętami – Przewodniczący 
Rady  życzył  Świąt  prawdziwie  Wielkanocnych  z  jajkiem,  słońcem  i  dyngusem 
roześmianym, z wiarą mocną w lepsze jutro i nadzieją, a przy stole niech zasiądą 
przyjaciele, których miłość, dobroć i radość pozostaną z Państwem na dni wiele  
i tygodni.
      Wobec wyczerpania porządku obrad - Przewodniczący podziękował sekretarzowi sesji 
za pełnienie odpowiedzialnego obowiązku oraz radnym za czynny udział  i  z a m k n ą ł 
o b r a d y  trzydziestej dziewiątej sesji Rady Miejskiej V kadencji w Bystrzycy Kłodzkiej 
o godz. 13.00

Protokołowała: Wioletta Regulska
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